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سرپرست سازمان تأمین اجتماعی:

تأمین اجتماعی از بنگاه داری به سوی سهام داری می رود

سال چهارم   شماره 898  شنبه  27 شهریور ماه 1400  11 صفر 1443   18  سپتامبر 2021  8صفحه  2000 تومان

رئیس جمهور با اعلام خبر قطعی شدن واردات ۳۰ میلیون دوز واکسن، گفت: نظر کارشناسان بر این است که برای کنترل وضعیت نامطلوب شیوع کرونا در 
کشور، باید ۶۰ میلیون دوز دیگر، واکسن تأمین شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه 
برای کنترل و توقف شیوع کرونا حتماً باید یک عزم و اجماع ملی ایجاد شود، گفت: همه بخش های دولتی و غیردولتی، شخصیت های حقیقی و حقوقی و همه 
آحاد مردم باید برای کنترل وضعیت شیوع این ویروس خطرناک، هماهنگ و هم صدا باشند.رئیس جمهور افزود: برای ایجاد این هم صدایی و هماهنگی باید با 

تبیین و تشریح ابعاد مختلف این معضل هم در ایران و هم در دیگر کشورها، مردم را برای مقابله همه جانبه و قاطع با کرونا آماده کرد.
mamlekatonline.ir
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محدثه واعظی پور
چند دختر و پســر نوجوان و جــوان مقابل دوربین 
نشســته اند و در پاسخ به سوال های عجیب مجری 
ناشــناس، درباره محبت خود بــه محمدرضا گلزار 
صحبت می کنند. یکی از آن هــا می گوید موفقیت 
گلزار را به موفقیت خود ترجیح می دهد و چند تایی، 
در جــواب این موضوع که اگــر گلزار در این جهان 

نباشد، چه می شود، منقلب شده و گریه می کنند.
تحمل این ویدیو تا آخر، آســان نیســت. نمی دانم 
این تصاویر، ســاختگی است یا با هدف تبلیغ برای 
محمدرضا گلزار ســاخته شده، هر چه باشد تماشای 
آن، نه تنهــا تاثیرگذار و متقاعدکننده نیســت که 
منزجرکننده اســت. تماشاگر این حرف های ساده و 
سطحی، با این ابراز احساســات اغراق آمیز، شیفته 
محمدرضا گلزار نمی شــود. امــا این حرکت در نوع 
خود، قابل مطالعه اســت. در فضای سیاسی کشور، 
از ایــن مرید و مرادبازی ها زیاد دیده بودیم، اما حالا 
و در حالی که گلزار به ۵۰ ســالگی نزدیک می شود، 
نمایش عشق شورانگیز دخترانی که می توانند جای 

فرزند او باشند، چه معنایی دارد؟
محمدرضا گلزار، بازیگری پولســاز است. چند بازی 
خــوب در کارنامه اش دارد، به شــهادت »بوتیک« 
)حمید نعمــت الله( و »آتش بس« )تهمینه میلانی(، 
بازیگر مستعدی اســت. با وجود، اغلب تجربه های 
شکســت خورده در ســال های اخیر، جایگاه او به 
عنوان بازیگر پولساز و ستاره، در سینمای ایران مهم 
بوده است. چند سال است نسل تازه ای از بازیگران، 
حتی در جذب مخاطب از او پیشی گرفته اند، اما گلزار 
همچنان محبوب اســت. بیش از همه این ها، گلزار، 
به شهادت آن هایی که او را می شناسند و مراوده ای 
داشــته اند، هنرمندی محترم و مردمی است. اما به 
نظر می رســد مثل اغلب بازیگرها، مشاوران خوبی 
ندارد و بــه دام افرادی افتاده که از این نســخه ها 
به بســیاری از بازیگرها تجویز می کنند و با اجرای 
شوهای سطحی و کودکانه، از تاثیر بر افکار عمومی، 
جوســازی و تاثیرگذاری صحبت می کنند. متاسفانه 
اینســتاگرام، این فرصت را فراهم کرده که بسیاری 
در کســوت مشاور رســانه ای، مســئول تبلیغات و 
عناوینی از این دســت، محتواهایی تولید کنند که 
قرار اســت به جذب مخاطب، فروش و شکل دهی 
موج های مختلف در جامعه کمک کند. هیچ بررسی 
علمی درباره موفقیت ایــن ویدیوها، وجود ندارد اما 
نمی شــود از تاثیر مخرب آنها غافل شــد. هر چند 
باور این که نســل امروز و دختران دبیرستانی، این 
روزها آن قدر شــیفته گلزار باشند که دنیا را بدون او 
تصور نکنند، کمی سخت اســت، اما دریغ آور است 
که بخشــی از نوجوانان و جوانان این ســرزمین، تا 
این حد سطحی نگر و احساساتی هستند. سن بلوغ، 
سن احساسات افسارگسیخته و تجربه گری است، اما 
ســوق دادن نوجوانان به چنین دیدگاه و عواطفی، 
خطای بزرگی اســت. اگر پشت انتشار این تصاویر، 
محمدرضا گلزار باشــد، تاســف آور است که بازیگر 
ســینمای ایران، برای نمایش محبوبیت خود دست 
به چنین خودویرانگری زده و با تحریک احساسات 
نوجوان و جوانان کم ســن و سال، به دنبال نمایش 

محبوبیت است.
من، سلبریتی ســتیز نیســتم و گمان نمی کنم همه 
بازیگرها، فرصت طلب و بی دانشــند. بازیگرها، مثل 
همه اصناف و اقشــار، نقاط قــوت و ضعف دارند. 
آن ها  مثل هر شهروند دیگری، مثل انبوه ایرانیانی 
که در شــهر و روستا، به وسیله گوشی همراه شان و 
اینستاگرام، صاحب رسانه شده و محتوا تولید می کنند، 
می توانند در هر موضوعی اظهارنظر کرده یا محتوا 
تولید کنند. بعضی دوســت دارند مقابل دوربین، آواز 
بخوانند. بعضی دیگر ما را به مشارکت در انتخابات 
یا تزریق واکســن ایرانی دعــوت می کنند، بعضی 
برای مان نســخه های انگیزشی می پیچند و ... این، 
ما مخاطبان و تماشاگران این صحنه گردانی هستیم 
که بر اساس معیار و سلیقه خود، انتخاب می کنیم. اما 
دختران نوجوان و در سن بلوغ، این پختگی را ندارند 
که بدانند بزرگ ترین ستاره های ورزش، موسیقی و 
ســینما، ارزش این را ندارند که آدمی رویاهایش را 
بفروشد. دنیا، بدون حضور انسان هایی بزرگ، مشهور 
و محبوب با دســتاوردهایی درخشان و به یادماندنی 

ادامه یافته و چرخ فلک، چرخیده است.
سال ها پیش گزارشی از حضور میشل اوباما در یک 
دبیرســتان دخترانه در آمریکا دیدم. بانوی اول، در 
گفت وگوی بی واسطه با دختران نوجوان با اشاره به 
نقشی که آن ها در آینده باید به عنوان یک زن- مادر 
بازی  کنند، از آن ها خواســت درس بخوانند، تجربه 
کنند و ...                              ادامه در صفحه 8

درباره ویدئوی عاشقان 
محمدرضا گلزار!

امیرعبداللهیان: درمورد بیانیه 
صادره درباره وضعیت افغانستان 

توافق کردیم

 ریزش 
ارزهای دیجیتالی

 جزئیات 
 تامین انرژی نیروگاهی 

در فصل زمستان

 شهردار تهران: 
 افزایش قیمت بلیت مترو 

دروغ سیزده است

 ایرانی ها 
 آپارتمان خود را در دوبی 

رها کردند و برگشتند
 وزیر امور خارجه از دیدار خود با وزیر امور خارجه 
روسیه در حاشیه اجلاس سران سازمان همکاری 
شانگهای خبر داد و گفت: در مورد بیانیه صادره 

پیرامون وضعیت افغانستان توافق کردیم...

قیمت بیشتر ارزهای دیجیتالی مهم کاهش یافت. 
به نقل از سی ان بی سی، کره جنوبی که پیشتر اعلام 
کرده بود از سال آینده معاملات مربوط به ارزهای 

دیجیتالی را مشمول دریافت مالیات ...

سخنگوی صنعت برق گفت: نیاز مصرف زمستان 
امســال در صنعت برق معادل 4۳ هزار مگاوات 
و ۵ درصد بیشــتر از اوج بار سال گذشته برآورد 

می شود.مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی...

شهردار تهران با تاکید بر اینکه مطالبی که درباره 
افزایش قیمت بلیت مترو نقل شده است حرف بی 
ربطی است، افزود: افزایش قیمت بلیت مترو دروغ 

سیزده است، نه بنا بر افزایش...

رییس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه 
وعده اقامت با خرید آپارتمان در ترکیه و دوبی، 
سرابی است که بعضی هموطنان عزیز گرفتارش 

می شوند گفت: به دلیل مشکلات زندگی...

 جوانگرایی در دولت هم مایه خوشحالی است هم نگرانی!
 تحلیل سلیمی نمین از چالش های پیش روی دولت سیزدهم

 تشریح وضعیت یارانه ها توسط کارشناس دولت الکترونیک وزارت رفاه :

 35میلیون ایرانی درآمد ثابت ندارند، یارانه ها افزایش می یابد؟

دانستنی هایی درباره فواید و معایب تست آنتی ژن کرونا 

تست سریع کرونا برای چه کسانی توصیه 
می شود و چقدر قابل اعتماد است؟
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اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

 نوبت دومآگهي فراخوان مناقصه  1400-7

رشته موردنيازمبلغ  تضمين)ريال(مبلغ برآورد )ريال(عنوان پروژهرديف

راه و ترابري255/000/000 /767/728/289/62519 بهسازي وچهارخطه نمودن  مسير مهران –دهلران كيلومتر500+74 تا178+500

راه و ترابري319/724/000/00010/295/000/000تكميل چهارخطه صالح آباد-مهران2

راه و ترابري000/000/ 16/246 949 /291/897/ 617واريانت شلت كيلومتر 000+0 الي 000+3 محور آبدانان –مورموري 3

  مهلت ومحل دريافت اسناد : ازتاريخ 1400/6/24 لغايت 1400/6/30 سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran. ir و 
http://iets.mporg.ir پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات به  نشاني

 مهلت ومحل تحويل پيشنهاد قيمت : 1400/7/11-  اداره کل راه وشهرسازي استان ايلام 
 اعتبار پروژه ها از محل اعتبارات مصوب و اوراق خزانه اسلامي مي باشد.

 پيمانكار مي بايست توان مالي كافي براي ادامه عمليات اجرايي پروژه تا زمان ابلاغ تخصيص نقدي يا غير نقدي داشته باشد بطوريكه روند اجراي پروژه بدون 
وقفه و طبق برنامه زمان بندي اجرا گردد.

 با توجه به اعلام مناقصات و دريافت پيشنهادات از طريق سامانه الكترونيكي دولت به نشاني www.setadiran.ir ، لازم است كليه پيمانكاران با مراجعه 
به شركت هاي مربوطه نسبت به ثبت نام در سايت فوق الذكر و دريافت  شناسه كاربري و رمز عبور و امضا الكترونيكي )token( جهت ارائه پيشنهاد قيمت 

اقدام نمايند .
 لازم به توضيح است كه پاكتهاي پيمانكاراني كه در سامانه مذكور ثبت نام نكرده و از طريق سامانه پيشنهاد قيمت ارسال نكنند ، باز نخواهد شد.

 پيش پرداخت در صورت وجود تخصيص اعتبار و موافقت کارفرما پرداخت مي شود.
 هزينه انتشارآگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

وزارت را ه و شهرسازی
اد اره کل راه و شهرسازی استان ايلام

اداره كل راه وشهرسازي استان ايلام

ســفیر ایران در بغداد بــه زوار ایرانی توصیه کرد که از 
منطقه کردستان عراق وارد بغداد، نجف و کربلا نشوند 
و افزود: همه زوار ایرانی باید از طریق هوایی وارد عراق 
شوند، ولی برای بازگشــت می توانند از مرز مهران به 
کشــور بازگردند.به گــزارش گروه سیاســت خارجی 
خبرگزاری فارس، »ایرج مســجدی« سفیر جمهوری 
اســلامی ایران در بغداد در گفت وگویی عنوان کرد که 
همــه زوار ایرانی باید از طریق هوایی و با هواپیما وارد 
عراق شوند و افزود: این براساس توافقی است که انجام 
شده و این نظر قطعی دولت عراق است و ما هم مجبور 
شدیم این را بپذیریم. وی در عین حال یادآور شد: البته 
زائران برای برگشت از عراق، اگر بخواهند از راه زمینی 
برگردنــد می توانند صرفا از مرز مهــران به جمهوری 
اسلامی ایران بازگردند.مسجدی که با خبرگزاری صدا 
و ســیما گفت وگو می کرد، همچنین همچنین به زوار 
ایرانــی توصیه کرد که برای ورود بــه عراق از طریق 
مرزهای منطقه کردســتان عراق اقدام نکنند و اضافه 

کــرد: زائران به هیچ وجه از مرزهای اقلیم کردســتان 
برای زیارت وارد عراق نشوند چون ورود از اقلیم طبق 
قانون عراق فقط مختص منطقه اقلیم کردستان است و 
زوار اجازه ندارند از اقلیم وارد مناطق جنوبی و شهرهای 
نجف و کربلا شوند و این از نظر قانون عراق یک تخلف 
محسوب می شــود و اگر زائری این اقدام را انجام دهد 
ممکن اســت با برخورد سیستم های امنیتی و انتظامی 
این کشور مواجه شود.ســفیر ایران در بغداد بیان کرد: 
هموطنان ایرانی می توانند به اقلیم کردســتان عراق و 
سیاحت و ســفر به این منطقه بروند و مشکلی ندارند، 
ولی ورود به اقلیم کردستان مجوزی برای ورود به بغداد 
و نجف و کربلا و زیارت نیســت. روابط عمومی وزارت 
امور خارجه نیز دیروز با صدور اطلاعیه ای با بیان اینکه 
عزیمت به عراق نیازمند اخذ و دارا بودن روادید رسمی 
آن کشــور است، از زوار ایرانی و دست اندرکاران اعزام 
زائران خواست بدون اخذ و دارا بودن روادید معتبر عراق، 

اقدام به سفر و انتقال مسافر نکنند.

ایســنا نوشــت: بیژن مقدم گفت که باید برای رفع بی اعتمادی مردم تلاش شود. ترمیم 
سرمایه اجتماعی سخت است و راه سختی منتظر رئیس جمهوری است.

بیژن مقدم ، فعال سیاسی اصولگرا اظهار کرد: سرمایه های اجتماعی را شاید بشود به دو 
گروه عامه و توده های مردم و خواص تقسیم کرد. یعنی کسی که مسئولیت حکمرانی را 

بر عهده دارد باید در مسیر حرکت خود به هر دو بخش ذکر شده توجه کند.
وی ادامه داد: هر کشــور و دولتی برای رســیدن به موفقیت باید سرمایه ای داشته باشد. 
مهم ترین ســرمایه هر دولت، ســرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی اســت. هر وقت این 
سرمایه ضعیف شود همه کارها به کندی پیش می رود. حتی کارهای خوبی که انجام می 

شود هم در سایه بی اعتمادی دیده نمی شود.
این فعال رسانه ای یادآور شد: اگر بخواهیم بر اساس اعداد و ارقام صحبت کنیم، کارهای 
بزرگی در دولت آقای روحانی انجام شــده، واقعی هم هســتند، افتتاح شده و مورد بهره 
برداری مردم هم قرارا گرفته اند؛ اما چون ســرمایه اجتماعی پایین بوده است و دیوار بی 
اعتمادی بلندی  بین مردم و دولت ایجاد شــده اساســا این موارد دیده نشد. چون توجه 

مردم به موضوعات دیگر است.  
وی در همین راســتا گفت: مثلا یک پروژه چندین میلیاردی در مجموعه ای افتتاح شده، 
اما یک فیش حقوقی چند میلیونی هم از یکی از مدیران آن مجموعه بیرون آمده اســت؛ 
نسبت این فیش در برابر آن پروژه عظیم به عدد خیلی  کم است اما چون حس بی عدالتی 
در جامعه وجود دارد؛ آن فیش دیده می شود اما پروژه انجام شده نادیده گرفته می شود.

مقدم خاطر نشان کرد: بخش مهمی از ایجاد و حفظ  سرمایه های اجتماعی به مسئولین 
کشور مربوط می شــود. اگر زندگی شخصی مدیری به سمت تجملات رفت، مردم از او 

عبور می کنند. همچنین اگر  در مدیرت کشــور هم رفتار و عملکرد درستی نداشته باشد 
باز مردم به او بی اعتماد خواهند شد.

وی گفت: مدتی است که رئیس جمهور جدید  بر سر کار آمده  اما رفتاری از خود نمایش 
می دهد که پیش تر غریبه شده بود. اینکه مدیر و مسئولی بدون سر و صدا و فرش قرمز 
به شــهر ها و روســتا ها و مناطق محروم برود تا به جای سخنرانی حرف مردم را بشنود 

برایمان عجیب شده است. 
این فعال سیاســی ادامه داد: اینکه رئیس جمهوری بداند درد حاشیه نشین ها چیست تا 
اینکه خودش به چشم ببیند خیلی در تصمیم گیری اش فرق دارد. برای همین مهم است 
مسئولین از خود مردم مشکلات را بشنوند و به جای گزارش ها خودشان به چشم ببینند. 

این ها از جمله مواردی است که می تواند باعث افزایش سرمایه اجتماعی شوند.
مقدم در ارتباط با دلایل کاهش سرمایه های اجتماعی گفت: عوامل زیادی باعث کاهش 
سرمایه های اجتماعی می شود. همه آن ها هم به دولت روحانی مربوط نیست، اما بخش 
کوتاه مدتش برای هشــت سال گذشته اســت که قابل انکار نیست . رابطه بین ملت و 
دولت با بی اعتمادی و سوء تفاهم همراه بود. زحمت ترمیم این بی اعتمادی زیاد است و 

کار رئیس جمهوری و وزرا سخت خواهد بود.
وی در پایان گفت: مهم ترین وعده ای که در دولت گذشــته داده شد؛ حل مسئله هسته 
ای و به تبع آن حل تحریم ها و حل مســائل اقتصادی در کشور بوده است. به هر دلیلی 
این شــعار محقق نشد. اثرش را در بی اعتمادی نسبت به دولت گذاشت. باید سهم دولت 
در کاهش مشــارکت مردم در انتخابات را ببنیم.  باید برای رفع این بی اعتمادی تلاش 

شود.  ترمیم سرمایه اجتماعی سخت است و راه سختی منتظر رئیس جمهوری  است.

قیمت های عجیب ویلاهای 
شهرکی در ایران

رصد بازار مســکن در شمال کشور حاکی از رشد متوسط 
قیمت ویلا به ۲ میلیارد تومان است و این اتفاق در حالی 
می افتد که قدرت خرید ساکنان بومی این شهرها بسیار 
کمتر از این ارقام است.به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، 
امروزه بیشتر افرادی که به دنبال خرید ویلا در شمال و یا 
ساخت آن هستند با هدف سرمایه گذاری در شمال اقدام 
به این کار می کنند و این امر خود منجر به رشد میانگین 
قیمت مســکن در شهرهای شمالی کشــور شده است.

به عبارت دیگر خروج نقدینگی از پایتخت برای ســاخت 
و ساز در شهرهای شمالی کشور میانگین قیمت مسکن 
در این شــهرها را به گونه ای بالا برده است که ساکنان 
بومی آن قدرت خرید مسکن خود را دراین شهرها از دست 
داده اند.خرید ویلا در شهرهای شمالی کشور حداقل ۷۵۰ 
میلیون تومان پول می خواهد؛ ویلا ۲۰۰ متری در منطقه 

محمود آباد در حال حاضر یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
قیمت خورده است.در این میان اما سقف مشخصی برای 
قیمت ویلا در شهرهای شمالی مشخص نشده است و هر 
چه امکانات ویلا بیشتر باشد و موقعیت مکانی آن خاص 
تر قیمت آن بیشــتر خواهد شد؛ در حال حاضر یک ویلا 
۳۰۸ متری در منطقه تکابن ۹ میلیارد تومان قیمت خورده 
است.اما آنچه منجر به سر به فلک کشیدن قیمت ویلا در 
شهرهای شمالی خواهد شد، قرار گرفتن آنها در محدوده 
شهرک های دریایی است؛ در حال حاضر یک ویلا 4۰۰ 
متری در یکی از شهرک های شهر نور ۱۳ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان قیمت خورده است.شهرک سازی در محدوده 
دریای خزر پدیده تازه ای است که در یک دهه اخیر رواج 
یافته است؛ ساخت و ساز شهرک در محدوده دریا نظر قشر 
خاصی از مردم کشور را به این مناطق جلب کرده است و 
میانگین قیمت مسکن در این مناطق را تا متری ۳۰ میلیون 
تومان بالا برده اســت و این اتفاق در حالی رخ داده است 
که شهرک سازی دسترسی به دریا را برای عموم مردم و 

ساکنان شهرهای شمالی سخت کرده است.

مسجدی: زوار ایرانی از منطقه کردستان 
عراق وارد بغداد، نجف و کربلا نشوند

مهم است مسوولین از خود مردم مشکلات را بشنوند

راه سخت رئیسی در ترمیم اعتماد عمومی
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اخبارسیاست

اضلاع »مربع قدرت شرق« 
با پیوستن ایران به سازمان 

شانگهای کامل شد
ســخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت: با پیوستن 
رسمی ایران به سازمان همکاری شانگهای،  همه 
اضلاع »مربع قدرت شرق« کامل شد و بعد از این، 
باید برای بهره گیری از این فرصت، یک نقشه راه 
و برنامه راهبردی و بلندمدت تدوین کنیم. ســید 
نظام الدین موسوی نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی 
فارس، ضمن تشــریح اهمیت پیوســتن ایران به 
ســازمان همکاری شــانگهای، اظهار داشت: در 
سازمان شانگهای کشورهای مختلف آسیایی حضور 
دارند که تاکنون روسیه، چین و هند مهمترین آنها 
بوده اند و اکنون با پیوستن جمهوری اسلامی ایران 
به این ســازمان، ضلع چهارم »مربع قدرت شرق« 
نیز کامل شــد. وی افزود: سه قدرت قبلی حاضر 
در سازمان شانگهای، به لحاظ اقتصادی و  نظامی 
جایگاه بالایی در ســطح جهانی دارند اما پیوستن 
ایران به این سازمان به عنوان قدرت چهارم با توجه 
به موقعیت سوق الجیشی آن، ذخایر انرژی و بویژه 
اثرگذاری سیاسی و معنوی آن در جهان اسلام، به 
لحاظ راهبردی حائز اهمیت فراوان است. سخنگوی 
هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی، با تشریح 
اهداف و ابعاد تعاملات موجود در سازمان شانگهای 
گفت: این سازمان بر خلاف نمونه غربی آن یعنی 
سازمان آتلانتیک شمالی )ناتو(، صرفا یک پیمان 
نظامی و امنیتی نیســت، بلکه در طی زمان ابعاد 
مختلفی از همکاری در حوزه های مختلفی چون 
اقتصادی، تجاری، فرهنگی، انرژی  و نیز مقابله با 
تروریسم و قاچاق را نیز شامل شده است. موسوی 
ادامه داد: ایران هم اکنون عضو رسمی یک سازمان 
همکاری با بازاری حدودا ســه میلیارد نفری است 
که به لحاظ اقتصادی فرصتی کم نظیر برای ما به 
شمار می آید  و  باید برای بهره گیری از این فرصت، 
یک نقشه راه و برنامه راهبردی و بلندمدت تدوین 
کنیم. سخنگوی هیئت رئیسه مجلس تصریح کرد: 
پیوستن رسمی ایران به سازمان شانگهای به رغم 
فشــارها و تهدیدهای متعدد رژیم ایالات متحده 
آمریکا، نشان داد که عصر یکجانبه گرایی در روابط 
بین الملل به پایان رسیده و شاهد شکل گیری نظم 
جدیدی در جهان هستیم که مربع قدرت شرق، از 

بازیگران اصلی و تاثیرگذار آن به شمار می آید.

اولیانوف: احیای توافق 
هسته ای پیوند جدایی 

ناپذیری با لغو تحریم های 
مرتبط با برجام دارد

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین 
در صفحه توییترش لغو تحریم های ایران را لازمه 
احیای توافق هسته ای تلقی کرد. به گزارش ایسنا، 
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین در صفحه توییترش درباره لغو 
تحریم های ایران نوشت: احیای توافق هسته ای 
بــه طور جدایی ناپدیری با لغو تمامی تحریم های 
مرتبط با برجام پیوند دارد. هیچ بحثی در این زمینه 
وجــود ندارد. برای این که این اتفاق بیفتد،  ما باید 
بدون تاخیر و به طور موفقیت آمیزی مذاکرات وین 
را به ســرانجام برســانیم. موضوع آخر کار آسانی 
نیســت اما انجام پذیر است.  اظهارات اولیانوف در 
پی این مطرح می شــود که دولــت دونالد ترامپ 
رئیس جمهور پیشین آمریکا در سال ۲۰۱۸ با خروج 
از توافق هسته ای)برجام(، علاوه بر بازگرداندن آن 
دســته از تحریم های ایران که پس از توافق لغو 
شــده بودند، تحریم های جدیــدی را نیز بر ایران 
اعمال کرد.  دولت جو بایدن رئیس جمهور آمریکا 
از ابتدای روی کار آمدن بازگشت به توافق هسته 
ای را در دســتور کار سیاست خارجی اش قرار داده 
است.  مذاکرات احیای توافق هسته ای در چند ماه 
گذشــته در وین میان اعضای کمیسیون مشترک 
برجام و با حضور هیئت مذاکره کننده آمریکایی در 
محل مذاکرات در جریان بوده است. طرف ایرانی 
و آمریکایی تا کنون مذاکرات مســتقیمی نداشته 
اند و از طریق نمایندگان دیگر کشــورهای عضو 
کمیسیون در جریان مواضع یکدیگر قرار گرفته اند. 
 آغــاز دور هفتــم ایــن مذاکــرات تا کنــون به 

تعویق افتاده است.

واکنش بذرپاش به عضویت 
ایران در سازمان همکاری 

شانگهای
رییــس دیوان محاســبات کشــور در واکنش به 
عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای گفت 
که پیوند قویتر اقتصادی با چین و روسیه و هند به 
معنای ترک برداشتن دیوار تحریم هاست.به گزارش 
ایسنا، مهرداد بذرپاش با اشاره به عضویت ایران در 
ســازمان همکاری شانگهای در مطلبی در صفحه 
توییتر خود نوشــت: » انتخاب جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان عضو اصلی سازمان همکاری های 
شانگهای نویدبخش نقش پررنگ تر درقدرت آفرینی 
نظم نوین جهانی است. پیوند قویتر اقتصادی با چین 
و روسیه و هند یعنی ترک برداشتن دیوار تحریم ها.«

امروز در پایان بیست و یکمین نشست سران سازمان 
شانگهای که در دوشنبه پایتخت تاجیکستان برگزار 
شد، سران ۸ کشور عضو اصلی سازمان، نظر موافق 
خود را با تبدیل عضویت جمهوری اسلامی ایران 
از عضو ناظر به عضو اصلی اعلام و اســناد مربوط 
بــه آن را امضا کردند.بر این اســاس فرآیند فنی 
تبدیل عضویت ایران به عنــوان یکی از اعضای 
اصلی سازمان آغاز شــده و کشورمان از این پس 
به عنوان عضو اصلی این سازمان مهم منطقه ای 
با کشورهای عضو همکاری و تعامل خواهد داشت.

خبر

امیرعبداللهیان: درمورد 
بیانیه صادره درباره وضعیت 

افغانستان توافق کردیم
 وزیــر امور خارجه از دیدار خود با وزیر امور خارجه 
روسیه در حاشیه اجلاس سران سازمان همکاری 
شــانگهای خبر داد و گفت: در مورد بیانیه صادره 

پیرامون وضعیت افغانستان توافق کردیم.
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی 
وزارت امور خارجه، حسین امیرعبداللهیان در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشــت: در حاشیه نشست 
سران سازمان همکاری شانگهای با سرگئی لاورف 
وزیر امور خارجه روســیه گفت وگــو و از حمایت 
ولادیمیــر پوتین رییس جمهوری روســیه برای 
عضویت دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان 
همکاری شانگهای تشکر و در مورد بیانیه صادره 

پیرامون وضعیت افغانستان توافق کردیم.
بیســت و یکمین اجلاس سران سازمان همکاری 
شــانگهای امروز جمعه با حضور سران ۱۲ کشور 
عضو و ناظر از جمله آیت الله سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری اســلامی ایران در شهر دوشنبه 
آغاز شد. در این اجلاس سران ایران، تاجیکستان، 
پاکســتان،  قزاقســتان، بلاروس،  قرقیزســتان، 
ترکمنســتان و ازبکســتان حضور دارند و روسای 
جمهوری روســیه، چین، هند و مغولستان نیز به 

صورت آنلاین در این نشست شرکت کرده اند.
رییس جمهوری اســلامی ایران در حاشــیه این 
اجلاس با رییس جمهوری ازبکســتان، نخســت 
وزیر پاکســتان، رییس جمهوری بلاورس، رییس 
جمهوری قزاقستان و نخست وزیر ارمنستان دیدار 
و گفت وگو کرد. این رویداد بین المللی ۲۶ شهریور 

ماه پایان می یابد.

 مخبر از شرکت 
شیر پاستوریزه پگاه تهران 

بازدید کرد
 

معاون اول رییس جمهــوری روز جمعه با حضور 
در شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران از بخش های 

مختلف این مجتمع بزرگ لبنی بازدید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس 
جمهوری، محمد مخبر در این بازدید که با همراهی 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
انجام شــد، با توضیحات مدیرعامل این کارخانه 
پیرامــون رونــد کاری بخش هــای مختلف این 
مجموعه، در جریان مشکلات صنایع لبنی و دغدغه 

های تولیدکنندگان این صنعت قرار گرفت.
معاون اول رییس جمهور در این بازدید با اشاره به 
اهمیت موضوع سلامت مردم برای دولت سیزدهم، 
بر ضرورت ثبات قیمت لبنیات در کشور تأکید کرد.

مخبر با اشاره به تأثیر محصولات لبنی بر سلامت 
مردم و ضرورت افزایش سرانه مصرف شیر و سایر 
محصولات لبنیاتی در کشور، اظهار داشت: باید با 
همکاری و هماهنگی دولت با بخش خصوصی و 
کشــاورزان و دامداران بازار این صنعت در کشور را 

رونق و ثبات بخشید.

 ماجرای واکسن ستیزی 
در فصل کرونا

معاون بهداشــت وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه 
واکســن ستیزی در ایران سیســتماتیک و برنامه 
ریزی شده نیست، گفت: هرچند از نظر ما در صف 
ایستادن برای تزریق واکسن خوب نیست، اما نکته 
مثبت این اســت که مردم مشتاق تزریق واکسن 
بوده و حتی حاضرند چند ســاعت در صف بمانند 
تا واکسن تزریق کنند.دکتر علیرضا رییسی در گفت 
و گو با ایســنا، درباره واکسن ستیزی که در برخی 
موارد علیه واکسیناســیون کرونا شــاهد بوده ایم،  
گفت: اولا واکسن ستیزی فقط مختص ایران نیست 
و در آمریــکا و اروپا هم با این مشــکل درگیرند و 
برخی با واکسن مخالفند. خوشبختانه در کشور ما 
واکسن ستیزی اصلا به صورت سیستماتیک وجود 
ندارد.وی افزود: عــده ای می خواهند اینطور جلوه 
دهند که این واکسن ستیزی در کشور برنامه ریزی 
شده و سیستماتیک اســت و می خواهند آن را به 
مذهب ارتباط دهند. در حالی که علمای ما واکسن 
تزریــق کردند. بنابراین بحث واکسن ســتیزی به 
دین ربطــی ندارد، بلکه عده ای هســتند که کلا 
ضد واکسن هستند. البته این موضوع در کشور ما 
سیستماتیک نیست. عده ای دوست ندارند و واکسن 
تزریق نمی کنند. رییسی گفت: چندی پیش میزبان 
کارشناسان برجســته و ارشد منطقه امرو سازمان 
جهانی بهداشــت بودیم. این کارشناسان از مراکز 
واکسیناسیون ما بازدید میدانی کردند و بعد اعلام 
کردند که وقتی به مراکز شما رفتیم و بازدید کردیم 
بسیار خوشحال شدیم؛ چراکه دیدیم مردم مشتاق 
تزریق واکسن هستند و در صف ایستادند. البته ما 
گفتیم که از نظر ما در صف ایستادن برای تزریق 
واکسن خوب نیست. با این حال آنها اعلام کردند 
که در همه جای دنیا عده ای نمی خواهند واکســن 
تزریــق کنند اما شــما چقدر افراد مشــتاق برای 
تزریق واکســن دارید. این نکته بسیار مثبتی است 
 که مردم حاضرند چند ســاعت در صف بمانند تا 

واکسن تزریق کنند.

تحلیل سلیمی نمین از چالش های پیش روی دولت سیزدهم؛

جوانگرایی در دولت هم مایه خوشحالی است هم نگرانی!
عبــاس ســلیمی نمیــن از چهــره های سیاســی 
اصولگرا بر این باور اســت که راهبــرد جوان گرایی 
در دولــت ســیزدهم، یــک هزینه هایی هــم دارد، 
 هزینه هایش را باید کاســت و بــر منافعش را افزود.

این چهره سیاســی اصولگــرا در گفت وگوی مفصل 
با خبرآنلایــن دیدگاههای خــود را در مورد ترکیب 
 دولت سیزدهم، چالشها و آسیب های آن مطرح کرد.

*به نظر شــما چالــش هایی که پیــش روی دولت 
آقای رئیسی اســت، چه چالش هایی می تواند باشد؟ 
در مجموع چه چالــش هایی می تواند از دولت آقای 
رئیســی یک دولت ناموفق بســازد، در حوزه سیاست 
 خارجــی، در اقتصــاد یا در سیاســت داخلــی و....

دولت آقای رئیسی یک ســری خصوصیات دارد که 
باید به آنها توجه جدی داشته باشد. در واقع هم بحث 
خصوصیات اســت و هم بحث قابلیت ها. دولت آقای 
رئیسی، قابلیت هایی دارد که اگر این قابلیت ها، امکان 
ترمیــم اعتماد ملــت به دولت یا یک نوع بازســازی 
مســائل در جامعه ما باشد می تواند سرمایه ای را برای 
بازسازی آنچه که لطمه خورده، فراهم بیاورد. در واقع 
همه معتقدیم در دولت گذشته، به برخی سرمایه های 
حکمرانی در کشور لطمات جدی وارد شده است از جمله 
 ارتباط بین ملت و دولت، یک سرمایه قابل تأملی است.

تاکنــون ایران بســیاری از معضلات و مشــکلات 
خودش را با اتکا به این ســرمایه پشــت سر گذاشته 
است. اگر در جنگ پشتیبانی ملت را نداشتیم قطعا در 
برابر آن تجمیعی کــه حول عراق صورت گرفته بود، 
زمین می خوردیم و تجزیه می شــدیم اما پشتیبانی 
بســیار قوی ملت از دولت و حاکمیت موجب شد که 
در این هجمه بســیار گســترده و قدرتمند، ما تقریبا 
پیروز از میدان خارج شــویم. بنابراین، این پشــتوانه 
در ســال های گذشــته لطمــه خورده اســت یعنی 
دولتمردان بیشــتر متوجه منافع و مصالح خودشــان 
بودند تا اینکه ارتباط خودشــان را با مردم، توســعه و 
گســترش دهند به خصوص دولت گذشته در تضعیف 
 رابطــه بیــن دولت و ملــت نقش جدی ایفــا کرد.
 - مهمترین سرمایه دولت رئیســی جوانگرایی است

ســلیمی نمین تاکیــد کرد: زمانی کــه رییس دولت 
قبلــی، به هیچ وجــه در هیچ محیطــی حاضر نمی 
شــد و حاضر نبود که آن اعتماد جامعه را به ســمت 
خــودش جلب کنــد، در نتیجه، اینهــا لطمه خورده 
است و باید بازسازی شــود. این دولت ظرفیت بسیار 

مناسبی هم در درون خودش و هم در بیرون خودش 
برای بازســازی این اعتماد دارد  ازاین رو شاید اولین 
دولتی اســت که ظرفیت خوبی را بعد از ســال ها در 
این عرصه ایجاد کرده اســت. شخص رئیس جمهور 
و برخــی از نیروهــای کابینه او ایــن ویژگی ها را به 
خوبــی دارند. از نظر من ویژگی دیگری که ســرمایه 
 ما محســوب می شــود بحــث جوان گرایی اســت.

وی افــزود: جوانگرایی هم به خوبــی در این دولت 
پیگیری شده است البته جوانگرایی در کنار امیدآفرینی، 
نگرانی هایی را هم به دنبال دارد چون نیروهای جوان، 
در یک ســری عرصه ها، خودشان را نشان ندادند یا 
اگر در عرصه هایی نشان دادند عرصه هایی در سطوح 
بســیار پایین بود و در سطوح کلان، خودشان را ثابت 
نکردنــد. بنابراین نگرانی وجــود دارد به به این دلیل 
کــه امکان دارد در ســطوح کلان نتواننــد از عهده 
این مســئولیت ســنگین برآیند، از سوی دیگر، جای 
خوشــحالی دارد به دلیل اینکه آن حلقه های زنجیره 
قدرتی که در گذشته وجود داشته و شکسته نشده بود، 
تا حدودی شکسته شده و در این دولت، اهتمام جدی 
نسبت به این مســئله مهم به وجود آمده و این مایه 
 خرسندی اســت اما در عین حال مایه نگرانی است.
 -نباید زمان را به دلیل آزمودن نیروها از دست بدهیم

این کارشــناس اصولگرا خاطرنشان کرد: در واقع باید 
دقت کرد اگر در یک فاصلــه زمانی، ارزیابی منطقی 
از عملکرد وزرای جوان، صورت گیرد و رودربایســتی 

هم در میان نباشد بدین گونه که اگر برخی از جوانان 
نتوانستند به ســرعت بر آن جایگاهی که تکیه زدند 
مســلط شــوند باید تغییر کنند یعنی ما نباید زمان را 
در ایــن زمینه برای آزمودن آنها بــه طور بی نهایت 
و تا انتهای دولت از دســت دهیم. در واقع دلیل ندارد 
بعد از 4 ســال بگوییم وزیر جوانی نتوانســته بر آن 
جایگاهی که قرار دارد، مســلط شود، به نظرمن بعد از 
یک سال اگر وزیر جوان نتوانست خودش را با شرایط 
وزارتخانه ای وفق دهــد، باید تغییر کند. فکر می کنم 
همه ما باید این نکته را به دولت متذکر شــویم و فکر 
می کنم آقای رئیســی هم به این مسئله توجه داشته 
 باشند که اگر وزیری نتوانست، این تغییر صورت بگیرد.

وی تاکید کــرد: بنابراین برخی ضعف های این دولت 
ناشــی از یک رویکرد اســت؛ نمی توانیم بگوییم که 
این رویکرد مختص و منحصر به دولت آقای رئیسی 
اســت، در واقع هر دولتی برای جوان گرایی اراده کند 
طبعا این بحث مطرح می شود. اگر قرار بود از کسانی 
که در پُســت های وزارتی، طی ســال های طولانی 
حضور داشــتند انتخاب کند طبیعتا طبق روال گذشته 
باید عمل می کرد، اگر تصمیمی بر جوانگرایی بوده که 
فی النفسه ارزشی است و می تواند یک معضل جدی 
را در کشــور حل کند چون یکــی از معضلات جدی 
کشور ما انســدادی است که در این زمینه ایجاد شده 
و این انســداد موجب هدر رفت قابلیت های بسیاری 
است که در قشر جوان وجود دارد یعنی یک انسدادی 

را در این مســیر می بینیم که اســتعدادها را به مسیر 
باطل می کشــاند، این بحث بســیار مهمی است که 
من فکر می کنم دولت آقای رئیسی با آگاهی در این 
 زمینه این رویکرد و این راهبرد را انتخاب کرده است.
داد کاهــش  بایــد  را  جوانگرایــی   -هزینه هــای 

سلیمی نمین در عین حال تصریح کرد: از سوی دیگر 
بایــد هزینه هایش را کاهش داد چــون قطعا راهبرد 
جوان گرایی، یک هزینه هایی هم دارد، هزینه هایش 
را باید کاســت و منافعش را افــزود، یکی از راه های 
کاستن هزینه ها همین است . نکته مهم دیگر، بحث 
هماهنگی اســت البته آقای رئیسی قطعا زمان زیادی 
را در ارتبــاط با ایجاد هماهنگــی بین وزارت خانه ها 
و نظارت بر عملکــرد وزارتخانه ها اختصاص خواهد 
داد کما اینکه برای اولین بار هم قرار اســت مسئول 
هماهنگــی اقتصادی را به طور مشــخص و از پیش 
اعلام شــده داشــته باشــیم یعنی نقش هماهنگی 
وزارتخانه های سیاســتگذار در عرصه اقتصاد و نقش 
هماهنگــی در وزارتخانــه های اجرایــی اقتصادی. 
چون دو هماهنگی خواهیم داشــت، یک هماهنگی 
در وزارتخانه هایی که سیاســتگذاری کلان در عرصه 
اقتصادی انجام می دهند، وزارت اقتصاد، بانک مرکزی 
و این گونه وزارتخانه ها سیاستگذاری می کنند، برخی 
هــم امر اجرا را دنبال می کنند، وزارت صمت، وزارت 
بازرگانــی، وزارت جهاد و کشــاورزی که اینها در امر 
اجرایی اقتصاد نقش جدی دارند. این تدبیری اندیشیده 
شده که مســئول این دو بخش افرادی باشند که به 
 صورت روزانه رصد کنند و ارتباطاتی داشــته باشــند.

وی افزود: در مجموع این هم یکی از تدابیری اســت 
که در این دولت اندیشیده شده که هزینه جوانگرایی 
را کاهش دهند ولی در عین حال همه ما دغدغه داریم 
و می گوییم فلانی در این جایگاه نبوده، آیا می تواند 
از عهده این کار برآید یا خیر، اشــکالی ندارد که ما به 
دولت ها اجازه دهیم درصدی برای آزمون هزینه کنند 
و من فکر می کنم ما بدون آمادگی برای هزینه کردن 
در این زمینه ها نمی توانیم این بن بست ها را از جلوی 
راه برداریــم و باید برای این قضیه، یک آمادگی هایی 
داشته باشــیم البته با تدابیر جانبیِ این کار، می توانیم 
هزینه هایش را به حداقل ممکن برســانیم و در پایان 
یک ســال بدون هیچ ملاحظات سیاسی، وزیری که 
نتواند خودش را به جایگاه تعریف شــده برساند، باید 

حتما جایگزین شود.

رئیس جمهور با بیان اینکه حضور آمریکا در افغانستان 
دستاوردی جز افزایش بی ثباتی، رشد تروریسم، افزایش 
تولیــد مواد مخدر،گســترش جرم و جنایــت، نابودی 
زیرســاخت های اقتصادی، رنج و درد و هزاران داغ برای 
خانواده های مظلوم افغانستان نداشته است، گفت: سقوط 
پرشتاب دولت افغانستان به خوبی نشان داد که ساختارهایی 
که امریکا در این کشور ایجاد کرد سخت، سست بنیان 
است.آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی ظهر جمعه طی 
سخنانی دراجلاس پیمان امنیت جمعی افغانستان که در 
حاشیه بیست و یکمین نشست سران کشورهای سازمان 
همکاری شانگهای در دوشنبه پایتخت تاجیکستان برگزار 
شد، اظهارداشت: تاریخ افغانســتان درس بزرگی درباره 
مقاومت مردم این کشــوردر برابر حضور دخالت خارجی 
به ما می دهد، مردم افغانستان ثابت کردند که نمی پذیرند 
کشوری خارجی سرنوشت آنها را رقم بزند.آیت الله رئیسی 
با بیان اینکه کشورهای همسایه مسئولیت بسیار مهمی 
در این برهه تاریخی افغانستان دارند، تصریح کرد: ما باید 
شرایطی را فراهم کنیم تا مردم و گروه های این کشور 
بتوانند تعاملی مثبت و مسالمت آمیز داشته باشند و بتوانند 
مسیر آینده کشور خود را به درستی ترسیم کنند.رئیس 
جمهور تاکید کرد: ما معتقدیم زمانی صلح در افغانستان 
پایدار خواهد شد که دولت و ارکان حاکمیت بازتاب دهنده 
ترکیب جامعه افغانستانی باشد و تمامی اقوام و گروه های 
این کشور به طور واقعی احساس کنند شراکتی اثرگذار و 
متناسب با وزن خود در دولت دارند و حاکمیت مبتنی بر 
رای و نظر مردم است. متن کامل سخنان آیت الله رئیسی 

به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

ُ عَلیَ سَیِّدِنا وَ  الَحَمدُللهِ رَبِّ العالمَین و صَلَّی اللهَّ
اهِرِین و صحبه المنتجبین د وَ آلهِِ الطَّ نبَیِِّناَ مُحَمَّ

تشــکر می کنم از جناب آقای امام علی رحمان رئیس 
محترم جلسه، افغانســتان در روزهای پرالتهابی به سر 
می برد دولت این کشــور به صورت یکباره در کمتر از 
دو هفته فروپاشــید آن هم بــه رغم حضور نظامی ۲۰ 

ســاله آمریکا در افغانستان، حضور آمریکا در افغانستان 
دستاوردی جز افزایش بی ثباتی، رشد تروریسم، افزایش 
تولید مواد مخدر، گســترش جرم و جنایــت، نابودی 
زیرساخت های اقتصادی، رنج و درد و هزاران داغ برای 
خانواده های مظلوم افغانستان نداشت. خون هزاران سرباز 
آمریکایی و اروپایی را نیز به هدر داد، ســقوط پرشتاب 
دولت افغانستان به خوبی نشان داد که ساختارهایی که 
امریکا ایجاد کرد سخت، سســت و بنیان است و این 
تجربه دردناک برای افغانســتان و کشورهای منطقه و 
جهان بود.همکاران محترم ما معتقدیم زمانی صلح در 
افغانستان پایدار خواهد شد که دولت و ارکان حاکمیت 
بازتاب دهنده ترکیب جامعه افغانســتانی باشد و تمامی 
اقوام و گروه های این کشــور به طور واقعی احســاس 
کنند شــراکتی اثرگذار و متناسب با وزن خود در دولت 
دارند و حاکمیت مبتنی بر رای و نظر مردم است. نادیده 
انگاشتن مردم و ضرورت های سیاسی و اجتماعی ناشی 
از نقش فعال مردم خســارت بار بوده عــلاوه بر خودِ 
افغانستان زیان هایش متوجه همسایگان و کشورهای 
منطقه نیز خواهد شــد.تاریخ افغانســتان درس بزرگی 
درباره مقاومت مردم افغانســتان در برابر حضور دخالت 
خارجی به ما می دهد، مردم افغانســتان ثابت کردند که 

نمی پذیرند کشوری خارجی سرنوشت آنها را رقم بزند.ما 
کشورهای همسایه مسئولیت بسیار مهمی در این برهه 
تاریخی افغانستان داریم ما باید شرایطی را فراهم کنیم 
تا مردم و گروههای این کشــور بتوانند تعاملی مثبت و 
مســالمت آمیز داشته باشند و بتوانند مسیر آینده کشور 
خود را به درستی ترسیم کنند.نشست کشورهای همسایه 
افغانســتان در هشتم سپتامبر و نشست وزرای خارجه ا 
یران، روسیه، چین و پاکســتان برای بررسی تحولات 
افغانستان پیام رســایی به مردم افغانستان است. مردم 
منطقه و تمام جهانیان که راه حل مســائل افغانستان 
تنهــا از طریق گفت و گو بیــن افغان ها و به مدیریت 
افغان ها امکان پذیر است.همکاران عزیز جامعه جهانی 
به طور عام و کشــورهای منطقه به طور خاص در این 
برهه حساس مسئولیت های سیاسی و اجتماعی مهمی 
بر عهده دارند نخست بسیج تمامی امکانات کشورها در 
راستای حمایت و پشتیبانی از شکل گیری اجماع داخلی 
میان جریان های مختلف افغان، ترغیب همه طرف ها به 
بازگشــت به میز مذاکره و حل موضوع است.دوم ارائه 
کمک های سازمان یافته بشردوستانه به مردم افغانستان، 
بســیاری از مردم از روی اراده یا اجبار آواره شدند امروز 
در ایران اسلامی ما بیش از ۳ میلیون مهاجر افغانستانی 

داریم که اینان مهمانان جمهوری اسلامی هستند.  سوم 
با توجه به تحولات جاری در افغانســتان موج جدیدی 
از آوارگان افغان به ســوی کشورهای همسایه هجوم 
آوردند، مدیریت این جمعیت انبوه و ممانعت از ســرازیر 
شدن آنها به سایر کشورها، علاوه بر تشریک مساعی 
 منطقه ای نیازمند کمک جــدی نهادهای بین المللی و 
کشورهای کمک کننده است. چهارم رفتارهای یکجانبه 
و غیر ســازنده برخی بازیگران که مسئولیت قطعی در 
ایجاد شــرایط کنونی دارند، می تواند اجماع منطقه ای و 
بین المللی مورد نیاز برای پیشبرد روند صلح افغانستان را 
مخدوش نماید. در این میان لزوم نقش آفرینی سازمان 
ملل درخصوص بحران افغانستان نیز نباید فراموش شود.

این روزهــا گزارش های نگران کننده ای از حضور افراد 
وابســته به گروههای تروریســتی چند ملیتی از جمله 
داعش در افغانســتان دریافت شــده است که بیش از 
گذشته خطر ایجاد کانونی برای صدور ناامنی به منطقه 
و جهان را برجســته می کند و همگان را نگران شکل 
گیری همگرایی بین جریان های تکفیری، افراطی گری 
در افغانســتان با گروههای مشــابه در منطقه آسیای 
مرکزی، عراق، سوریه و دیگر کشورها می کند.همکاران 
عزیز مساله افغانستان پیچیده اما شناخته شده است و 
راه حل ها قامض اما در دســترس هستند، همه ما باید 
دوستان مان در افغانستان را به پیگیری راه حل ها ترغیب 
و آنها را برای رســیدن به نتیجه مطلوب و مورد قبول 
همه طرف ها کمک و همراهی نماییم.جمهوری اسلامی 
ایران آمادگی دارد تا همچون گذشته تمامی امکانات خود 
را برای کمک به پیشبرد مذاکرات بین الافغانستانی و روند 
صلح در اختیار مردم افغانستان قرار داده و برای مدیریت 
تهدیدات احتمالی با کشورهای منطقه همکار و همراه 
باشد، منطقه ای همگرا و باثبات و افغانستان امن، توسعه 
یافته، سعادتمند، آرزوی ملت و دولت ایران برای یکایک 

مردمان این جغرافیاست.
متشکرم
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

آیت الله رئیسی در اجلاس پیمان امنیت جمعی افغانستان:

حل مسائل افغانستان تنها از طریق گفت و گو بین افغان ها امکان پذیر است

اخبار

جمهوری اسلامی ایران بطور رسمی به عضویت کامل 
اجلاس ســران سازمان همکاری شــانگهای درآمد.

به گزارش ایرنا، جمهوری اســلامی ایران تا کنون به 
عنوان عضو ناظر در سازمان همکاری شانگهای حضور 
داشــت و از امروز)جمعه(و در بیست ویکمین اجلاس 
سران ســازمان همکاری شانگهای به عضویت کامل 
این سازمان درآمد.آیت الله دکتر ابراهیم رییسی رییس 
جمهوری اسلامی ایران نیز امروز در جریان سخنرانی 
در این سازمان ضمن تشکر از اعضای سازمان همکاری 
شــانگهای برای عضویت دائمی ایران در این سازمان 
تصریح کرد: امیدوارم سازمان شانگهای در ادامه مسیر 
بالنــده خود را که موفق شــده در مدت کوتاه جایگاه 

منطقه ای و بین المللی ممتازی را کســب کند، تداوم 
بخشــد. نارندرا مودی نخست وزیر هند نیز در جریان 
ســخنرانی مجازی خود در بیســت ویکمین اجلاس 
سران سازمان همکاری شانگهای که در شهر دوشنبه 
پایتخت تاجیکستان در حال برگزاری است، عضویت 
ایران در سازمان همکاری شانگهای را تبریک گفت.

وزیر امور خارجه کشورمان نیز در توئیتی تصریح کرد: 
عضویت راهبردی جمهوری اسلامی ایران در سازمان 
همکاری شانگهای تاثیر مهمی بر روند همکاری های 
همه جانبه ایران در راستای سیاست همسایگی و آسیا 
محور دارد.حسین امیرعبداللهیان روز جمعه در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: با کمال خرسندی اکنون 

سند عضویت دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان 
همکاری شــانگهای در شهر دوشنبه با حضور رییس 
جمهوری به تایید سران رسید.وی افزود: این عضویت 
راهبردی تاثیر مهمی بر روند همکاری های همه جانبه 
ایران در راســتای سیاست همســایگی و آسیا محور 
دارد.بیســت ویکمین اجلاس سران سازمان همکاری 
شــانگهای امروز با حضور ســران ۱۲ کشور در شهر 
دوشــنبه پایتحت تاجیکستان آغاز شد.در این اجلاس 
ســران ایران، تاجیکستان، قرقیزســتان، قزاقستان، 
بلاروس، پاکستان، ترکمنســتان و ازبکستان حضور 
دارند و روسای جمهوری روسیه، چین، هند و مغولستان 

نیز به صورت آنلاین در این نشست شرکت کرده اند.

ایران بطور رسمی به عضویت کامل سازمان همکاری  شانگهای  درآمد



وزیر ورزش:

جایگاه جوانان در وزارت ورزش باید ارتقا یابد

پزشک ویروس شناس بررسی می  کند:

آیا تزریق دز سوم واکسن می تواند از ابتلا به کرونا پیشگیری کند؟

 وزیــر ورزش و جوانان با تاکید بر اینکه جایگاه جوانان 
در وزارت ورزش باید ارتقاء یابد، گفت: ایده ما این است 
که متفاوت با گذشــته، این وزارتخانه را در حوزه جوانان 
به عنوان یک قرارگاه مرکزی شــکل دهیم تا مطالبات 

جوانان را بیش از گذشته، از دستگاه ها پیگیری کنیم.
به گزارش وزارت ورزش،  ســید حمید ســجادی درباره 
محورهای مهمی که در دســتور کار وزارتخانه ورزش 
و جوانان قرار دارد، اظهار داشــت:حدود ۱۰ سال گذشته 
یعنی از خرداد ۹۰، دو سازمان ملی جوانان و تربیت بدنی 
ادغام شــدند و شاهد یک وزارت جدید به نام »ورزش و 

جوانان« بودیم.
وی اصلی ترین توجهات این وزارتخانه را ناظر بر مسائل 
جوانان دانست و تصریح کرد: از مهم ترین این محورها، 
هویت بخشی فردی، دینی، اجتماعی و استعدادیابی برای 
جوانان است. خاصه مباحثی که به معیشت و مسکن این 
قشــر ارتباط دارد. این ارتباطات دقیقاً با موضوع و سنِ 

تقریبی جوانی در کشور مرتبط است.
ســجادی افزود: این وزارتخانه به طورکلی قشر جوان را 

در نظر دارد و الحمدلله در این راستا ۳۷۰۰ سمن تحت 
پوشــش وزارتخانه قرار گرفته و مجوز رســمی فعالیت 

دریافت کرده اند.
به گفتــه ســجادی، وزارت ورزش و جوانــان در نظر 
دارد، ابتدا شــورای عالی جوانان را شــکل دهد؛ چنانچه 
رئیس جمهور چندی پیش حکم دبیری شــورای  عالی 
جوانان را صادر کرد، قرار است دررابطه  با انتخاب اعضای 
حقیقــی و حقوقی وزارتخانه هایــی از جمله آموزش  و 
پرورش، وزارت علوم و وزارت کار و چهار نفر به صورت 
حقیقی - متشکل از جمعی از جوانان نام آشنا و کارشناس 
و دغدغه مند در حــوزه بیانیه گام دوم و جبهه فرهنگی 

انقلاب اسلامی - گزینش شوند.
وی همچنین تاکید کرد: این افراد باید در خصوص دولت 
انقلابی و مردمی دغدغه مند باشند و این تکلیفی است 
که از نظر ساختار باید در دستور کار وزارتخانه قرار گیرد.

سجادی خاطرنشان کرد: شخصا درخواست کردم شورای 
مشــورتی برای امور جوانان در نظر گرفته شــود که در 
زمینه هــای مختلف مباحثی را مطــرح و مورد بحث و 

بررسی قرار دهد. ایده ما این است که متفاوت با گذشته، 
ایــن وزارتخانه را در حوزه جوانان به عنوان یک قرارگاه 
مرکزی شکل دهیم تا مطالبات جوانان را بیش از گذشته، 

از دستگاه ها پیگیری کنیم.
وزیر ورزش و جوانان معتقد است: مشکل مسکن، شغل و 
ازدواج باید توسط سایر دستگاه ها پیگیری شود و ما دست 
به رصد و مطالبه گری بزنیم و تکالیف سایر دستگاه ها را 
پیگیری کنیم. اگر قرارگاه فوق با در نظرگیری اختیارات 
بــرای وزارت ورزش و جونان شــکل گیرد، می توانیم، 

خواست و نیاز جوانان را مطالبه و پیگیری کنیم.
وزیر ورزش و جوانان در این راستا به جریان استعدادپروری 
و میدان دهی و اعتماد به جوان در راستای تحقق اهداف 
بیانیه گام دوم توسط قشر جوان کشورمان اشاره کرد و در 
اینباره گفت: رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم حدود 
4۰ بــار از واژه جوانان نام برده اند. هرجا اتفاق مهمی در 
کشور افتاده است، توسط قشرجوان صورت گرفته است. 
امروز بخش بزرگی از جمعیت کشورمان جوانانی هستند 
که بعد از پیروزی انقلاب متولد شــده اند و این قشر به 

قدری خوب هستند که نادیده پای این انقلاب ایستاده اند.
ســجادی که در برنامه ای رادیویــی صحبت می کرد،  
همچنین در پاســخ به سوالی مبنی بر رونق دهی بیشتر 
به بخش جوانان نســبت به حوزه ورزش گفت: شخصا 
تیم مشــاوره خوبی در حوزه جوانان تجمیع کرده ایم که 
معتقدم برنامه های خوبی طراحی و در دست اقدام دارند. 
با گذر از روزهای پیش رو و کادرسازی های معمول، قرار 
است توسط این تیم خوش فکر کارهای بزرگی را صورت 
دهیم؛ البته گاه مطرح شــده بود که دو مقوله ورزش و 
جوانان از یکدیگر جا شــوند و نماینده های مجلس نیز 
نقطه نظراتی داشــتند تا جایگاه جوانان بهتر از گذشته 

دیده شود.
سجادی از پیشنهادات مطرح شده مبنی بر جداسازی این 
وزارتخانه سخن گفت و ادامه داد: این مسئله همچنان در 
حد پیش بینی و فرضیه مانده است؛ عده ای به جداسازی 
و تبدیل وزارتخانه به سازمان معتقدند و بخشی نیز بر دو 
وزارتخانه ای شدن تاکید دارند؛ اما هم اینک اقدام جدی 

در این راستا صورت نگرفته است.

پزشک ویروس شناس گفت: دز سوم واکسن کرونا برای افزایش ایمنی بدن تزریق 
می شــود، اما به طور قطعی از ابتلاء به کرونا جلوگیــری نمی کند، بنابراین رعایت 
پروتکل های بهداشتی مقابله با کرونا پس از تزریق دز سوم نیز الزامی است.  مهرداد 
روانشاد روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی ایرنا افزود: براساس برخی مشاهدات 
پزشکی مشخص شده پس از تزریق دز دوم واکسن کرونا ایمنی کامل ایجاد نمی شود، 
بنابراین برای افزایش اثربخشی واکسن و همچنین وضعیت ایمنی بدن از دز سوم که 
تحت عنوان »یادآور« شناخته شده، تزریق می شود.وی ادامه داد: دز سوم غیروابسته 
به نوع واکسن کرونا اســت و ضرورت تزریق باتوجه به پاسخ بدن دریافت کننده و 

میزان ایمنی بدن پس از تزریق ۲ دز تعیین می شود.روانشــاد با اشاره تزریق دز سوم 
در بیماران زمینه ای گفت: ضرورت تزریق دز ســوم همچنین باتوجه به بازه سنی و 
بیماری های زمینه ای متغیر اســت، بنابراین توصیه می شود که پس از تزریق دز دوم 
واکسن، وضعیت ایمنی بدن ارزیابی و در صورت عدم ایجاد مصونیت موردنظر دز سوم 
تزریق شود.روانشاد با تاکید بر این که بدن پس از تزریق واکسن کرونا بلافاصله ایمن 
نخواهد شــد، افزود: ایمنی بدن در مواجهه با این ویروس حداقل n, هفته تا ۲۰ روز 
پس از تزریق دز دوم واکسن ایجاد می شود.استاد علوم پزشکی دانشگاه تربیت مدرس 
تصریح کرد: پس از گذشت دو هفته و اثربخشی نیز واکسن نمی تواند از عفونت خفیف 

جلوگیری  کند، بنابراین پروتکل های بهداشــتی مقابله با کرونا پس از واکسیناسیون 
هم باید رعایت شود.وی ادامه داد: تعیین بازه زمانی برای تزریق دو دز واکسن کرونا 
براساس تحقیقات پزشکی که در روند آزمایشات به اثبات می رسد، مشخص شده و 
بنابراین توصیه می شود، بازه زمانی تزریق دو دز واکسن کرونا تغییر نکند.روانشاد با بیان 
اینکه این بازه زمانی همچنین باتوجه به نوع واکسن کرونا اعم از سینوفارم و آسترازنکا 
متغیر است، تاکید کرد: دز دوم واکسن کرونا قبل از زمان تعیین شده تزریق نشود و 
تاخیر در تزریق دز دوم نیز می تواند اثربخشی واکسن را تحت تاثیر قرار دهد بنابراین 

باید هر واکسنی در بازه زمانی تعیین شده استفاده شود.
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جامعه اخبار

راه اندازی سامانه نظرسنجی 
پیامکی رضایت مردم از 

مراکز واکسیناسیون
 مرکــز مدیریــت آمار و فنــاوری اطلاعــات وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از راه اندازی سامانه 
نظرسنجی پیامکی رضایت مردم از مراکز واکسیناسیون 
خبر داد. به گزارش ایرنا از وبدا، بر اســاس اعلام مرکز 
مدیریــت آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشــت، از 
دیروز)جمعه( بلافاصله پس از ثبت واکسن در اکثر مراکز 
واکسیناسیون، یک پیامک ارسال می شود و رضایت یا 
عدم رضایت فردی که واکسن را دریافت کرده از کیفیت 
خدمات مرکز واکسیناسون پرسیده می شود. این سامانه 
از امروز )شــنبه( در سراسر کشور پوشش صددرصدی 
خواهد داشت.نتایج نظرسنجی افراد برای بهبود کیفیت 
خدمات و نظم پایگاه های واکسیناسیون بسیار ارزشمند 
خواهد بود. تا کنون ۲۷ میلیــون و دو هزار و ۳۲۰ نفر 
دُز اول واکســن کرونا و ۱۳ میلیون و ۲۹۹ هزار و ۸۵۵ 
نفر نیــز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکســن 
 های تزریق شده در کشــور به 4۰ میلیون و ۳۰۲هزار 

و ۱۷۵ دُز رسید.

افزایش مجدد روند بستری 
کرونایی در آذربایجان غربی و 

کردستان
تحلیل روند بستری کووید ۱۹ در کشور تا روز جمعه 
۲۶ شهریور ماه نشان از افزایشی شدن مجدد روند 
بستری در استان های آذربایجان غربی و کردستان 
و ناپایداری شرایط در کرمانشاه و تداوم روند نزولی 
بستری در سایر استانها دارد.بر اساس تحلیل روند 
بستری کرونا که به وضعیت همه استان های کشور 
می پردازد، روند بستری در استان آذربایجان غربی 
و کردستان پس از یک دوره کوتاه کاهش، مجددا 
افزایشی شده، همچنین شرایط در استان کرمانشاه 
نیز ناپایدار است.همچنین سایر استان ها در دو هفته 
اخیر به صورت پایدار روند نزولی بســتری نشان 
می دهند.کاهشی بودن روند بستری در یک استان 
به معنی کاهشی بودن روند در تک تک شهرهای 
آن نیست و ممکن اســت روند بستری در بعضی 
شهرها افزایشی باشد در حالیکه مجموع بستری کل 
آن اســتان کاهشی است.به گزارش ایرنا، افزایشی 
شدن مجدد روند بستری در استان های آذربایجان 
غربی و کردســتان در حالیســت که تلفات کرونا 
نسبت حدود ۵۰ روز گذشته سیر نزولی گرفته است.

پس از مدت ها از آغاز خیز پنجم کرونا، شمار روزانه 
این ویروس روند کاهشی گرفته و ریزش حدود ۹۰ 
مورد مرگ طی ۲4 ساعت گذشته دلیل بر این امر 
است. شمار تلفات کرونا روز گذشته)پنجشنبه( 4۵۳ 
نفر بود و امروز به ۳۶4 نفر رسیده است. بدون شک 
این امر در پی ورود میلیونی واکســن به کشــور و 
تسریع و رکوردزنی واکسیناسیون، که سبب عبور 
خیز پنجم و مرگبار کرونا از کشــور شــد، اتفاق 
افتاده است.   روز سه شنبه ۲۳ شهریور ماه وزارت 
بهداشت بر اساس براوردهای اپلیکیشن ماسک، از 
عبور کشور از خیز پنجم کرونا خبر داد، خیزی که 
برای چند بار رکورد تلفات روزانه را جابجا کرد و دوم 
شــهریور ماه با ۷۰۹ مورد مرگ به بالاترین رکورد 
رســید. در همین خیز بود که در همین روز تعداد 
تلفات کرونا طی ۱۸ ماه جولان ویروس شاخدار از 

۱۱۵ هزار نفر گذشت. 

وزیر دادگستری با مقامات 
 قضایی تاجیکستان 

دیدار کرد
وزیر دادگستری جمهوری اسلامی ایران که رئیس 
جمهوری را در سفر به دوشــنبه برای شرکت در 
بیســت و یکمین اجلاس سران سازمان همکاری 
شــانگهای همراهی می کند، امروز )جمعه( با وزیر 
عدلیه و دادستان کل جمهوری تاجیکستان دیدار 
و گفت وگــو کرد.به گــزارش روز جمعه ایرنا، در 
ملاقات امین حســین رحیمی وزیر دادگستری با 
مظفر عشوریان وزیر عدلیه جمهوری تاجیکستان، 
طرفیــن ضمن ارزیابی روابط دو کشــور در زمینه 
همکاری هــای قضایی و حقوقی بر لزوم توســعه 
همکاری ها در زمینه های مورد علاقه تاکید کردند.

همچنین بر فعال سازی موافقت نامه های موجود و 
تدوین برنامــه ای برای تداوم  گفت وگوها با هدف 
توســعه هرچه بیشــتر همکاری ها در حوزه های 
مرتبط تبادل نظر شــد.وزیر دادگستری با یوسف 
رحمان دادســتان کل جمهوری تاجیکســتان نیز 
ملاقات کــرد.  در این دیدار، طرفین ضمن تبادل 
نظر درخصــوص همکاری های قضایی و حقوقی 
بین دو کشــور با توجه به اشتراک های فراوان بین 
ایران و تاجیکستان، بر لزوم توسعه همکاری ها در 
این زمینه تأکید کردند.  طرفین با توجه به شرایط 
کنونی، بر ضرورت همکاری کشورهای منطقه در 
مقابله با تروریسم تأکید کردند.  قرار است موافقتنامه 
انتقال محکومان به حبس فردا در جلســه ملاقات 
روسای جمهور دو کشــور توسط وزیر دادگستری 
جمهوری اسلامی ایران و دادستان کل جمهوری 
تاجیکستان به امضا برسد.بیست و یکمین اجلاس 
سران ســازمان همکاری شانگهای امروز جمعه با 
حضور ســران ۱۲ کشور عضو و ناظر از جمله آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی 
ایران در شهر دوشنبه آغاز شد.در این اجلاس سران 
ایران، تاجیکستان، قرقیزستان، قزاقستان، بلاروس، 
پاکستان، ترکمنســتان و ازبکستان حضور دارند و 
روسای جمهوری روسیه، چین، هند و مغولستان نیز 

به صورت آنلاین در این نشست شرکت کرده اند.

واکسیناسیون 10 روزه افراد 
 بالای 18 سال در تهران 

از سه شنبه
اســتاندار تهران جزئیــات اقداماتی که در راســتای 
واکسیناسیون افراد بالای ۱۸ سال که از روز سه شنبه 
در استان آغاز خواهد شــد را تشریح کرد.  به گزارش 
ایسنا، انوشیروان محسنی بند پی در پایان جلسه ستاد 
اســتانی مقابله با کرونا که دیــروز )جمعه( به صورت 
فوق العاده برگزار شــد گفت: ظرف دو هفته اخیر این 
آمادگی از ســوی اســتانداری تهران و دانشگاه های 
علوم پزشکی اســتان تهران اعلام شد که می توانیم 
تمهیداتی را اتخاذ کنیم که میزان واکسیناسیون و مراکز  
تجمیعــی را افزایش دهیم. نهایتا در ۲4 شــهریور ماه 
معاونت بهداشتی وزارت کشور نامه ای در هفت بند به 
همه دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ کرد که براساس 
آن مراکز تجمیعی و تیم های واکسیناتور افزایش یابند 
و مراکز نیز به صورت شــبانه روزی فعالیت کنند.وی 
ادامه داد: این اقدامات در راســتای این بود که سرعت 
واکسیناسیون برای افراد بالای ۱۸ سال بیشتر شود و 
ظرف یک یا دو هفته این کار به پایان برسد. در جلسه 
امروز از همه فرمانــداری ها گزارش میزان ظرفیت و 
تعداد تزریق واکســن دریافت شد. همه شهرستان ها 
اعلام آمادگی کردند که تمام اقدامات برای ســرعت 
بخشی به واکسیناسیون انجام می  دهند.استاندار تهران 
گفت: از روز سه شنبه و ظرف ۱۰ روز که این اقدامات 
شروع خواهد شــد، همه افراد هدف، دز اول واکسن را 
دریافت می کنند. به گفته وی، روز گذشــته ۲۵۵ هزار 
دز واکسن در تهران تزریق شد و قطعا تزریق دز اول و 
دوم به موازات هم انجام می شود.بندپی تاکید کرد: ۱۰ 
میلیون و ۶۸۲ هزار جمعیت بالای ۱۸ ســال در استان 
داریم و ما از وزارت بهداشت تقاضا داریم که ثبت نام از 
طریق دانشگاه های علوم پزشکی انجام شود. همچنین 
شــرکت هایی مثل ایران خودرو و سایپا اعلام آمادگی 
کردند که روزانه ۱۰ هزار واکســن بــه افرادی غیر از 

جامعه هدف خودشان واکسن تزریق کنند.

 حق و حقوقی که 
می تواند جایگزین مهریه و 

سکه شود
یک فعال حقوق زنان و حقوقدان گفت: بی شــک 
دخالت در میزان مهریه با کاهش اجباری میزان آن، 
تالی فاسدی از جمله کاهش استقبال دختران از امر 
ازدواج، احیای ســنت مهریه های ملکی، اجبار زوج 
به پرداخت مهریه نقدی، صدور چک و سایر اسناد 
تجاری لازم الاجرا و یا تعیین مهریه در قالب شیربها 
و اســناد تعهد آور در بر خواهد داشت و به هر حال 
جامعه راهکار و جایگزین حقوقی برای گریز از طرح 
غیر حقوقی و غیر عرفی ســقف مهریه پیدا خواهد 
کرد، به طوری که این جایگزینی در نهایت به ضرر 
شــوهران و کاهش تمایل آنان به امر ازدواج منجر 
خواهد شد. شــهناز سجادی در گفت و گو با ایسنا، 
با اشاره به سخن یک نماینده مجلس در خصوص 
بررسی مجلس بر روی طرحی درباره اصلاح قانون 
مهریه و تعیین حداکثر ۱4 سکه برای آن و در عین 
حال تکذیب این خبر از ســوی رئیس فراکســیون 
زنان و خانواده مجلس، درباره تبعات اجتماعی تعیین 
سقف برای مهریه گفت: امروزه چالش اصلی مهریه 
های زنان در واقع ناشــی از مقررات قانونی زندانی 
شدن بدهکاران مهریه است. اگر بازداشت و زندانی 
شدن شــوهران بدهکار مهریه از این قانون) قانون 
نحــوه اجرای محکومیت های مالی( مورد اســتثنا 
قرار گیرد و حذف شــود، این چالش قضایی خانواده 
هــا و اجتماع  بدون تحمیــل تبعیض و اجحاف بر 
زنــان، قابل حل و رفع می باشــد. این فعال حوزه 
حقوق زنان با بیان اینکه چنین طرحی در راســتای 
کاهش مهریه با تعیین ســقف برای آن بر خلاف 
اصل حقوقی و فقهی حاکمیت اراده اشــخاص در 
توافقــات و قراردادهای خصوصی  اســت، محدود 
کردن حق زنان در تعییــن میزان مهریه را خلاف 
تاکیدات مکرر قــران کریم در امر مهریه به عنوان 
حقوق قرانی و الهی زنان دانست و تصریح کرد: حال 
چنانچه ایده و اراده بر تعیین ســقف مهریه با هدف 
کاهش میزان آن است،این امر بدون در نظر گرفتن 
امتیازات حقوقی برای زنان، به معنای اعمال  ستم 
مضاعف بر نیمی از جمعیت )زنان( در مقابل حمایت 
بی چون و چرا از نیم دیگر جمعیت )مردان( است که 
با مفهوم قســط و عدل منافات دارد. وی ادامه داد: 
بنا بر مقررات قانونــی، زنان و دختران با وقوع عقد 
نکاح، با محدودیت حقوق شــهروندی خود از جمله 
در موارد حق اشتغال، حق خروج از کشور،حق خروج 
از خانه،حق تعیین محل سکونت و حق تحصیل و 
در برخی موارد نیز بــا چالش های قانونی از جمله 
در امر طلاق و حق حضانت و همچنین محدودیت 
در اعمال لوازم امر حضانت کودکان خود مواجه می 
شوند. در عین حال  که دختران و زنان پس از ازدواج 
از حمایت قانون مدنی برخوردار نیستند و حتی حقوق 
اساسی خود را یعنی حق اشتغال و حق تعیین محل 
سکونت و حق خروج از کشور و حق هر گونه سفر 
داخلی را بدون رضایت شــوهر از دست می دهند، 
در مقابل شوهران دارای حقوقی از جمله حق مطلق 
در امــر طلاق و یا حق ترک زوجه هرچند با وظیفه 
پرداخت نفقه بخور و نمیر، حق ازدواج مجدد دائم و 
حق ازدواج های موقت بی حد و حصر هســتند. یا 
در موارد فوت شوهر، سهم الارث زوجه در مواقعی 
کفاف هزینه های حداقل زندگی زوجه را نمی دهد. 
در چنین وضعیت حقوقی،عرفا  پدران و مادران و نیز 
زنان تنها راهکار و مابه ازای حقوق اساسی و مدنی 
از دســت رفته و رهایی از هر گونه ستم و تبعیض 
احتمالی و یا مشــکلات مالی پس از فوت شوهر را 
در تعیین مهریه با میزانی متناسب با تورم اقتصادی 
یافته اند. به همین جهت امروزه در واقع و »ناچارا« 
مهریه کارکرد اصلی خود را از دســت داده و تبدیل 

به  تضمین و جبران ضعف حقوق زوجه شده است.

 سرپرست سازمان تأمین اجتماعی گفت: باید 
از بنگاه داری به ســوی ســهام داری برویم و 
البته ایــن کار را به نحوی انجام می دهیم که 
در صــورت نیاز امکان نقدشــوندگی و تامین 

نقدینگی فوری را داشته باشد.
به گــزارش ایرنــا از اداره کل روابط عمومی 
ســازمان تأمین اجتماعی، میرهاشم موسوی 
از پیشــنهاد معاونت اقتصادی برای تشکیل 
کمیته راهبردی مدیریت سرمایه گذاری در این 
سازمان استقبال کرد و در جلسه ای با مدیران 
اقتصادی و ســرمایه گذاری  حوزه معاونــت 
اظهار داشــت: در اختیار داشتن ارزیابی دقیق 
و کارشناسی از شــرایط کلان سازمان تأمین 
اجتماعی از ویژگی هــای مثبت و قابل توجه 
حوزه اقتصادی و ســرمایه گذاری است و باید 
حوزه اقتصادی و سرمایه گذاری را در چارچوب 

کلان سازمان مورد توجه قرار دهیم.
وی بر لــزوم طراحی برنامه عملیاتی در حوزه 
مذکور تأکید کرد و گفت: در جلسات کارشناسی 
باید به درک مشترک از حوزه اقتصادی برسیم 
و در مدت کوتاهی برنامه عملیاتی دقیقی برای 

پیشبرد کارها طراحی کنیم.
موسوی با اشاره به ســرعت بالای تحولات 
اجتماعی که شرایط کار و فعالیت سازمان ها را 
تغییــر می دهد، گفت: باید بتوانیم در برابر این 
تحولات قــدرت تصمیم گیری و فعالیت موثر 
داشته باشیم. عدم قطعیت از دیگر مسائل مهم 
ناشــی از دنیای در حال تحول امروز است و 
شاهد هستیم که درباره مسائل مختلف مرتبط 
با حوزه ســرمایه گذاری و اقتصادی ســازمان 
تأمین اجتماعی نیز، دیدگاه های مختلفی مطرح 
است و با ابهام و عدم قطعیت مواجه می شویم و 
این ابهام و عدم قطعیت درباره مفاهیم مختلف 
مثل اصلاحات پارامتریک و سایر مسائل نیز 
وجــود دارد. وی با بیان اینکه تأمین اجتماعی 
در ذات خود سازمانی پیچیده است، گفت: این 
سازمان علاوه بر وجه اجتماعی دارای کارکرد 
اقتصادی اســت که موجب پیچیدگی بیشتر 
مســائل می شــود. لذا ما راهی جز مدیریت و 
برنامه ریزی راهبردی بــرای تامین اجتماعی 

نداریم و باید الزامات آن را رعایت کنیم.
در چشــم انداز کلان و راهبردی باید به دنبال 
رویکردی باشیم که متفاوت با گذشته باشد چرا 

که ادامه راه گذشــته ما را به نتایجی مشابه با 
وضع موجود می رساند که قطعا با وضع مطلوب 

و قابل قبول فاصله دارد.
سرپرست سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه 
هیچ کاری را بدون برنامه ریزی پیش نخواهیم 
برد، اظهار داشــت: برنامه ریزی ما با مطالعه 
الگوهای موفق تأمین اجتماعی و با مشارکت 

بدنه سازمان طراحی می شود.
ایشــان با اشــاره به تأکید مقام عالی وزارت 
مبنی بــر مدیریت و نظارت ســازمان تأمین 
اجتماعی بر شســتا، اظهار داشــت: وقتی که 
وزیر محترم تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید 
دارد؛ شــرکت ها با ســازمان تأمین اجتماعی 
کار کنند، به این معنی اســت که شرکتهای 
تابعه با حوزه اقتصادی ســازمان کار می کنند 
و مدیریت و نظارت بر شــرکت ها باید توسط 
این حوزه انجام شود. وی با تأکید بر تفویض 
اختیارات لازم در این زمینه به حوزه اقتصادی 
ســازمان تأمین اجتماعی، گفت: هر اختیاری 
که در حوزه اقتصادی نیاز باشــد، در چارچوب 
و معیار مشــخص به حوزه تخصصی واگذار 
می شود و متناسب با این مسئولیت از دوستان 
پاسخ می خواهیم. نظارت و کنترل نیز براساس 
شــاخص هایی انجام خواهد شد که واحدهای 

تخصصی اعلام و تبیین می کنند.

سرپرســت ســازمان تأمین اجتماعی بر لزوم 
بررســی راهکارهای ممکن و قابل اجرا برای 
تولید خدمت جهت ارائه به ذی نفعان و مردم از 

منابع در اختیار این سازمان تأکید کرد.
اقتصــادی و  مهــرداد محقــق زاده، معاون 
سرمایه گذاری سازمان تأمین اجتماعی نیز در 
این جلسه گزارشی از شرایط موجود و اقدامات 
و برنامه های این معاونت ارائه و اظهار داشت: 
در سال جاری حوزه ســرمایه گذاری سازمان 
تأمین اجتماعی حدود ۱۵ درصد از منابع مورد 
نیاز سازمان را تأمین می کند و طی سال های 
اخیر شاهد افزایش سهم حوزه سرمایه گذاری از 

تأمین منابع سازمان هستیم.
سرپرست ســازمان تأمین اجتماعی همچنین 
توجه ویژه به اســتان ها و برگزاری جلســات 
کارشناسی در استان ها را مورد تأکید قرار داد و 
گفت: فرهنگ تفویض اختیار را باید در سازمان 
تقویت کنیم.وی در جلسه ای با مدیران حوزه 
معاونت فرهنگی، اجتماعی و امور اســتان ها 
اظهار داشــت: واگذاری کارها اهمیت زیادی 
دارد و البته باید ملاحظات لازم نیز رعایت شود 

و پیشبرد و انجام کارها را نباید پیچیده کنیم.
وی با بیان اینکه معاونت فرهنگی، اجتماعی 
و امور اســتان ها در مدیریت تحول و پیشبرد 
برنامه های ســازمان نقش مهمی دارد، افزود: 

تغییــرات مدیریتی و رفتار ســازمانی، تحول 
دیجیتــال و اصلاحات پارامتریــک از جمله 
مهمترین اولویت هایی اســت که انتظار داریم 
همه حوزه های مدیریتــی و از جمله معاونت 
فرهنگی، اجتماعی و امور استان ها برای پیشبرد 

آنها تلاش کنند.
موســوی با تأکید بر اینکه در حوزه مدیریت 
تحــولات اجتماعی و فرهنگــی باید برنامه 
عملیاتی متناسب با جامعه هدف سازمان تامین 
اجتماعی داشته باشیم، گفت: اساس موفقیت 
ما در این عرصه این اســت کــه تحولات و 
تغییرات ســازمانی و پیرامون مــا که عمدتا 
ماهیت کیفی دارند را به خوبی شناسائی کنیم 
و برای اثرگذاری بر این تحولات برنامه اصولی 
داشته باشــیم.وی ادامه داد: موفقیت در این 
حوزه آنجا اتفاق می افتد که ما این رویکردهای 
کیفی را براســاس شــاخص های مشخصی 
مدیریت و ارزیابی کنیم. انتظار این اســت که 
براساس شاخص های مشخصی فعالیت کنیم 
و در مدیریت تحــولات اجتماعی و مواجه با 
بخش های مختلف، برنامه دقیق داشته باشیم.

سرپرست سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه 
تصمیمات و اقدامات این ســازمان آثار کلان 
ملی دارد، اظهار داشت: تصمیماتی که در حوزه 
مدیریتی سازمان اتخاذ می شود و تحولاتی که 

بــرای آن برنامه ریزی می کنیم در نهایت باید 
در عملیات و صف ســازمان نمود مشخصی 
داشته باشــد. موســوی با تأکید بر اینکه در 
سازمان تأمین اجتماعی رویکرد تحولی خواهیم 
داشت، گفت: انتظار داریم که تمامی حوزه های 
مدیریتی رویکرد تحولی را مــورد توجه قرار 
دهند. حوزه عملکرد ما خدمت محور اســت و 
باید برای بهبود وضعیت جامعه تحت پوشش 
به ویژه جامعه شریف بازنشستگان اقدامات لازم 
انجام شود.سرپرست سازمان تأمین اجتماعی با 
تأکید بر اینکه اختیارات و اطلاعات مورد نیاز 
باید به واحدهای اجرایی تفویض شود، گفت: 
یکی از وظایف امور استان ها پیگیری تفویض 
اختیار به واحدهای اجرایی اســت و باید ارائه 
دهنــده خدمت به اطلاعات لازم دسترســی 

داشته و اختیار خدمت رسانی را داشته باشد.
موسوی شایسته گزینی را از دیگر مسائل حائز 
اهمیت برشمرد و اظهار داشت: شایسته گزینی 
را قطعا پیگیــری خواهیم کرد و اجازه مداخله 
برون ســازمانی در انتصابات را نخواهیم داد و 
انتصابات در چارچوب مشــخص و در مسیر 
صحیح انجام می شود.عادل دهدشتی، معاون 
فرهنگی، اجتماعی و امور استان های سازمان 
تأمیــن اجتماعی نیز به ارائه گزارشــی از این 
معاونــت پرداخت و گفت: در حوزه فرهنگی و 
اجتماعی تعامل مستمر با شرکای اجتماعی و 
تولید محصولات فرهنگی و رســانه ای انجام 
می شــود.وی افزود: ارتباط بین صف و ستاد و 
ایجاد نظام شایسته گزینی در انتصابات نیز از 
اولویتها و وظایف اصلی فعالیت در حوزه امور 
استان ها است. توسعه مرکز ارتباطات و نظارت 
مردمی از مهمترین اقدامات صورت گرفته در 
دو ســال اخیر در حوزه این معاونت است که 
ظرفیت بســیار خوبی بــرای دریافت نظرات 
مردمی و پاسخگویی به مطالبات جامعه در این 

حوزه فراهم شده است.
سرپرست سازمان تأمین اجتماعی با تأکید بر 
اینکه معاونت برنامه ریزی، مالی و پشــتیبانی 
نرم افزار سیستم حکمرانی این سازمان است، 
گفت: انتظار این است که بازطراحی و تحول 
در ســازمان تأمین اجتماعی از این حوزه آغاز 
شــود و مدیریت راهبردی از این حوزه شکل 

گیرد و به اجرا درآید.

سرپرست سازمان تأمین اجتماعی:

تأمین اجتماعی از بنگاه داری به سوی سهام داری می رود

اخبار

شــهردار تهران با تاکید بر اینکــه مطالبی که درباره 
افزایش قیمت بلیت مترو نقل شــده است حرف بی 
ربطی اســت، افزود: افزایش قیمت بلیت مترو دروغ 
سیزده است، نه بنا بر افزایش قیمت است نه تغییری 
در شــرایط. به گزارش ایسنا، علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران با انتشــار ویدیویی درباره انتشار اخباری مبنی 
بر افزایش قیمت بلیت مترو گفت: تا امروز شهرداری 
ظرفیت های مختلفی را برای امر واکسیناسیون و سایر 
خدمات به صورت مســتقیم و غیر مستقیم در اختیار 
شهروندان قرار داده اما شهرداری دارای ظرفیت های 
کم نظیری است لذا سعی شد که از همه ظرفیت های 
شهرداری استفاده کنیم.وی افزود: موضوع بهداشت و 

درمان یک بخش از مواجه با کرونا است واکسیناسیون 
یک جز از این بخش های بهداشــت و درمان است 
ما در شــهر نیازمند خدمات اجتماعی اجتماعی و زنده 
نگهداشتن شهر از طریق فاصله گذاری های مناسب 
هســتیم و در همه این امور شهرداری خود را موظف 
می داند که خدمتگذار مردم باشــد لذا در مرحله اول 
در هفته آینده ســتاد »مدیریت بحــران کرونا« را در 
شــهرداری راه اندازی می کنیم و همه ظرفیت ها را 
برای خدمت به مــردم یکپارچه می کنیم و بعد از آن 
با هماهنگی که با ســایر دستگاه ها صورت می گیرد 
سطح خدمت را در قالب یک قرارگاه با سایر دستگاه 
ها خواهیم داشت به امید روزی که ما شاهد رفع این 

مشکل باشیم.زاکانی همچنین در باره افزایش قیمت 
بلیت مترو نیز گفت: این از آن دروغ های شب سیزده 
اســت. به هر حال برخی ها چیزی ندارند بگویند و از 
درون یک جلســه تخصصی که پیرامون موضوعات 
تمام شده قیمت بلیت مترو و بررسی راه برای توسعه 
مترو مطرح شده بود جمله ای را در می آورند و منتشر 
می کنند.شــهردار تهران ادامــه داد: نه بنا بر افزایش 
قیمت است نه تغییری در شرایط. آنچه که دنبال می 
کنیم این است که با بالا بردن ظرفیت های مترو خود 
را برای دوره جدیــدی از خدمتگزاری آماده کنیم که 
بعد از دوره کرونا با بهره منــدی افزون تری بتوانیم 

پاسخگوی مطالبات جدی مردم عزیز باشیم.

شهردار تهران: افزایش قیمت بلیت مترو دروغ سیزده است
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اخبارانرژی

برق ارزان تاب آوری اقتصاد 
ایران در برابر تحریم ها را 

افزایش داده است
بلومبــرگ با اشــاره به این کــه قیمت برق در 
ایران ۳ درصد قیمت این محصول در اروپاســت 
نوشــت: برق ارزان به اقتصاد ایران کمک کرده 
در برابــر تحریم های آمریــکا مقاومت کند.به 
گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از بلومبرگ، 
بازار بــرق ایران برخلاف رونــد جهانی حرکت 
می کند و به اقتصاد این کشــور کمک کرده در 
برابر تحریم های آمریــکا مقاومت کند.در حالی 
که قیمت برق در اروپا طی ماه گذشــته افزایش 
یافته و باعث تعطیلی صنایع وابســته به انرژی 
و افزایش خطر خاموشــی ها شده، قیمت برق در 
ایران پایین آمده اســت. در وبســایت بازار برق 
ایران آمده اســت متوسط قیمت هر مگاوات در 
ســاعت برق در روز پنجشنبه در این کشور برابر 
بــا ۱۲,4۵ یورو )۱4,۶۵ دلار( بوده اســت یعنی 
حــدود 4۰ برابر کمتر از متوســط روزانه قیمت 
بــرق در انگلیس و کمتــر از ۱۰ درصد قیمت 
آن در آلمان.ایران دومین ذخایر گاز و چهارمین 
ذخایر بزرگ نفت دنیا را در اختیار دارد و از قدیم 
جزو کشــورهایی بوده که هزینــه پایینی برای 
برق پرداخــت می کند. ایران بــرق را از طریق 
شــبکه های نیرو به ۵ کشور همســایه از جمله 
ازبکســتان و قزاقســتان صادر می کند.با وجود 
تحت تحریم قرار گرفتن اقتصاد ایران طی ســه 
سال گذشته، صنایع وابسته به برق و گاز در این 
کشور توسعه یافته اند. تولید فولاد در ۸ ماه اول 
سال جاری میلادی سریع تر از چین رشد کرده و 
ایران را جزو ۱۰ کشور اول تولید کننده این فلز 
قرار داده است. تولید میزان بالای برق مورد نیاز 
برای راه انداختن ســانتریفیوژهای تولید سوخت 

هسته ای هم متوقف نشده است.

گزارش رویترز از افزایش 
فروش محصولات پتروشیمی 

و سوخت ایران با وجود 
تحریم ها

رویترز با اشــاره به افزایش صادرات ســوخت و 
محصولات پتروشیمی ایران در سال های اخیر با 
وجود تحریم های شدید آمریکا نوشت: درآمد ایران 
از صادرات بنزین در سال ۲۰۲۰ بالغ بر ۳ میلیارد 
دلار بوده اســت.به گزارش خبرگزاری تسنیم به 
نقل از رویترز، منابــع آگاه و مقامات اعلام کردند 
که صادرات ســوخت و محصولات پتروشــیمی 
ایران در سال های اخیر با وجود تحریم های شدید 
آمریکا رونق گرفته اســت و این موضوع ایران را 
در موقعیت خوبی قرار داده است تا در صورت لغو 
محدودیت های اعمال شــده از سوی واشنگتن، 
فروش خود را در آســیا و اروپا به سرعت افزایش 
دهد.ایالات متحده در سال ۲۰۱۸ تحریم هایی را 
علیه صنعت نفت و گاز ایــران وضع کرد تا منبع 
اصلی درآمد جمهوری اســلامی را قطع کند.این 
تحریم ها صادرات نفت خام ایران را بسیار کاهش 
داد اما نتوانست جلوی فروش سوخت و محصولات 
پتروشیمی را که ردیابی آن ها دشوارتر است، بگیرد.

بر اساس این گزارش، آمارهای وزارت نفت و بانک 
مرکزی ایران نشان می دهد که این کشور در سال 
۲۰۲۰ محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 
به ارزش تقریبا ۲۰ میلیارد دلار صادر کرده اســت 
که دو برابر ارزش صادرات نفت خام این کشــور 
محسوب می شود. دولت ایران در ماه آوریل اعلام 
کــرد که این محصولات منبــع اصلی درآمد این 
کشــور بودند.حمید حســینی، عضو هیئت مدیره 
اتحادیه صادر کننــدگان فرآورده های نفت و گاز 
و پتروشــیمی ایران به رویترز گفت: جهان وسیع 
اســت و راههای فرار از تحریم ها بی پایان است.

وی در ادامه گفت که قیمت های رقابتی و موقعیت 
ایران که نزدیک به خطوط اصلی کشتیرانی است، 
باعث شده تا محصولات این کشور برای خریداران 
جذاب باشــد.بر اســاس این گزارش، همچنین 
خریداران محصولات پالایش شده ایران بیشتر از 
واردکنندگانی هستند که دارای پالایشگاه بوده و 
آماده پالایش نفت خام ایران هستند.علاوه بر این، 
ایران مقداری سوخت با کامیون به همسایگان خود 
صادر می کند که شــامل معاملات کوچکی است 
که تشــخیص آن برای خزانه داری آمریکا دشوار 
اســت. در عین حال، ایران خود را به خوبی آماده 
کرده اســت کــه در صورت کاهــش تحریم ها، 
واکنش نشان دهد. به گفته اداره گمرک، در حالی 
که بیشتر پالایشگاه های جهان ظرفیت خود را در 
دوران شیوع کرونا کاهش داده اند، صادرات بنزین 
ایران در سال ۲۰۲۰ بالغ بر ۶۰۰ درصد نسبت به 
سال قبل افزایش یافت و به ۸ میلیون تن یا ۱۸۰ 
هزار بشــکه در روز رســید.این در حالی بود که تا 
سال ۲۰۱۸ ایران بنزین وارد می کرد.حسینی گفت: 
درآمد ایران از صادرات بنزین در ســال ۲۰۲۰ بالغ 
بر ۳ میلیارد دلار بوده اســت.یک منبع نزدیک به 
وزارت نفــت نیز گفت: تولید نفــت ایران در حال 
حاضر حدود ۲ تا ۲,۵ میلیون بشــکه در روز است 
و حدود ۲ میلیون بشکه در روز به پالایشگاه های 
داخلی و تقریبا ۵۰۰ هزار بشکه در روز به صادرات 
اختصاص داده شده است.وی افزود در صورت لغو 
تحریم ها ایران طی مدت دو تا ســه ماه می تواند 
تولیــد نفت خام را به میزان ۲ میلیون بشــکه در 
روز افزایش دهد.تا زمان اعمال تحریم ها، صادرات 
نفت خام منبع اصلی درآمد ایران بود که معمولًا از 
۲ میلیون بشــکه در روز فراتر می رفت و در سال 

۲۰۱۸ به ۲,۸ میلیون بشکه در روز رسید.

 مشترکان صنعت برق 
به مرز 38 میلیون رسید

مشــترکان صنعت برق ایران تا پایان تیرماه امسال ۳۷ 
میلیون و ۹۹۸ هزار مشترک شدند و این درحالی است 

که این عدد پارسال ۳۷ میلیون و ۶۵۱ مشترک بود.
بــه گزارش خبرنــگار اقتصادی ایرنا، امــروزه یکی از 
شاخصه های توســعه یافتگی کشورها میزان دسترسی 
مردمان آن به برق است و هرچه این شاخص بیشتر باشد 
توسعه بهتری رخ خواهد داد. علاوه بر آن برق امروزه به 
یکی از ضروری ترین نیازهای زندگی انسان تبدیل شده 
و زندگی بدون برق مشکلات متعددی به همراه دارد زیرا 
که اکنون بیشترین میزان وابستگی زندگی به برق است.

آمارهای رسمی منتشره نشان می دهد تعداد مشترکان 
برق ایران که پارسال ۳۷ میلیون و ۶۵۱ مشترک بودند 
با رشد ۳4۷ هزارنفری تا پایان تیرماه به رقم ۳۷ میلیون 
و ۹۹۸ هزار رســید که البته تا پایان امســال شمار آنها 

افزایش بیشتری می یابد.
از میان تعداد کل مشــترکان، ۳۰ میلیون و ۳۹۱ هزار 
مشــترک خانگی هستند و نســبت به پارسال که ۳۰ 
میلیون و ۱۸۱ هزار بودند با رشد ۲۱۰ هزار نفری روبرو 
شده اند.مشــترکان عمومی صنعت برق نیز که پارسال 
یک میلیون و ۷۸۹ هزار مشــترک بود تا پایان تیرماه 
امســال با رشــد 4۹ هزار عددی به یک میلیون ۸۳۸ 
هزار مشترک افزایش یافت.بخش کشاورزی کشورمان 
پارســال 4۸۱ هزار مشترک برق داشت که این عدد با 
رشد ۹ هزار عددی تا پایان تیرماه به 4۹۰ هزار مشترک 
رسید.جالب توجه آنکه مشترکان بخش صنعت ایران که 
پارسال ۲۶۲ هزار مشترک بودند تا پایان تیرماه امسال 
همان رقم مانده و تغییری نکرده اســت.اما مشترکان 
تجاری کشور با رشد همراه شده اند به گونه ای که تعداد 
آنها پارسال چهارمیلیون و ۹۳۸ هزار مشترک بود که تا 
پایان تیرماه تعداد ۷۹ هزار مشــترک اضافه شده و به 
عدد پنج میلیون و ۱۷ هزار مشــترک رسید. این میزان 
مشترک برق درحالی است که توان تولید نیروگاه های 

کشورمان حدود ۸۵ هزار مگاوات است.

سهم 25 درصدی 
پتروشیمی ها از صادرات 

غیرنفتی
به گفته  مدیر برنامه ریزی و توســعه شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی سهم پتروشیمی ها در صادرات 
غیر نفتی ســال گذشته به ۲۵ درصد رسیده است.

به گزارش ایرنا، با کاهش درآمدهای نفتی به دلیل 
تحریم های یک جانبه آمریکا علیه صادرات نفت 
ایران، توجه به صادرات غیــر نفتی برای افزایش 
ورود ارز به کشــور مورد توجه قــرار گرفت.   این 
موضوع آنچنان اهمیت دارد که دولت ســیزدهم 
در همان روزهای ابتدایی شروع به کار خود نیز بر 
آن تاکید داشته و حتی موضوع سیاست تجاری و 
ارزی و راه های افزایش و توسعه صادرات غیرنفتی 
در نشست ستاد هماهنگی اقتصادی دولت بررسی 
شد.البته محصولات پتروشــیمی در صادرات غیر 
نفتی ســهم بزرگی دارند.  حسن عباس زاده، مدیر 
برنامه ریزی و توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
در خصــوص ســهم محصولات پتروشــیمی در 
صادرات غیرنفتــی ایران به خبرنــگار اقتصادی 
ایرنا گفت: صادرات غیرنفتی محدوده وســیعی از 
محصولات شامل محصولات معدنی، کشاورزی و 
پتروشــیمی و ... است.  وی ادامه داد: در سال ۹۹، 
با توجه به اینکه قیمت محصولات پتروشیمی در 
بازارهای جهانی به دلیل افت قیمت نفت و شیوع 
کرونا با کاهش همراه شده بود، صادرات پتروشیمی 
ســهمی ۲۵.۲ درصدی از صــادرات غیر نفتی را 
داشتند که این رقم در ســال ۹۸، ۲۳ درصد بوده 
اســت.عباس زاده مجموع درآمد کشور از صادرات 
غیرنفتــی را ۳۵ میلیارد دلار عنوان کرد که از این 
میزان ۹ میلیارد دلار سهم محصولات پتروشیمی 
بوده است.مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی افزود: درآمد ۹ میلیارد دلاری در 
حالی محقق شد که پیش بینی ما از درآمد حاصل از 
صادرات محصولات پتروشیمی برای سال گذشته 
۱۲ میلیارد دلار بود که بــه دلیل کرونا و کاهش 
قیمت ها عملی نشــد.وی گفت: در ابتدای امسال 
قیمت محصولات پتروشیمی تقویت شد و برآورد 
این است که درآمد صادرات پتروشیمی امسال به 

۱4 میلیارد دلار برسد. 

چین واردات گاز طبیعی را 
جایگزین نفت خام می کند

چین در ۸ ماه ابتدایی سال جاری میلادی، واردات 
نفت خام خود را ۵.۷ درصد پایین آورده ولی خرید 
گاز طبیعــی را ۲۲.۲ درصد افزایش داده اســت.به 
گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از راشــاتودی، 
اطلاعات اداره آمار چین نشــان می دهد بزرگترین 
وارد کننــده نفت دنیا واردات نفــت خام خود را از 
آغاز ســال جاری میلادی، ۵,۷ درصد پایین آورده 
ولی خرید گاز طبیعــی را ۲۰ درصد افزایش داده 
اســت.چین از ابتدای ســال تا ماه اوت یعنی در ۸ 
ماه ابتدایی ســال جاری میلادی ۳4۶,۳۶ میلیون 
تن نفت وارد کــرده که ۵,۷ درصد کمتر از همین 
دوره در ســال گذشته میلادی است. این کشور در 
همین زمان واردات گاز طبیعی خود را ۲۲,۲ درصد 
افزایش داده و به ۷۹,۳۱ میلیون تن رسانده است. 
مدارک اداره آمار چین نشــان می دهند این کشور 
در مــاه اوت 44,۵۳ میلیون تن نفت خام و ۱۰,44 
میلیون تن گاز خریــداری کرده که به ترتیب ۶,۲ 
درصد افزایش سالانه و ۱۱,۵ درصد کاهش سالانه 
را نشان می دهند.در این بین، تولید داخلی نفت چین 
طی هشت ماه گذشته ۲,4 درصد افزایش داشته و 
به ۱۳۳,۲۲ میلیون تن رسیده است. پالایش داخلی 
نفت هم در چین بــا ۷,4 درصد افزایش 4۷۰,۷۹ 

میلیون تن ثبت شده است.

وزیر نفــت اظهار کــرد: آمادگی داریم 
از ظرفیــت ســرمایه گذاران داخلــی و 
خارجــی به منظــور توســعه میدان ها، 
اولویــت میدان های مشــترک نفت   با 
و گاز اســتفاده کنیم.بــه گزارش روابط 
عمومی وزارت نفت، جــواد اوجی وزیر 
نفت امروز )جمعه، ۲۶ شــهریورماه( در 
جریان ســفر به استان خوزستان پس از 
بازدیــد از دکل حفاری ۲۵ فتح اهواز در 
جمع خبرنگاران گفت: خدا را شاکرم که 
توفیق داد ســومین سفر استانی و کاری 
را در خوزســتان باشم؛ اســتانی که ۷4 
درصد تولید نفت کشــور از میدان های 
آن تأمین می شود.وی با اشاره به اهمیت 
حفظ و نگهداشــت تولید در میدان های 
مشــترک نفت و گاز کشــور، افزود: ما 
به آقای رئیســی قول دادیم که توسعه 
میدان های مشترک نفتی و گازی در این 
دولت تعیین تکلیف شــود که بخشی از 
این میدان های مشــترک هم در استان 
خوزستان و کشــور عراق است؛ در این 
سفر هم روند پروژه ها و قراردادهایی که 
در بحث حفظ و نگهداشــت امضا شده 
و پیشرفت این پروژه ها همچنین توسعه 

میدان های جدید را بررسی می کنیم.
وزیر نفــت تصریح کــرد: همچنین از 

میدان های  پروژه هــای  رونــد  نزدیک 
مشترک غرب کارون را بازدید می کنیم 
که بخشــی از آنها توســعه پیدا کردند 
امــا کامل نیســت و نیاز اســت دیگر 
بخش هــای آن تکمیل شــوند و هرچه 
سریع تر فاز دوم یا ســوم توسعه آنها را 

آغاز کنیم.
 *حداکثر برداشت نفت 
 از میدان های مشترک 

در برنامه است

اوجی بــا بیــان اینکه بحــث حداکثر 
برداشــت نفت از میدان های مشترک را 
در برنامــه داریم، ادامــه داد: با بیش از 
۱۵۳ میلیارد بشکه نفت قابل استحصال 
ظرفیت خوبــی برای برداشــت از این 

مخازن و میدان های نفتی داریم.
وی با اشــاره به برنامه ســفر یک روزه 
خود به اســتان خوزســتان، اظهار کرد: 
همچنین بازدیــدی از حوزه میدان های 
مســتقل نفتی و گازی خواهیم داشــت 

و خداقوتــی به همــکاران می گوییم و 
با مشــکلات و چالش های این عزیزان 
آشــنا می شــویم؛ با برنامه هایی هم که 
دولت ســیزدهم دارد و با همت و کمک 
مجلس، مســائل و مشــکلات نیروی 
انسانی )رســمی و قراردادی( را مرتفع 
می کنیم.وزیر نفــت تأکید کرد: با یاری 
و کمک نمایندگان مجلس و کمیسیون 
انرژی به ویژه آقای حسنوند، رئیس این 
کمیســیون با ارائه راه های مختلف هم 
بحــث افزایش برداشــت از میدان های 
 مشترک و هم حفظ و نگهداشت آنها را 
دنبال خواهیم کرد.اوجی در ادامه با بیان 
اینکه آغاز به کار پتروشیمی های بزرگی 
در برنامه است و توسعه متوازنی از زنجیره 
ارزش و صنایع تکمیلی پتروشیمی انجام 
می شود، گفت: آمادگی داریم از ظرفیت 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی به منظور 
توســعه میدان ها، با اولویت میدان های 
مشترک نفت و گاز در قالب قراردادهای 
مختــف و مشــوق هایی کــه دولت و 
 مجلــس و کمیســیون انــرژی مدنظر 
دارد، اســتفاده کنیم.وی افزود: متاسفانه 
مقــدار  آن  گذشــته  ســال  چنــد  در 
ســرمایه گذاری که باید بــرای حفظ و 
انجام می شده، نشده  نگهداشــت تولید 

است و ان شــاالله با این نگاه با اولویت 
امضا  قراردادها  داخلی  ســرمایه گذاران 
شــوند و به سقف ظرفیت تولید و بالاتر 

از آن برسیم.
*تخصیص 700 میلیارد تومان 
اعتبار حوزه مسئولیت اجتماعی 

برای خوزستان
وزیــر نفت همچنین با اشــاره به حوزه 
مســئولیت اجتماعی وزارت نفت، یادآور 
شــد: اعتبــارات خوبــی برای اســتان 
خوزســتان در نظر گرفتیم و پروژه هایی 
در حوزه هــای آموزشــی، بهداشــتی و 
فرهنگــی مدنظر دســتگاه های اجرایی 
اســتان بوده کــه روند ایــن پروژه ها 
دنبال می شــود و اولویت نخست وزارت 
نفت، اولویــت دادن به همین پروژه های 
مســئولیت اجتماعی است که مردم این 
منطقه از توســعه پروژه های نفت و گاز 

بهره مند شوند.
اوجی اظهار کرد: تأمین اعتبار واحدهای 
مسکونی در مســجد سلیمان که توسط 
انجام  اســلامی  انقلاب  بنیاد مســکن 
می شود هم تکمیل شده است از سویی 
بیــش از ۷۰۰ میلیارد تومــان اعتبار در 
حوزه مســئولیت اجتماعی برای استان 

خوزستان تخصیص داده می شود.

وزیر نفت:

 لزوم افزایش تولید از میادین مشترک

اخبار

سخنگوی صنعت برق گفت: نیاز مصرف زمستان امسال 
در صنعت برق معادل 4۳ هزار مگاوات و ۵ درصد بیشتر 
از اوج بار سال گذشــته برآورد می شود.مصطفی رجبی 
مشهدی، ســخنگوی صنعت برق در گفتگو با خبرنگار 
اقتصــادی خبرگزاری فارس با اشــاره به این مســئله 
کســری میزان گاز ورودی به نیروگاه های کشور گفت: 
ما در ۳ ماه ســرد آذر، دی و بهمن ماه با کسری میزان 
گاز ورودی به نیروگاه های کشور مواجه هستیم که سال 
گذشــته این ناترازی به طور میانگیــن بین ۸۰ تا ۱۱۰ 
میلیون مترمکعب گاز طبیعی بود.سخنگوی صنعت برق 
در بیان اینکه نیاز مصرف زمســتان امســال در صنعت 

برق معادل 4۳ هزار مگاوات برآورد می شود، تاکید کرد: 
بــا توجه به افزایش اوج بار، نیاز به گاز طبیعی نســبت 
به ســال گذشــته افزایش پیدا کرده و در زمستان سال 
جاری نیروگاه های کشور با احتساب طرح های مدیریت 
مصرف به حداقل ۲۲۷ میلیون متر مکعب گاز در طول 
روز نیاز دارند.وی در تشریح توافقات صورت گرفته بین 
وزارت نیــرو و نفت به منظور تامین ســوخت در فصل 
زمســتان گفت: بر این اســاس وزارت نفت قول تامین 
۱۱۰ میلیون متر مکعب گاز  در روز معادل 4۸ درصد از 
نیاز نیروگاه های کشور را داده و بین ۱۱۰ تا ۱۲۰ میلیون 
متر مکعب گاز مورد نیاز روزانه نیروگاه در فصل ســرد 

تامین نمی شــود.رجبی مشهدی در پاسخ به این مسئله 
که میزان کســری سوخت ناشــی از کسری تامین گاز 
طبیعی از چه منابعی تامین می شــود، گفت: به منظور 
کســری ناترازی تامین سوخت گاز طبیعی باید از منابع 
سوخت مایع اســتفاده کنیم تا از اوج بار فصل زمستان 
بدون مشکل عبور کنیم. سخنگوی صنعت برق، با اشاره 
به اینکه مخازن ذخیره سازی سوخت مایع نیروگاه های 
کشــور ۲۵ درصد کمتر از مقدار مشــابه سال گذشته 
است، گفت: در شــرایطی که گاز طبیعی مطابق توافق 
به نیروگاه برسد، صنعت برق به روزانه ۱۱۷ میلیون لیتر 

گازوئیل نیاز دارد تا ناترازی سوخت خود را تامین کند.

جزئیات تامین انرژی نیروگاهی در فصل زمستان

راه حل کاهش آلودگی مازوت  چیست؟

نگاهی به سبد سوخت نیروگاهی فصل زمستان

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران:

 رآکتور خنداب با مشارکت حداکثری داخلی بهره برداری شود

نگاهی به جزئیــات تامین ســوخت نیروگاهی فصل 
زمستان ۱4۰۰ بیانگر آن است که صنعت برق ناچار به 
استفاده از حامل های انرژِی نظیر مازوت است و در مدت 
زمان باقی مانده باید راهکارهــای کاهش آلودگی این 
فرآورده را در دستور کار قرار دهد.افزایش میزان مصرف 
گاز و برق خانگی در فصل زمستان سال گذشته سبب 
شد تا کشور با مسئله ای پیچیده انرژی مواجه شود. مثلث 
شومی که سال گذشته در قالب نتایج این مسئله پیچیده 
عیان شد، از ۳ ضلع قطعی گاز، قطعی برق و خاموشی 
زمینه نارضایتی مردم را فراهم می کرد.به استناد اظهارات 
مسئولان در سال گذشته هیچ راهکاری به جز انتخاب 
بین یکی از اضلاع این مثلث شوم وجود ندارد، اما بررسی 
جوانب این مسئله بیانگر وجود راهکارهای خرد و کلان 
برای حل ریشه این مسئله دشوار است.در همین ارتباط 
پیش از مواجه با مســئله پیچیده انرژی فصل زمستان 
نسبت به بررســی دقیق شرایط موجود، راهکارهای در 
دســترس برای حداقل کردن زمینه نارضایتی مردم و 
بیان راهکارهای بلند مدت به منظور مدیریت چالش یاد 
شــده در قالب ادامه پرونده ای با عنوان »مثلث شوم« 
می پردازیم.به گزارش فارس، چالش قطعی برق، قطعی 
گاز و به دنبال آن آلودگی هوا یک ضلع مسئله ای هستند 
که ریشه آن ناترازی گاز طبیعی تلقی می شود. در شرایط 
عادی، ســوخت قابل توجه مورد استفاده نیروگاه های 
تولید برق کشور بر مبنای گاز طبیعی طراحی شده است، 
زمانی که میزان استخراج گاز کشور متناسب با مصارف 
تعیین شده باشد، قطعی گاز مشترکان خانگی، صنعتی و 
سایر اتفاق نخواهد افتاد، از طرفی واحدهای نیروگاهی به 
عنوان یکی از مشتریان بزرگ گاز کشور نیز با محدودیت 

سوخت مواجه نشده و قطع برق نیز اتفاق نمی افتد.

*چرا در زمستان با مثلث شوم قطعی برق، 
قطعی گاز و آلودگی هوا روبه رو می شویم؟

در شرایطی که گاز طبیعی مورد نیاز نیروگاه نیز تامین 
شــود،الزامی به استفاده از ســوخت مایع در واحدهای 
نیروگاهی نبوده و در نهایت مشکلات آلودگی هوا ناشی 
از مصرف سوخت مایع در واحدهای نیروگاهی تشدید 
نخواهد شد.دسترسی به شرایط عادی در طول سال های 
اخیر به ســبب حکمرانی به شدت غلط در حوزه انرژی 
در قالب مواردی از جمله بی توجهی نسبت به مدیریت 
مصرف انرژی از طریق بهینه ســازی مصرف و کاهش 
اتلاف شبکه، تعرفه گذاری غلط، عدم توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و بی توجهی نسبت به مخازن انرژی کشور 

به مسئله ای غیر ممکن بدل شده است.
*جزئیاتی از تامین سوخت نیروگاهی در 

زمستان سال 1400
بر همین اساس در سال جاری به استناد اظهارات متولیان 
انرژی کشور، در شرایطی که نیروگاه های کشور در فصل 
زمستان به ۲۲۷ میلیون متر مکعب گاز طبیعی در طول 
روز نیاز دارد، اما صنعت گاز کشــور در فصل سرد تنها 
تــوان تامین ۱۱۰ میلیون متر مکعب گاز طبیعی را دارد 
و عملا ۵۲ درصد از نیاز نیروگاهی کشــور برای تامین 
اوج بار زمســتان ۱4۰۰ تامین نخواهد شد.صورت دیگر 
مسئله یاد شده در تامین نشدن سوخت نیروگاهی به این 
معناست که نیمی از نیاز مصرف پیش بینی شده 4۳ هزار 
مگاواتی در فصل زمســتان معادل نزدیک به ۲۳ هزار 
مگاوات ناترازی در تامین برق به وجود خواهد آمد.ناتوانی 
در تولید نیمی از نیاز به مصرف برق در فصل زمستان در 
شرایطی که فشار قطعی برق در تابستان گذشته زمینه 
نارضایتی بسیاری از مشــترکان به خصوص در بخش 

صنعتی را مهیا کرد، امری غیر قابل پذیرش اســت. بر 
همین اساس به منظور پوشــش این نقیصه، تولید ۲۳ 
هزار مگاوات برق کشور در فصل سرد باید از طریق سایر 
سوخت های موجود نظیر سوخت فسیلی مایع تامین شود. 
اولین گزینه تامین ســوخت مایع به منظور جلوگیری از 
خاموشی گسترده در فصل زمستان، اتکا به گازوئیل است.

این گزینه یعنی استفاده گازوئیل در واحدهای نیروگاهی با 
وجود اینکه ضرر و زیان اقتصادی فراوانی را برای کشور 
به همراه دارد، زیرا گازوئیل یکی از منابع تامین ارز کشور 
با استفاده از صادرات است، اما می تواند علاوه بر پوشش 
مسئله قطعی برق جلوگیری کند.در همین راستا، در حال 
حاضر جلوگیری از قطعی برق در فصل ســرد به روزانه 
۱۷۷ میلیون لیتــر گازوئیل نیاز دارد. این یعنی در ۳ ماه 
فصل سرد ســال بالغ بر ۱۰,۵ میلیارد لیتر گازوئیل نیاز 

است تا چراغ برق کشور همچنان روشن بماند.
 *صنعت برق راهی جز استفاده از 

مازوت ندارد
طبیعی اســت، تامین این میزان قابل توجه گازوئیل با 
توجه به مقاصد دیگــر مصرف این فرآورده از جمله در 
حمل و نقل امکان پذیر نبوده و به نظر می رســد، تنها 
۱4۲ میلیون لیتر گازوئیل در روز از ســوی صنعت نفت 
قابلیت تامین دارد.بر همین اساس، جلوگیری از خاموشی 
و تامین اوج بار سال ۱4۰۰ با ناترازی ۳۵ میلیون لیتری 
مواجه خواهد. تامین این انرژی باید از طریق حامل های 
دیگر نظیر مازوت و یا میعانات گازی در دستور کار قرار 
گرفته و در زمستان ســال جاری با توجه به روند غلط 
سال های گذشــته به منظور جلوگیری از قطعی برق و 
گاز، چاره ای جز استفاده از  مازوت و میعانات گازی وجود 
ندارد.با توجه به محدودیت های ایجاد شده در این حوزه 

و ناتوانی در حذف مازوت از ســبد ســوخت نیروگاهی 
کشور، باید به سراغ راهکارهایی رفت که آلودگی ایجاد 

شده ناشی از مازوت را به حداقل برساند.
*فیلتراسیون مشتقات گوگرد، سریع ترین 

راهکار جلوگیری از آلودگی هوا
در همین راستا، با توجه به این مشتقات گوگرد موجود 
در مــازوت اصلی ترین عامل آلودگی این فرآورده نفتی 
هســتند، لذا حذف این عنصر می تواند تا ۹۰ درصد از 
آلودگی های انتقال یافته به هوا را تعدیل کند. بر همین 
مبنا ۲ راهکار حذف مشــتقات گوگرد از سوخت پیش 
از ورود به نیروگاه و همچنین حذف مشتقات گوگرد از 
طریق فیلتراسیون دود پس از سوخت مازوت در نیروگاه 
از شیوه   های فنی کاهش قابل توجه آلودگی هوا است.بر 
همین مبنا با توجه به تحلیل اقتصادی و زمان مورد نیاز 
در دسترس باید نسبت به انتخاب یکی از این دو راه حل 
در کاهش آلودگی ناشی از مصرف مازوت اقدام کرد. در 
همین رابطه، محمد پورحمید، کارشناس انرژی با بیان 
اینکه در زمستان سال جاری امکان راه اندازی واحدهای 
گوگــرد زدایی از مازوت پیش از مصــرف وجود ندارد، 
گفت:»هزینــه گوگردزدایی و زمــان احداث واحدهای 
مرتبط با این حوزه قابل مقایسه با فیلتراسیون و حذف 
مشــتقات گوگرد در دودکش نیرگاها نیست و راه حل 
بهینه و سریع نصب فیلتر در واحدهای نیروگاهی است.«

بــا توجه به اظهار نظــر کارشناســان در این حوزه به 
نظر می رســد، نصب فیلتر و اســتفاده ازشــیوه های 
حــذف مشــتقات گوگــرد در دودکــش نیروگاه هــا 
می توانــد زمینــه اســتفاده از مازوت را مهیــا کرده و 
 منجر به عبور موثــر از چالش قطعی برق و قطعی گاز 

بدون تشدید آلودگی هوا شود.

معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان انرژی اتمی 
ایران امروز)پنجشنبه( ۲۵شهریورماه از مجتمع هسته ای 
خنداب )اراک( بازدید و بر بهره برداری از این رآکتور در 
سریع ترین زمان ممکن و با استفاده از ظرفیت صنایع 

داخلی تاکید کرد.
به گزارش ســازمان انرژی اتمی ایران، محمد اسلامی 
رئیــس ســازمان انرژی اتمــی ایران در ایــن بازدید 
که بــا همراهی جمعــی از معاونین و مدیران ارشــد 
صنعت هســته ای انجام شــد، در بدو ورود به مجتمع 
هســته ای خنداب)اراک( با حضور در مقبره شــهدای 
 گمنــام به مقام والای شــهیدان ادای احترام کرد و به 

قرائت فاتحه پرداخت. 
اســلامی در جریان این بازدید با اشــاره بــه توانایی 

دانشــمندان صنعت هســته ای در پیشــبرد و اجرای 
برنامه های راهبردی صنعت هســته ای، اظهار داشت: 
بهره گیری از توانمندی و تخصــص جوانان ایرانی در 
حل مســائل بزرگ، پیروزی ملت ایران در عرصه های 
مختلف را به همراه داشته است و دستاوردهای شگرف 
این صنعت بیانگر قدرت و پیشــرفت علمی و نمایانگر 

استیصال دشمنان ایران اسلامی است. 
وی در خصــوص بازطراحــی رآکتــور آب ســنگین 
خنــداب)اراک( و پیشــرفت ایــن پــروژه تاکید کرد: 
این پــروژه بایــد با حداکثــر ســرعت و بهره گیری 
 از توانمنــدی صنایــع داخلــی بازطراحــی و مــورد 

بهره برداری قرار گیرد. 
معاون رئیــس جمهور در ادامه بازدیــد از کارخانه آب 

ســنگین اراک در مورد محصولات آب ســنگین این 
مجتمــع ابراز امیدواری کرد تا آنجا که ممکن اســت، 

باید محصولات تولیدی از آب ســنگین در زمینه های 
دارویی و درمانی و... بتوانند با بزرگترین برندهای جهانی 
رقابت کنند؛ در این رهگذر سهم قابل توجهی از اهداف 
»اقتصاد هسته ای« می تواند توســط فراورده های این 
مجموعه تحقق یابد و از این ظرفیت می توان به بهترین 

نحو استفاده شود.
در ادامه بازدید مهندس اســلامی با جمعی از مدیران 
و کارکنــان این مجتمع هســته ای دیدار و گفتگو کرد 
و در خصــوص برنامه هــای جاری و آتــی تبادل نظر 
صورت گرفت؛ بازدید از آزمایشــگاه زیســت فناوری 
ایزوتوپی و همچنین بررسی وضعیت آزمایشگاه تولید 
 ترکیبات دوتره از دیگر برنامه های معاون رئیس جمهور 

در این رویداد بود.
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بانک- بیمه - بورس اخبار

ریزش ارزهای دیجیتالی
قیمت بیشتر ارزهای دیجیتالی مهم کاهش یافت.به 
گزارش ایسنا، به نقل از سی ان بی سی، کره جنوبی 
که پیشــتر اعلام کرده بود از سال آینده معاملات 
مربوط به ارزهای دیجیتالی را مشــمول دریافت 
مالیات خواهد کرد این کار را به دلیل آماده نبودن 
زیرساخت ها تا سال ۲۰۲۳ انجام نخواهد داد. یک 
نماینــده مجلس کره جنوبی در همین رابطه گفته 
اســت تعویق این لایحه اجتناب ناپذیر است و تا 
زمانی که نهادهای نظارتی قوانین مشــخصی در 
خصوص طبقه بنــدی رمزارزها انجام ندهند، اخذ 
مالیات از فعالیت هــای مرتبط با رمزارزها ممکن 
نیســت.  اتحادیــه اروپا با هدف گــذار به اقتصاد 
دیجیتالی در نظر دارد ۱۷۷ میلیارد دلار در فناوری 
های نوین ســرمایه گذاری کند که زیرســاخت 
های داده، فناوری فایو جی، محاســبات کوانتومی 
و همچنیــن فناوری بلاک چیــن از جمله آن ها 
خواهند بود. این برنامه، بخشــی از پروژه بزرگ تر 
اتحادیه اروپا است که در نظر دارد برای خروج کامل 
اقتصادهای اروپایی از پیامدهای کرونایی و دستیابی 
به توسعه پایدار، ۷۵۰ میلیارد دلار اعتبار در بخش 
های مختف اقتصادی اتحادیه تزریق کند.  در حالی 
که بســیاری از نهادهای نظارتی نبت به رمزارزها 
ســختگیرتر شــده اند، رییس کمیسیون بورس و 
اوراق بهادار آمریکا در موضعی نســبتا نرم، تنها از 
صرافی های ارایه دهنده خدمات مرتبط با ارزهای 
دیجیتالی خواسته است تا مجوزهای قانونی را اخذ 
و اطلاعات مربوط بــه تراکنش های خود را ثبت 
کنند. گری گنسلر، توکن ها و ارزهای دیجیتالی را 
نوعی از دارایی خوانده است که احتمالا زیرمجموعه 
اوراق بهادار محســوب می شوند.  مجموع ارزش 
بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۲۱۷۰ 
میلیارد دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به 
روز قبل ۰.۶۱ درصد کمتر شــده اســت. در حال 
حاضــر 4۱ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتالی در 
اختیار بیت کوین و ۱۸ درصد در اختیار اتریوم است. 
بیت  کوین ۱۲ ســال پیش توسط گروه گمنامی از 
معامله گران بر بستر بلاک چین ایجاد شد و از سال 

۲۰۰۹ معاملات اولیه آن شکل گرفت. 

صندوق های بورس در جذب 
سرمایه های مردم از بانک ها 

سبقت گرفتند

مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس از 
ســبقت صندوق های بورس از برخی بانک ها در 
جذب ســرمایه های مردمی خبــر داد. به گزارش 
صدا و ســیما، میثم فدایی با اعــلام اینکه خطر 
ســرمایه گــذاری در صندوق هــای درآمد ثابت 
بازار ســرمایه خیلی پایین اســت و درحال حاضر 
این صندوق ها ســودهای منظمــی را با نرخ های 
خوبی به ســرمایه گذران پرداخت می کنند، گفت: 
صندوق هــای درآمــد ثابــت بازار ســرمایه جزو 
بزرگترین صندوق های بورس هستند که با استقبال 
مردم مواجه شــده اند و برخــی از این صندوق ها 
 حتی از بعضی بانک ها بزرگتر شــده و ســرمایه 

بیشتری جذب کرده اند.
وی افــزود: اکنــون به عنــوان مثــال یکی از 
صندوق های درآمد ثابت بورس سه برابر یک بانک 
خصوصی )بانک خاورمیانه( و یک صندوق دیگر دو 
برابر یک بانک خصوصی دیگر )پست بانک( موفق 

به جذب سرمایه از هموطنان شده اند.
مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس با 
بیان اینکه تاکنون بیش از ۵۳۰ هزار میلیارد تومان 
در صندوق های ســرمایه گذاری بازار بورس جذب 
شده اســت، گفت: بالغ بر ۳۷۰ هزار میلیارد تومان 
از مجمــوع این ۵۳۰ هزار میلیــارد تومان، مربوط 
به صندوق های درآمد ثابت بازار سرمایه است که 

نسبت به بانک ها سود بیشتری پرداخت می کنند.
وی افزود: بازار بــورس جدا از صندوق های درآمد 
ثابــت، صندوق های کالایی هــم دارد که اکنون 
حجم ایــن صندوق ها به ۲ هــزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان رســیده و حدود ۹۵ درصد این عدد متعلق 
به صندوق طلاست که می تواند جایگزین مناسب و 
خوبی برای سرمایه گذاری در بازار طلا و ارز باشد.

فدایی صندوق های سهامی را از دیگر صندوق های 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم هموطنان در بازار 
سرمایه خواند و گفت: صندوق های سهامی از سهام 
چند شرکت مختلف تشکلیل شده اند که به نسبت 
ســرمایه گذاری مستقیم در ســهام یک شرکت، 

ریسک کمتری دارند.
مدیرنظــارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس با 
اعلام اینکه این ســازمان در ســه کلاس دارایی 
درآمــد ثابت، ســهام، طــلا و ارز بــه هموطنان 
خدمات دهی می کند و بــا هدف افزایش خدمات 
دهی و رضایت فعالان بازار، تعداد ســبدگردان ها 
را افزایش داده اســت، گفت: تعداد شــرکت های 
ســبدگردان از ۳۵ عدد در دی ۱۳۹۹، هم اکنون 
به 4۸ شرکت رســیده و به ۱۵ شرکت هم موافق 
 اصولی داده شــده اســت که بعد از ثبت شرکت 

فعالیت خود را آغاز می کنند.
وی با اشاره به اینکه تعداد شرکت های سبدگردان 
تا دو ماه آینده به ۶۵ شرکت افزایش می یابد، افزود: 
سیاســت ســازمان بورس اعطای نامحدود مجوز 
ســبدگردان به متقاضیــان و همچنین لغو مجوز 

سبدگردان های متخلف و بی بازده است.

حمایت وزارت اقتصاد از 
وعده احداث یک میلیون 

واحد مسکن در سال
معاون امور بانکی، بیمه و شرکتهای دولتی وزارت 
اقتصاد از حمایت وزیــر اقتصاد برای تحقق وعده 
ســاخت یک میلیون مســکن در ســال خبر داد.

به گزارش وزارت امــور اقتصادی و دارایی، عباس 
معمارنژاد معاون امور بانکی، بیمه و شــرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد در جلسه مجمع عمومی عادی 
ســالانه بانک عامل بخش مســکن که با حضور 
اعضــای اصلی این مجمع برگزار شــد، از حمایت 
خاندوزی وزیر اقتصاد و رئیس مجمع عمومی بانک 
برای تحقق وعده ســاخت یک میلیون مسکن در 
سال خبر داد. در این جلسه دکتر معمار نژاد با اشاره 
به پیام خاندوزی وزیر امــور اقتصادی و دارایی به 
مجمع سالانه بانک تخصصی بخش مسکن تاکید 
کــرد: وزارت امور اقتصــادی و دارایی با همکاری 
وزارت راه و شهرســازی و سازمان برنامه و بودجه 
کشور و سایر اعضای مجمع عمومی، حتماً از بانک 
مذکور برای تحقق وعده دولت در زمینه احداث یک 

میلیون واحد مسکونی در سال حمایت خواهد کرد.

 بدهی کشورهای جهان 
 به رکورد 296 تریلیون 

دلار رسید
ماهه دوم سال جاری میلادی، در حالی که دولت ها، 
شرکت ها و خانوارها همچنان به علت بحران ناشی 
از شــیوع کرونا وام های بیشتری گرفتند، حدود 4.۸ 
تریلیون دلار به انباشت بدهی کشورهای جهان اضافه 
شــد که مجموع آن را به رکورد ۲۹۶ تریلیون دلار 
رساند.به گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از نشنال 
نیوز، در سه ماهه دوم سال جاری میلادی، در حالی 
که دولت ها، شرکت ها و خانوارها همچنان به علت 
بحران ناشی از شیوع کرونا وام های بیشتری گرفتند، 
حدود 4,۸ تریلیون دلار به انباشت بدهی کشورهای 
جهان اضافه شــد که مجموع آن را به رکورد ۲۹۶ 
 )IIF( تریلیون دلار رساند. مؤسسه بین المللی دارایی
در گزارش »رصد بدهی جهانــی« خود اعلام کرد 
که مجموع این بدهی که در ســه ماهه اول ســال 
۲۰۲۱ اندکی کاهش یافت، در ســه ماهه منتهی به 
۳۰ ژوئن نسبت به دوره قبل شیوع کرونا بیش از ۳۶ 
تریلیون دلار افزایش یافته است.با این حال، نسبت 
بدهی جهانی به تولید ناخالص داخلی اولین کاهش 
سه ماهه خود نسبت به سه ماه قبلی از زمان شروع 
همه گیری را ثبت کرد.در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۱، 
نسبت بدهی جهانی به تولید ناخالص داخلی حدود 
۳۵۳ درصد را ثبت کرد که ۹ درصد کمتر از بالاترین 
رقم خود یعنی ۳۶۲ درصد در سه ماه نخست امسال 
بود. به طور کلی، ۵۱ کشور از ۶۱ کشوری که توسط 
مؤسسه IIF بررسی شدند، کاهش نسبت بدهی به 
تولید ناخالص داخلی را در سه ماهه دوم ثبت کردند، 
که عمدتا به دلیل افزایش فعالیت های اقتصادی بود.ا 
این حال، بهبودی به اندازه کافی قوی نبوده است که 
نسبت بدهی ها را در اکثر موارد به سطح قبل از همه 
گیری برساند. دولت ها و بانک های مرکزی جهان از 
زمان شروع بیماری همه گیر کووید-۱۹ برای حمایت 
از برنامه های محرک مالی و به منظور تقویت اقتصاد 
و بانک ها و همچنین تثبیت بازارهای مالی، حدود ۲۵ 
تریلیون دلار واریز کــرده اند. اما دولت ها همچنان 
کسری بودجه خود را با توجه به شرایط نابرابر بهبود 
اقتصادی جهانی، افزایش می دهند و به اســتقراض 
خود ادامه می دهند.بر اساس این گزارش، پیش بینی 
می شود اقتصاد جهانی، که سال گذشته به عمیق ترین 
رکود خود از زمان رکود بزرگ در دهه ۱۹۳۰ وارد شد، 
۶ درصد در سال ۲۰۲۱ رشد کند.با این حال، گسترش 
سریع نوع شدیدتر کرونا یعنی دلتا و دسترسی نابرابر 
به واکسن در کشورهای مختلف سرعت بهبود شرایط 
اقتصادی را کاهش می دهد.شدیدترین افزایش بدهی 
کشورهای جهان در »بازارهای نوظهور« رخ داد که 
مجموع بدهی ها در سه ماهه دوم به ۹۲ تریلیون دلار 
رســید، در حالی که این رقم در مدت مشابه در سال 
۲۰۲۰ بیــش از ۸۷ تریلیون دلار بود. افزایش مداوم 
بدهی بازارهای نوظهور باعث شده است که این مبلغ 
۱۵ تریلیون دلار بیشتر از سطح قبل از همه گیری 
باشــد.بدهی بازارهای نوظهور به استثنای چین، به 
بالاترین سطح خود یعنی نزدیک به ۳۶ تریلیون دلار 
رسیده است که حدود ۳ تریلیون دلار از زمان شروع 
همه گیری افزایش یافته، که عمدتا ناشی از استقراض 

دولت ها از جمله برزیل، کره و روسیه است.

اختصاص 242 میلیارد تومان 
یارانه خرید تبلت به دانش 

آموزان بی بضاعت
مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه های کشور از 
پرداخت ۲ هزار و 4۲۰ هزار میلیارد ریال برای خرید 
تبلت دانش آموازان بی بضاعت به سازمان نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس کشور خبر داد. به گزارش 
سازمان هدفمندسازی یارانه های کشور، امید حاجتی 
از پرداخت ۲ هــزار و 4۲۰ هزار میلیــارد ریال به 
سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
خبــر داد و اظهار کرد: در ارتبــاط با اجرای بند ۳۹ 
جدول تبصره ۱4 لایحه بودجه ۱4۰۰ و برای خرید 
تبلت دانش آموازان بی بضاعت، هوشمندســازی 
مدارس، خرید تجهیزات هنرســتان های و مدارس 
کار و دانش و تأمین و تعمیر سیســتم سرمایشی و 
گرمایشــی و تجهیزات آموزشی و کمک آموزشی 
این مبلغ به حســاب سازمان نوســازی توسعه و 
تجهیز مدارس کشور واریز شد تا مشکلات و موانع 
پیش بینی شده در راستای هوشمندسازی مدارس 
 را برطرف و خدمات عادلانه آموزشــی برای همه 

دانش آموزان فراهم کند.

دولت در راستای حمایت از مستاجران از 
سال گذشته تصویب کرد تا به آن ها وام 
ودیعه مســکن پرداخت شود که پرداخت 
این وام برای سال جاری با افزایش سقف 
مواجه شــد اما در این بین متقاضیان وام 
ودیعه مسکن باید طی ارائه مدارک خود 
به بانک عامل به این دو نکته مهم توجه 
کنند.  به گزارش ایســنا، از سال گذشته 
طرح پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به 
عنوان یکی از برنامه های ستاد ملی کرونا 
به اجرا درآمد که پارســال مبلغ این وام 
در تهران ۵۰ میلیون تومان، در شهرهای 
بزرگ ۳۰ میلیون تومان و در سایر شهرها 
۱۵ میلیون تومان بود، اما برای امســال 
افزایش یافت و سقف وام ودیعه مسکن 
در تهران از ۵۰ به ۷۰ میلیون تومان و در 
دیگر کلانشــهرها و سایر شهرها نیز به 
ترتیب 4۰ و ۲۵ میلیون تومان شد.طبق 
پیش بینی  های صورت گرفته کارگران و 
حقوق بگیران ثابت با اولویت ازدواج های 
جدیــد و خانواده های ۵ نفره و بیشــتر 
مشــمول دریافت این تسهیلات هستند.  
مشــمولان تحت پوشــش کمیته امداد 
امام خمینی و سازمان بهزیستی در کنار 
زنان سرپرست خانوار دیگر گروه مشمول 

را تشــکیل می دهند.  تسهیلات مذکور 
علاوه براین، براساس اعلام معاون وزیر 
راه و شهرســازی زنان مجرد بالای ۳۵ 
ســال و خودسرپرست نیز امکان دریافت 
این تســهیلات را دارند.این افراد پس از 
آنکه در ســامانه موردنظر برای دریافت 
وام ودیعه مســکن ثبت نام و بانک عامل 
خود را انتخاب کردنــد، در زمان مراجعه 
به بانــک مربوطه بــرای ارائه مدارک و 
تکمیــل فرم های مربوطه بــه این نکته 
توجه کنند که در صورت تمایل فرم بیمه 
شدن وام موردنظر را امضا کنند زیرا، یکی 
از دریافت کنندگان وام ودیعه مسکن به 
ایســنا اعلام کرد که پــس از واریز وام 
به حسابش با کســر مبلغی از وام ودیعه 
مسکن مواجه شده که بانک عامل دلیل 
آن را مبلغ بیمه وام اعلام کرده اســت. 
این در حالی اســت کــه متقاضی از این 
موضوع اطلاعی نداشــته و بانک بدون 
اطــلاع او مبلغ مورد نظــر را از وام وی 
برداشت کرده اســت. در این بین، لازم 
اســت بدانید که بانک ها، موسســه های 
مالی و اعتباری مختلف و انواع بنگاه های 
اقتصــادی از بازپس گیری مطالبات خود 
در موعــد و زمان مقرر اطمینان ندارند از 

راهکاری به نام بیمه وام استفاده می کنند. 
این بیمه بانام های دیگــری مانند بیمه 
بیمه تضمین،  تسهیلات،  بیمه  اعتباری، 
ضمانت مطالبات و ... شناخته می شود.در 
ایــن بیمه، بیمه گر در برابر اخذ حق بیمه 
تعهد می دهد که در صورت تعویق یا عدم 
پرداخت قسط ها از سوی فرد وام گیرنده، 
مبلغ مورد نظر را بــه وام دهنده پرداخت 
کند کــه بعد از دریافــت وام می توان از 

دو نوع بیمه برای آن  اســتفاده کرد که 
بیمه عمر مانــده بدهکار برای وام گیرنده 
اســت که در این بیمه نامه در شــرایطی 
که شخص وام گیرنده فوت کند، شرکت 
بیمه ای موظف اســت که مبلــغ وام را 
به صورت کامل به بانک یا موسسه مورد 
نظر پرداخت کنــد و دیگر ضامن درگیر 

پرداخت اقساط بانکی نخواهد بود.
از سوی دیگر، فرد دیگری به ایسنا اعلام 

کرد که پــس از واریز مبلــغ وام کمک 
ودیعه مسکن، بانک  مبلغی را به عنوان 
کارمزد از حساب او برداشت کرده است. 

این در حالی اســت که از بین تسهیلاتی 
کــه بانک ها پرداخت می کنند، تنها برای 
تسهیلات قرض الحسنه کارمزد پرداخت 
می شــود و بانک ها نباید بــرای کمک 
ودیعه مســکن کارمــزدی دریافت کنند 
که در بانک های قرض الحسنه تسهیلات 
اعطایی بدون سود و تنها در قبال دریافت 
کارمزد صفر تا 4 درصد پرداخت می شود. 
این کارمزد به پوشش هزینه های عملیاتی 
بانک های قرض الحسنه از قبیل تأمین و 
نگهداری زیرساخت های فنی و نرم افزاری 
هزینه های جاری نگهداری شــعب مانند 
نیروی انسانی، اجاره بها، تلفن، برق، گاز 

و ... اختصاص پیدا می کند.
بنابراین، متقاضیان کمک ودیعه مسکن 
باید به این نکتــه توجه کنند که تنها در 
صورت تمایــل و رضایت خود این وام را 
با پرداخت مبلغی بیمه عمر مانده بدهکار 
کنند و از آنجا که بانک ها تنها باید برای 
تسهیلات قرض الحسنه کارمزد دریافت 
کنند، برای کمک ودیعه مسکن مبلغی به 

عنوان کارمزد نپردازند.

متقاضیان کمک ودیعه مسکن بخوانند:

وام ودیعه مسکن افزایش یافت

اخبار

روند حرکت بازار بورس در هفته ای که گذشــت نزولی بود 
بطوریکه شــاخص کل در این هفته کانــال یک میلیون و 
۵۰۰ هزار واحد را از دســت داد.به گزارش ایسنا، بررسی روند 
معاملات بازار بورس در هفته جاری نشان می دهد که ارزش 
کل معاملات این بازار با ۲۰ درصد کاهش نســبت به هفته 
گذشــته از 4۲۸ هزار و ۷۲۹ میلیارد ریال به ۳4۲ هزار و ۹۹۸ 
میلیارد ریال کاهش یافته است. حجم کل معاملات نیز از 4۹ 
هزار و ۳۱۵ میلیون ســهم در هفته گذشته به 4۱ هزار و ۸4 
میلیون سهم در هفته جاری رسیده که کاهش ۱۶.۷ درصدی 
را نشان می دهد.از میان پنج بازار اول سهام، بازار دوم سهام، 
بازار بدهی، بازار مشــتقه و صندوق های سرمایه گذاری قابل 

معامله فقط صندوق ها بودند که نسبت به هفته گذشته روندی 
صعودی داشتند. بر این اســاس ارزش معاملات در بازار اول 
سهام با ۲۲ درصد کاهش نسبت به هفته گذشته از ۱4۲ هزار 
و ۸۵۸ میلیــارد ریال تا ۱۱۰ هزار و ۸۵۰ میلیارد ریال کاهش 
یافت. همچنین ارزش معاملات در بازار دوم سهام که هفته 
گذشــته ۲۰۳ هزار و ۷۷۶ میلیارد ریال بود در هفته جاری به 
۱4۳ هزار و ۳۲4 میلیارد ریال رسید که کاهش ۳۰ درصدی 
را نشان می دهد.ارزش معاملات در بازار بدهی با کاهشی دو 
درصدی از ۶۹۱۷ میلیارد ریال در هفته گذشته به رقم ۶۷۷۹ 
میلیارد ریال در هفته جاری رسید. همچنین ارزش معاملات در 
بازار مشتقه ۱۵ درصد کاهش را تجربه کرد و از ۲۷۳ میلیارد 

ریال در هفته گذشته به ۲۳۱ میلیارد ریال در هفته جاری رسید. 
این در حالیست که ارزش معاملات در صندوق های سرمایه 
گذاری قابل معامله روندی صعودی داشت بطوریکه با ۹.۳۸ 
درصد افزایــش از ۷4 هزار و ۹۰۶ میلیارد ریال در هفته قبل 
تا ۸۱ هزار و ۹۳۱ میلیارد ریال در هفته جاری رســید.در ادامه 
روند نزولی بازار بورس شاخص کل با ۲.4۷ درصد کاهش از 
یک میلیون و ۵۲۶ هزار واحد در هفته گذشته تا یک میلیون 
و 4۸۸ هزار واحد در هفته جاری کاهش یافت. شاخص کل با 
معیار هم وزن هم در هفته جاری نسبت به هفته گذشته ۳.۳۶ 
درصد کاهش یافت و از 4۶۶ هزار و ۹۸ واحد در هفته گذشته 

در رقم 4۵۰ هزار و 4۶۰ واحد ایستاد.

بورس عقب کشید

بررسی تحولات بازار سکه و طلا در هفته  منتهی به ۲۶ شهریورماه

عقبگرد قیمت ها در بازار طلا در سایه افت بهای انس و کاهش تقاضا

آخرین وضعیت بورس های جهانی

شاخص های بورسی در اروپا و آمریکا صعود کرد

قیمت سکه و طلا در هفته ای که گذشت، روند نزولی داشت 
که به گفته نائب رییــس اتحادیه طلا و جواهر تهران این 
افت قیمت به دلیل کاهش نــرخ ارز و انس جهانی طلا و 
همچنین کم شدن تقاضا در این بازار بوده است.به گزارش 
روز جمعه ایرنا، بازار سکه و طلا در هفته ای که گذشت، به 
نسبت هفته پیش، روند نزولی داشت و به استثنای روزهای 
سه شنبه و چهارشنبه که شاهد افزایش اندک قیمت ها بود، 
در دیگر روزهای هفته کاهش قیمت سکه در بازار قابل توجه 
بود.بر همین اساس در بازار سکه، در روز شنبه )۲۰ شهریور( 
سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در حدود قیمت ۱۲ میلیون 
و ۵۰ هزار تومان معامله شد که این قیمت در روز یکشنبه با 
کاهش 4۰ هزار تومان به ۱۲ میلیون و ۱۰ هزار تومان رسید.

در روز دوشــنبه قیمت سکه طرح جدید با ۲۱۰ هزار تومان 
کاهش وارد کانال ۱۱ میلیون تومان شد و در حدود قیمتی 
۱۱ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان داد و ستد می شد. این قیمت 
در نوسان 4۰ هزار تومان تا روز چهارشنبه ادامه داشت و در 
آخرین روز هفته ۱۳۰ هزار تومان کاهش پرونده معاملات با 
قیمت حدود ۱۱ میلیون ۷۱۰ هزار تومان بسته شد.این روند 
در بازار طلای خام و آب شده نیز حاکم بود. یک گرم طلای 
۱۸ عیار پس از قیمت یک میلیون و ۱۷۰ هزار تومان در روز 
شنبه که اوج قیمت بود روند نزولی داشت و در پایان هفته به 
نرخ یک میلیون و ۱4۶ هزار تومان رسید. هر مثقال طلا هم 
در طول هفته بین محدوده قیمت چهار و پنج میلیون تومان 

رفت و برگشت داشت به این صورت که در ابتدای هفته هر 
مثال طلا حدود پنج میلیون و ۷۳ هزار تومان معامله می شد 
در طول هفته روند نزولی داشــت و در اواسط هفته به رقم 
چهار میلیون و ۹۲۰ هزار تومان رسید. اما دوباره رشد داشت 
و روز چهارشنبه هر مثقال طلا برابر پنج میلیون و ۱۶ هزار 
تومان داد و ستد می شد و در پایان هفته دوباره به کانال چهار 
میلیون تومان عقبگرد کرد و پرونده معاملات آن با نرخ حدود 
چهار میلیون و ۹۶۷ هزار تومان بسته شد.قیمت انس جهانی 
در هفته گذشته همچون بازار سکه وطلا در داخل روند نزولی 
داشت. قیمت انس جهانی طلا در روز شنبه یک هزار و ۷۸۸ 

دلار بود و این رقم در روزیکشنبه که بازار جهانی تعطیل بود 
ثابت ماند. این رقم در طول هفته نوســان داشت و در روز 
چهارشنبه به یک هزار و ۸۰۰ دلار رسید اما دوباره در آخرین 
روز هفته افت قیمت چهار دلاری داشت. نائب رییس اتحادیه 
طــلا و جواهر تهران روز جمعه در گفت و گو با ایرنا درباره 
تحولات بازار ســکه و طلا و در هفته گذشته گفت: قیمت 
انس جهانی در هفته گذشته از  یک هزار و ۷۸۵ دلار تا یک 
هزار و ۸۰۵ دلار در نوسان بود در واقع به طور متوسط حدود 
۲۰ دلار نوسان داشت.»محمد کشــتی آرای« افزود: انس 
جهانی طلا روز پنجشنبه با کاهش قیمت تا یک هزار و ۷۸۰ 

دلار به طور متوسط پنج دلار کاهش قیمت داشت و این در 
حالی است که تا اواسط هفته تا یک هزار و ۸۰۵ دلار افزایش 
یافت و موجب افزایش قیمت سکه و طلا شده بود.وی اضافه 
کرد: قیمت جهانی طلا با کاهش همراه بود و براین اساس 
پایان هفته به طور متوسط کاهش قیمت پنج دلاری را ثبت 
کرد.نائب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه 
قیمت انس جهانی طلا و نرخ ارز تعیین کننده بهای سکه و 
طلا است، گفت: از طرفی با کاهش قیمت ارز که دلار آمریکا 
شــاخص قیمت گذاری آن است، شاهد کاهش نرخ سکه و 
طلا در بازار بودیم.وی افزود: عامل دیگر افت قیمت ســکه 
و طلا در بازار، کاهش شــدید تقاضا و داد و ستدها در بازار 
طلا است که موجب شــد در هفته اخیر شاهد سیر نزولی 
بهای طلا و سکه باشیم. کشتی آرای گفت: کاهش تقاضا 
موجب کاهش حباب انواع سکه شد و قیمت ها را نسبت به 
ابتدای هفته با کاهش همراه کرد. به طوری که سکه طرح 
قدیم با ۲۰۰ هزار تومان کاهش قیمت به ۱۱ میلیون و 4۰۰ 
هزار تومان رسید. وی ادامه داد: سکه طرح جدید با ۳۰۰ هزار 
تومان کاهش به ۱۱ میلیون و ۷4۰ هزار تومان، نیم ســکه 
با ۱۵۰ هــزار تومان کاهش هفتگی به پنج میلیون و ۹۵۰ 
هزار تومان، ربع ســکه با ۱۵۰ هزار تومان کاهش هفتگی 
به ســه میلیون و ۵۵۰ هزار تومان، سکه یک گرمی بانک 
 مرکزی بــا ۵۰ هزار تومان کاهش هفتگی به دو میلیون و

 ۲۵۰ هزار تومان داد و ستد می شد.

شــاخص های بورســی در اروپا و آمریکا صعود و در آسیا 
ریــزش کردند. به گزارش ایســنا به نقــل از بلومبرگ، 
بــا توجه به اثبات کارایی واکســن در کاهش مرگ و میر 
کرونایی، بســیاری از شرکت ها در جهان کارکنان خود را 
به واکسیناسیون ترغیب می کنند و این کار هم از طریق 
تشــویق و هم تنبیه در حال اجراست. پیش بینی می شود 
گزارشات فصلی ســود و زیان شرکت های بزرگ بورسی 
بیانگر رشــد خوبی در ســودآوری آن ها باشد. بسیاری از 
شــرکت ها تصمیم گرفته اند کارکنان خود را در ماه های 
پایانی سال جاری برای بازگشت حضوری به محیط کار فرا 
بخوانند.   تورم کشورهای اروپایی کماکان در مسیر صعودی 
حرکت می کند و این مساله نگرانی ها در خصوص کاهش 
سریع تورم را کمرنگ کرده است. نرخ نهایی تورم فرانسه 
در ۱۲ ماه منتهی به آگوســت با ۰.۷ درصد افزایش نسبت 
به مدت مشــابه ماه قبل به ۱.۹ درصد رسید که این نرخ 
تورم، بالاترین تورم ثبت شــده این کشور در ۳۰ ماه اخیر 
بوده است. مهم ترین عامل افزایشــی نرخ تورم طی این 
مدت مربوط به بخش انرژی بوده که در آن تورم  به ۱۲.۷ 
درصد افزایش یافته است.پس از هشت ماه افزایش متوالی 
نرخ تورم، دفتر آمار آمریکا اعلام کرد متوســط نرخ تورم 

بزرگ ترین اقتصاد جهان در ۱۲ ماه منتهی به آگوســت با 
۰.۱ درصد کاهش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل 
به سطح ۵.۳ درصد رسید. این نرخ تورم که ۰.۱ درصد کمتر 
از نرخ مورد انتظار قبلی و کمترین سطح تورمی ثبت شده در 
آمریکا در سه ماه اخیر بوده است. بالا رفتن نرخ تورم آمریکا 
در ماه های اخیر از جمله نگرانی های اصلی معامله گران در 
بازارهای جهانی بوده است. وزارت خزانه داری آمریکا اعلام 
کرد کسری بودجه این کشور در ماه آگوست به ۱۷۱ میلیارد 
دلار رسیده که این رقم، ۲۹ میلیارد دلار کمتر از ماه قبل و 
دو میلیارد دلار کمتر از چیزی بوده است که پیشتر تصور می 
شد.  با از سرگیری بخش بزرگی از فعالیت های اقتصادی، 
درآمدهای مالیاتی دولت رو به افزایش است و این مساله در 
کاهش کسری بودجه حتی در شرایطی که دولت مجبور به 
حفظ بخش بزرگی از مخارج خود به دلیل کرونا است، تاثیر 
زیادی در کمتر شــدن کسری بودجه داشته است.  پس از 
چندین هفته تنش زایی، جو بایدن- رییس جمهور آمریکا- 
در گفتگوی تلفنی با شی جین پینگ- همتای چینی- بر 
ضــرورت تداوم گفتگوها بین دو طرف تاکید کرد. از زمان 
دولت ترامــپ و اقدامات تنبیهی متقابــل دو طرف علیه 
یکدیگر در حوزه تجاری که به جنگ تعرفه ها معروف شد، 

مناقشات دو کشور با توجه به سهم قابل توجهشان از اقتصاد 
جهانی تاثیر غیر قابل انکاری روی عملکرد بازارهای مالی 
داشت و امید می رود تلطیف فضای روابط دو طرف تا حدی 
نگرانی ها را کاهش دهد.   با بیشتر شدن شانس تصویب 
لایحه حمایتی یک تریلیون دلاری، نگرانی ها از پیامدهای 
تصویب این لایحه با توجه به اینکه دولت بایدن پیشتر ۳.۵ 
تریلیون دلار در چند مرحله به اقتصاد تزریق کرده بود باعث 
افزایش نگرانی فعالان بازار از ســخت تر شدن کار بانک 
مرکزی آمریکا برای مهار تورم و همچنین کاهش رشــد 
اقتصادی شده است. تحلیل گران بانک جی پی مورگان در 
گزارشی، برآورد خود از رشد اقتصادی آمریکا در سه ماهه 
سوم سال را به ۲.۹ درصد کاهش دادند.   مرکز آمار اتحادیه 
اروپا گزارش رشــد اقتصادی دومین فصل سال ۲۰۲۱ را 
منتشــر کرد که بر این اساس، متوسط رشد اقتصادی ۱۹ 
کشــور عضو منطقه یورو و ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا 
به ترتیب ۲.۲ درصد و ۲.۱ درصد بوده اســت. این رشد در 
مقایســه با رشد سه ماهه قبل در منطقه یورو ۲.۵ درصد و 
در سطح اتحادیه اروپا ۲.۳ درصد افزایش پیدا کرده است. 
هم چنین رشد اقتصادی ســالانه طی بازه زمانی فوق در 
منطقه یورو به طور متوسط ۱4.۳ درصد و در اتحادیه اروپا 

به طور متوسط ۱۳.۸ درصد بوده است.نرخ بیکاری بزرگ 
ترین اقتصاد جهان تا پایان ماه آگوست باز هم کاهشی شد 
و رقم ۵.۲ درصد را ثبت کرد. این نرخ بیکاری، کمترین نرخ 
بیکاری این کشور در ۲۶ ماه اخیر است. از آوریل پارسال که 
نرخ بیکاری آمریکا با رسیدن به ۱4.۸ درصد رکوردشکنی 
کرد، روند نزولی نرخ بیکاری آمریکا ادامه داشته است. طی 
این مدت شمار بیکاران با تغییری محسوس نسبت به ماه 
قبل به هشت میلیون و ۳۸۰ هزار نفر کاهش پیدا کرد یعنی 
این رقم ۳۱۸ هزار نفر کمتر شده است.تاکنون بیش از ۲۲۷ 
میلیون و ۵۹۵ هزار و ۱۱۱ مورد ابتلا به کرونا گزارش شده 
اســت که در این بین چهار میلیون و ۶۷۸ هزار و ۶۷۱ نفر 
جان خود را از دســت داده اند. در بین کشورهای مختلف، 
بالاتریــن تلفات مربوط به آمریکا با ۶۸۵ هزار و ۳۰۲ نفر، 
برزیل با ۵۸۸ هزار و ۶4۰ نفر، هند با 444 هزار و ۲۷۸ نفر، 
مکزیــک با ۲۶۹ هزار و ۹۱۲ نفر و پرو با ۱۹۸ هزار و ۸۶۰ 
نفر بوده است.یوکیو ایشیزوکی - کارشناس ارشد سرمایه 
گذاری در موسسه دایوا ســکیوریتیز - گفت: نرخ توم در 
بیشتر کشورهای جهان کماکان مایه نگرانی است چرا که 
کار بانک های مرکزی را برای اجرای دلخواه سیاست های 

جدید پس از دوره کرونا دشوار می کند. 
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اخباراقتصاد کلان

32 هزار میلیارد تومان اوراق 
نقدی فروش رفت

با برگزاری هفده هفته عرضه اوراق بدهی و دو مرحله 
پذیره نویسی اوراق، در مجموع ۱۱۳,۳۵۹ میلیارد تومان 
شــامل ۳۲,۳۵۹ میلیارد تومان به صورت عرضه نقدی 
و ۸۱,۰۰۰ میلیارد تومان در قالب اســناد خزانه اسلامی 
تأمین مالی انجام شــد. به گزارش تسنیم،  هفدهمین 
هفته عرضــه اوراق بدهی برگزار شــد که پس از اخذ 
ســفارش های خریــد اوراق از متقاضیان یادشــده در 
ســامانه های بازار بین بانکی کارگــزاری بانک مرکزی 
و مظنه یابی شــرکت مدیریت فنــاوری بورس تهران، 
مجموعاً مبلغ۱۰,۳4۶ میلیــارد تومان اوراق به صورت 
نقدی به فروش رسید. با احتساب مبلغ مندرج در جدول 
فوق، تاکنون مجموعاً ۳۲,۳۵۹ میلیارد تومان از طریق 
انتشار اوراق نقدی، حدود ۳۵ درصد از طریق بازار پول و 
۶۵ درصد از طریق بازار سرمایه تأمین مالی شده است.

این گزارش خاطر نشان می سازد، با انتشار اسناد خزانه 
اســلامی و طی برگزاری شــانزده هفته عرضه اوراق 
بدهی دولت تا تاریخ ۱4۰۰/۰۶/۱۷، در مجموع معادل 
۱۰۳,۱۱۳ میلیارد تومان شامل ۸۱,۰۰۰ میلیارد تومان 
اســناد خزانه اســلامی و ۲۲,۱۱۳ میلیارد تومان اوراق 

نقدی تأمین مالی انجام شده بود.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی برای تأمین مالی اقتصاد 
کشور با کمترین تبعات تورمی، در سال۱4۰۰ نسبت به 
انتشار اوراق بهادار دولتی با استفاده از روش های مختلف 
از جمله انتشار اســناد خزانه اسلامی و برگزاری هفده 
هفته عرضه اوراق بدهی و دو مرحله پذیره نویسی اوراق 
اقــدام نموده که از این طریق تا این تاریخ ، در مجموع  
۱۱۳,۳۵۹ میلیارد تومان شامل  ۳۲,۳۵۹  میلیارد تومان 
به صورت عرضه نقدی و ۸۱,۰۰۰ میلیارد تومان در قالب 

اسناد خزانه اسلامی تأمین مالی انجام گردید.

نوسان های بازار ارز در 
هفته ای که گذشت

بهای ارز در ابتدا و انتهای هفته ای که گذشــت تفاوت 
چندانی نداشــت، اما بازار ارز در طول هفته، نوسان های 
شــدیدی را تجربه کرد. به گزارش روز جمعه ایرنا، بازار 
ارز در حالــی که همچنــان در انتظار معرفی رئیس کل 
جدید بانک مرکزی اســت، سومین هفته پرنوسان خود 
را طــی کرد و طی این هفته، دامنه نوســان معاملات 
دلار بــه هزار تومان و یورو به حــدود یک هزار و ۲۰۰ 
تومان رســید.معاملات بازار ارز هفته ای که گذشت در 
حالی آغاز شد که به اعتقاد تحلیلگران در هفته پیشین، 
انتظارات تورمی تحت تاثیر خبر مخالفت با ورود مدیرکل 
سازمان بین المللی انرژی اتمی، رافائل گروسی، به ایران 
و نگرانی از صدور قطعنامه ضد ایرانی در شورای حکام 
این سازمان به شــدت تقویت شده بود و قیمت دلار با 
گذر از ســطح مقاومتی ۲۷ هزار و ۳۰۰ تومان به دیگر 
سطح مقاومتی خود یعنی ۲۷ هزار و ۸۰۰ تومان رسیده 
بود. بنابراین انتظار گروهی از تحلیلگران فنی، گذر بازار 
در هفته جدید از این ســطح و ورود بهای دلار به کانال 
۲۸ هزار تومان و رشد تا محدوده ۲۸ هزار و ۳۰۰ تومان 
بود. با این وجود معاملات اولین روز هفته تحت شــعاع 
خبری از وال استریت ژورنال در ساعات بامدادی روز شنبه 
مبنی بر احتمال بالای ورود گروسی به تهران تا پیش از 
برگزاری نشست آتی شورای حکام، آغاز شد و به همین 
دلیل متقاضیان ارز در انجام خرید مردد شــدند و روند 
افزایشی قیمت ارز متوقف شد. البته گروهی از کارشناسان 
اقتصادی علاوه بر این از تاثیر بازارساز و عرضه زیاد ارز 
صورت گرفته نیز در جلوگیری از روند افزایشــی قیمت 
صحبت به میان می آورند. بنا بر آمار و اطلاعات منتشر 
شــده، عرضه ارز در بــازار در اولین روز هفته ۳۹ درصد 
بیشــتر از عرضه در روز پنج شنبه پیشین و ۵۵ درصد 
بالاتر از متوسط سال بود.  در ادامه و با آغاز روز دوم هفته 
که همزمان بــا ورود مدیر کل آژانس بین المللی اتمی 
بــه تهران بود، فضای تردید از میان رفت و تحلیل های 
مثبت میان معامله گران بازار تقویت شد تا جایی که در 
بعد از ظهر روز یکشــنبه با انتشار توییت معاون مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا که به استقبال از توافق 
صورت گرفته میان ایران و آژانس اتمی رفته بود، روند 
نمودار معاملات دلار در بازار آزاد به شدت نزولی شد و در 
ساعات ابتدایی معاملات روز دوشنبه دلار در کانال ۲۶ 
هزار تومانی خریداری و فروخته شد. همچنین در این روز 
یورو نیز به کانال ۳۱ هزار تومان بازگشت و بر این اساس 
قیمت ارز در بازار به محدوده های قیمتی ارز در حدود یک 
ماه پیش، بازگشــت. استقبال بازار از توافق فوری انجام 
شــده میان دولت ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اما به معنای رفع کامل نگرانی ها در خصوص سرنوشت 
نشست شورای حکام و آینده مذاکرات هسته ای نبود و به 
باور تحلیلگران، بازار همچنان در برابر کاهش قیمت دلار 
از کــف ۲۶ هزار و ۸۰۰ تومان مقاومت دارد و به همین 
دلیل از روز سه شــنبه روند نزولی در بازار متوقف شد و 
بازار شــاهد اصلاح قیمت ها و صعودی شدن نمودار به 
صورت موقت بود. البته روز چهارشنبه  تحت تاثیر انتشار 
برخــی اخبار، قیمت دلار دوباره کاهش یافت. همانطور 
که از نمودار تحولات بازار مشــخص است، در این ایام 
بازار درگیر نوسان های  فراوانی است که به صورت ویژه 
به اخبار پیرامون مســئله تحریم ها و مذاکرات هسته ای 
مربوط است. البته تحلیلگران بازار از تاثیرگذاری عوامل 
دیگری همچون ممنوعیت معامــلات ارزی در برخی 
کشــورهای همســایه به عنوان عواملی برای افزایش 
تقاضای خرید ارز نیز یاد می کنند، اما به اذعان اکثریت 
این کارشناســان، در حال حاضر مهم ترین عامل موثر 
بر تحــولات ارزی، پیرامون نگرانی فعالان اقتصادی و 
معامله گران بازار از آینده تحریم ها قرار دارد.در این شرایط 
دو دســته از معامله گران در بازار وجود دارند، برخی به از 
ســرگیری مذاکرات هسته ای امیدوار هستند و معتقدند 
این مذاکرات می تواند باعــث کاهش انتظارات تورمی 
شــود. اما گروه دیگری معتقد هستند حتی در صورت 
از ســرگیری این مذاکرات، تورم بالا و مزمن موجود در 
 اقتصاد کشور، در بازه میان مدت، از روند صعودی در بازار 

پشتیبانی خواهد کرد.

کسب وکار و اقتصاد متحول 
می شود اگر ...

طرح تســهیل صدور مجوزهای کســب وکار که 
مجلس شــورای اســلامی به تازگی کلیات آن 
تصویب کرده اســت، کارشناسان اقتصادی از آن 
به عنــوان اولین قدم بــرای مانع زدایی از اقتصاد 
کشــور و تاثیرات مثبت آن بر اقتصاد یاد می کنند 
و رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب وکار هم ملزومات اجرای موفق آمیز این طرح 
را در همت دولت و مراجع صدور مجوزها، پشتیبانی 
مالی، نیروی انسانی و حمایت از تصمیمات هیئت 
مقررات زدایی و مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود 
محیط کســب وکار اعلام کرد.به گزارش ایســنا، 
مجلس یازدهم دو روز گذشته کلیات طرح تسهیل 
صدور مجوزهای کســب وکار را تصویب کرد که 
براساس این طرح، دولت مکلف می شود در راستای 
ایجاد شفافیت اطلاعات در مورد قوانین و مقررات 
حوزه کســب وکار، پایگاه اطلاعات کسب وکار را 
ارتقا دهد و پس از مدتی دیگر دولت اجازه اجرای 
قانونی را بدون ثبت در این پایگاه نخواهد داشت.

همچنین هر فردی می تواند درخواست مجوز خود 
را در درگاه ملی کســب وکار ثبت و پس از ســه 
روز مجــوز را دریافت کند و این فرآیند تنها برای 
کسب وکارهای مربوط به حوزه سلامت، بهداشت 
و محیط زیست که براســاس بازه زمانی تعریف 
شده تا سه ماه طول بکشد.علاوه براین، بسیاری 
از مشاغل از جمله داروخانه و نانوایی تا کارشناسان 
دادگستری  که دچار محدودیت هستند، بر مبنای 
این طرح دیگر محدودیت هایی از جمله ظرفیت ها، 
محدودیت صنفی و فاصله جغرافیایی را نخواهند 
داشــت که این اقــدام گام بزرگی در جهت رونق 
کســب وکارها اســت.از جمله مهمترین مشاغلی 
که در صــورت تصویب این طرح تحت تاثیر قرار 
می گیرند نانوایی ها، داروخانه ها، سونوگرافی، مرکز 
آموزش رانندگی، وکالت، سردفترداری، کارگزاری 
بورس و سایر شــغل های دارای محدودیت های 
مشابه هســتند.برای آنکه این طرح پس تصویب 
و تبدیل به قانون ضمانت اجرای کافی را داشــته 
باشد، مقرر شــده که در صورتی که مراجع صدور 
مجوز در زمان مشــخص به درخواست متقاضی 
که در ســامانه درگاه ملی مجوزهای کشور ثبت 
شده پاســخ ندهند به عنوان موافق در نظر گرفته 
شــده و مجوز به صورت خودکار از سوی سامانه 
صادر خواهد شد.همچنین در صورتی که متقاضی 
هنگام ثبت درخواست اطلاعات نادرستی ثبت کند 
تا دو ســال از امکانات سامانه محروم خواهد شد، 
ضمن اینکه در هنگام مواجهه با استعلام ماموران 
ضابطین، ارائه شناســه یکتای مجوز صادره کافی 
است و درخواســت مدرک اضافی از دارنده مجوز 
جرم محسوب خواهد شــد.در این زمینه، احسان 
خاندوزی - وزیر امور اقتصادی و دارایی در صحن 
علنی مجلــس در دفاع از کلیات طرح تســهیل 
صدور مجوزهای کســب وکار گفت: تصویب این 
طرح بسیاری از فسادها، رانت ها و انحصارطلبی ها 
را کنــار می زنــد و امضاهای طلایــی را کاهش 
می دهد. همچنیــن، تبدیل نظارت پیشــینی به 
نظارت پسینی و ایجاد شــفافیت در اخذ مجوزها 
و قراردادهای بانکی از رویکردهای مهم این طرح 
اســت.علاوه براین، علی فیروزی- رئیس مرکز 
ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کســب وکار 
درباره این طرح به ایسنا گفت: طرح تسهیل صدور 
مجوزهای کسب وکار چهار بخش دارد که بخش 
اول آن بــه مجوزها و تغییــر پارادایم مجوزدهی 
مربوط می شود و نظارت بر مجوزها از پیشینی به 
پســینی تغییر می کند که شروع کسب وکار مردم 
را وابســته مجوز نمی داند بلکه افراد دارای شرایط 
مورد نیاز برای کســب وکار اطلاعات و درخواست 
خود در ســامانه وارد می کنند و پس از آن مجوز 
برای آن ها به صورت خودکار صادر می شود و چه 
مجوزهای تایید محور و چه ثبت محور کد یکتای 
مجوزها را دریافت می کنند.وی افزود: بخش دوم 
این طرح به جلوگیــری از فعالیت پرقدرت موتور 
مقررات زایی مربوط می شــود که در این طرح باید 
همه مقررات، دستورات و بخشنامه های سازمان ها 
در یک ســامانه مشخص ثبت شود.  بخش دیگر 
طرح صدور مجوزهای کســب وکار، شفاف سازی 
قراردادهای تســهیلات بانکی است که در پی آن 
مردم در جریان قراردادهای خود قرار می گیرند تا 
مورد اجحــاف قرار نگیرند و حاکمیت نیز از نحوه 
توزیع تســهیلات در بخش تولید آگاه می شــود. 
فیــروزی ادامه داد: بخش چهارم طرح تســهیل 
صدور مجوزهای کســب وکار بــه رفع انحصار از 
بازارهای خدمات حقوقی چون ســردفترها، وکلا، 
دادگســتری مربوط می شود.  کارشناسان رسمی 
رئیس مرکــز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کســب وکار اجرای این طــرح را منوط به همت 
دولــت و مراجع صدور مجوزها دانســت و گفت: 
یکی دیگر از ملزومات اجرای طرح پشتیبانی مالی، 
نیروی انسانی، حمایت از تصمیمات هیئت مقررات 
زدایی است. از سوی دیگر باید از دبیرخانه هیئت 
مقررات زدایــی که مرکز ملــی مطالعات پایش و 
بهبود محیط کسب وکار است، حمایت شود. علاوه 
براین، باید ضمانت های اجرا به صورت دقیق اجرا 
شود و مطمئن شویم که این مسیر درست طراحی 
شده و دقت زیادی در اجرای آن صورت گیرد زیرا 
موضوع جدیدی اســت و پارادایــم در حال تغییر 
است. از سوی دیگر، کامران ندری در گفت وگو با 
ایسنا درباره تاثیرات طرح تسهیل صدور مجوزهای 
کســب وکار اظهار کرد: در رابطــه با کلیات طرح 
تســهیل صدور مجوزهای کسب وکار باید بگویم 
که اقدام درست و به جایی بوده است زیرا یکی از 
چالش های جدی اقتصاد کشور همین موانع اداری 
اســت که تحت عنوان مجوزهــای مختلف مانع 
 شروع کسب وکارها می شود و انحصاری نیز برای 

برخی ایجاد کرده است. 

کارشناس حوزه رفاه و دولت الکترونیک 
گفت: با توجه به اینکه ســرعت نوسانات 
اقصــادی بیشــتر از اقدامــات دولــت 
اســت، شــرایط کنونی زمان مناســبی 
نیســت. یارانه های نقدی  افزایش   برای 

 حسین میرزایی، مدیر آزمایشگاه توسعه 
دولــت الکترونیک و مشــاور IT وزارت 
رفاه کــه تاکید داشــت تحــت عنوان 
کارشناس ســخن می گوید، اضافه کرد: 
آمار نشــان می دهد ۳۵ میلیون فرد فاقد 
درآمــد ثابــت و حمایتهای نهــادی در 
ایران وجــود دارد، افرادی که بیمه پرداز 
یا کارمند یا بازنشســته نیستند. این افراد 
باید حمایت شــوند اما با حمایت بی انتها 
مخالفم و چرخه خروج برای حمایت حتما 

باید لحاظ شود.
وی پیشــنهاد داد: به نظر می رســد اگر 
دو مجموعه وزارت رفــاه و وزارت امور 
اقتصادی دســت به دســت هم بدهند، 
مســاله تامین مالی یارانه بیشــتر امکان 
پذیر می شوند. ظرفیت های نظام مالیاتی 
کشــور بالاســت و به جای تمرکز روی 
تامیــن منابــع بــرای حمایت،باید روی 
تنوع بخشی  برای  سیاستگذاری مطلوب 
 از ســبد حمایتی دولت متمرکز شــویم.

وی پیــش بینی کرد: بحث حذف 4۲۰۰ 
تومانــی هم بســیار جدی اســت و این 
 اصلاح نظام یارانه ای اتفاق مثبتی است.

او در بخش دیگری از ســخنانش گفت: 
وعده انتخاباتی دولت برای افزایش یارانه 
کــه آیه قرآن نیســت و نباید بر وعده ها 
چندان پافشاری کرد. گاهی وعده اشتباه 
است یا مشاوران اشتباه مشورت داده اند. 
برخی معتقدند اگر مصوبه ای را امضا کنیم 
و دولت را بدهکار مردم نماییم، کار انجام 
داده ایم در حالی که بسیاری از سیاسیون 
 حاضر به انجام کارهای اساســی نیست.
شــد؟ همگانــی  یارانــه   -چــرا 

وی گفت: سیاســتی کــه در زمان آقای 
احمدی نــژاد، در آذرماه ســال ۸۹ اجرا 
 شد، حاصل شکســت در لایه ملی بود.

وی در توضیــح این مطلــب افزود: در 

حقیقت شکست در شناسایی ذی نفعان و 
کسانی که مستحق دریافت یارانه بودند، 
زمینه ساز بروز این اتفاق شد. در حقیقت 
دولت خیزی برداشــت و کل دستگاه ها 
با نظام داده ای ناقــص آن زمان به خط 
شدند و مردم را تقســیم بندی کردند اما 
نتایــج اعلامی میــان مــردم تبدیل به 
جوک شــد و از هم می پرســیدند خوشه 
شــما چند اســت؟ همین برخورد نشان 
 می داد نتایج تناســبی بــا واقعیت ندارد.

وی گفت: پس از آن شکســت، تصمیم 
گرفتند بگویند سیاســت همگانی است. 
یعنــی مابه تفاوت قیمت ســوخت را به 
همه پرداخت می کنند. بالاخره ســال ها 
درگیــر این وضعیــت بودیم تــا اینکه 
ســئوال مهمی مطرح شد، چرا کسی که 
پردرآمد اســت باید یارانه بگیرد؟ از این 
به بعد بــود که شناســایی پردرآمدها و 
 حذف آنها بیش از گذشــته مطرح شــد.

میرزایی در بخش دیگری از ســخنانش 
تاکیــد کرد: ضعفــی که دامــن دولت 
احمــدی نــژاد را گرفت، دامــن بقیه را 
هــم گرفــت. وزارت رفــاه مکلف بود 

پایگاه اطلاعاتی رفــاه ایران را با هدف 
اندازی  راه  یارانه هــا  ســاماندهی بحث 
کند. ســال ۹۳ برای شناسایی پردرآمدها 
بحث این بود کســانی که خودرو بالای 
۷۰ میلیون و مسکن بالای ۷۰۰ میلیون 
و ســه نفر- ســفر در خانواده در ســال 
شوند. محسوب  پردرآمد  باشــند،   داشته 

وی گفــت: ایــن در حالی بــود که تنها 
۲۰۰ هزار نفر حائز این شــرایط بودند و 
در نتیجه مشخص شد شاخص ها جوابگو 
نیستند. بعد از فعالیتی چهار ساله، در سال 
۹۸ بالاخــره به داده هــای بانکی مجهز 
شــدیم.البته همین زمان حرف اشتباهی 
مطرح شــد مبنی بر اینکه حاکمیت نمی 
تواند به حسابهای مردم سرک بکشد اما 
ما با رویکرد کارشناسی گفتیم این حرف 

اشتباه است.
فهرســت  از  تعــداد  -چــه 
شــدند؟ حــذف   یارانه بگیــران 

میرزایــی ادامــه داد:  در شــهریور ۹۸ 
حذفیات واقعی اتفــاق افتاد چرا که قبل 
از آن صنفی و گروهی حذف می کردیم. 
مثلا پزشــکان را حذف مــی کردیم اما 

در شهریور ســال ۹۸  ۱۷۰ هزار خانوار 
را بر اساس شــاخصهای بانکی دهکها، 
 خودرو و ســایر دارایی ها حذف کردیم.

وی گفت: تنها سه درصد معترض بودند 
و کم کــم پذیرفتند وضع خوبی دارند.در 
مرحله بعدی ۱۰۰ هــزار خانوار دیگر را 
حذف کردیم که ســرجمع حذف شدگان 
به یک ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر رســید 
و قــرار بود در آبان ۹۸ حــذف میلیونی 
 اتفاق بیفتد که گفتند دســت نگه دارید.

وی با اشــاره از تجربــه اعتراض حذف 
شــدگان ادامــه داد: در ایــن دوره هر 
کسی اعتراض داشــت، بررسی می شد 
و کم کم ایــن اطمینان شــکل گرفت 
که ما توان شناســایی داریم. نمایندگان 
مجلــس هم ایــن نکتــه را پذیرفتد اما 
وقتــی در آبان ۹۸ بحــث بنزین مطرح 
 شــد ، موضــوع کاملا مســکوت ماند.

کارشناس حوزه رفاه و دولت الکترونیک 
گفــت:  در ســال ۹۹ هــم التهاب هــا 
خوابید اما به ســال آخر دولت رســیدیم 
که عمومــا کارها انجام نمی شــود. در 
این مقطع هدف حــذف ۲۵ میلیون نفر 

 از ۳ دهــک بــالا بود که اتفــاق نیفتاد.
وی با اشــاره به اینکه یارانه مساله مهم 
نیست و مســاله درآمد حداقلی و داشتن 
شغل اســت، ادامه داد: نمونه هایی بودند 
که مطالبه اشتغال دارستند، باید بپذیریم 
افزایش یارانه، سیاستی پوپولیستی است. 
از آنجا کــه دولت ها از انجــام کارهای 
خلاقانــه برای بهبود زندگی مردم ناتوان 
است و به دلیل مطالبات غلط نمایندگان 
مجلس و کنشگران و رسانه ها، به سمت 
 افزایــش یارانــه های نقــدی می روند.
تورم زاســت نقدی  یارانــه   -افزایــش 

مشاور IT وزارت رفاه  اضافه کرد: الان 
وقت افزایش یارانه های نقدی نیست بلکه 
گروه های  برای  امکانات  تضمین حداقل 
مختلــف و ثبات اقتصادی و به خصوص 
 ثبات قیمت ها برای مردم اولویت اســت.

او ادامــه داد: دولت را نباید وارد این دور 
کنیم که مردم ناراضی اند و برای راضی 
شدنشان باید یارانه را شما افزایش دهید، 
این اقدام  قطعا باعث افزایش تورم می شود 
و بعد دوباره وارد این فاز می شــویم که 
 باید بسته های معیشتی و حمایتی بدهیم.

او نتیجه گیــری کرد: طیــف مددجویان 
را در این صورت با دســت خود بیشــتر 
و بیشــتر ناراضــی می کنیــم چــرا که 
ســرعت نوسانات مشــکلات اقتصادی 
اســت. بیشــتر  دولت  فعالیت هــای   از 

از یارانه های غیرنقدی  با اســتقبال  وی 
گفت: سال گذشته به بازنشستگان تامین 
باشگاه مشتریان داده  اجتماعی سرویس 
شد  و بر مبنای آن سه تا چهار برابر حقوق 
اعتبار خرید لوازم خانگی یا بیمه خودرو و 
 ... می توانستند بخرند که تجربه خوبی بود.

میرزایــی گفت: افزایش یارانه و دســت 
کردن در خزانه و پرداخت به مردم، سهل 
الوصول ترین کار اســت امــا باید توجه 
داشت ماه هاســت پایگاه رفاه ایرانیان به 
روز رســانی نشده. از این رو پیشنهاد من 
این است که اطلاعات این پایگاه به روز 
شــود و یک بار دیگر جمع آوری داده را 

انجام دهیم.

تشریح وضعیت یارانه ها توسط کارشناس دولت الکترونیک وزارت رفاه :

 35میلیون ایرانی درآمد ثابت ندارند، یارانه ها افزایش می یابد؟

اخبار

پیش بینی بهبود وضعیت اقتصادی کشور
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه خبرهای خوبی در خصوص گشایش اقتصادی در 
کشور داریم، گفت: پیش بینی می شود وضعیت اقتصادی 
کشــور بهبود یابد. به گزارش خبرنگار مهر، محمدرضا 
پورابراهیمی پیش از ظهر پنجشــنبه در جلســه شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی اســتان کرمان با 
اشاره به اینکه ۲۵ درصد بنگاه های تولیدی استان تعطیل، 
4۰ درصد نیمه فعال و ۳۵ درصد فعال اســت، افزود: باید 
وضعیــت بنگاه های تعطیل و نیمه تعطیل تعیین تکلیف 
و فعــال شــود.پورابراهیمی با تاکید بر لزوم اســتفاده از 
ظرفیت بنگاه های کوچک و متوسط برای تأمین نیازهای 
شرکت های بزرگ گفت: شرکت های صنعتی بزرگ باید 

فهرستی از کالاهای مورد نیازشان ارائه دهند.نماینده مردم 
کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
خبرهای خوبی در خصوص گشایش اقتصادی در کشور 
داریم، گفت: پیش بینی می شود وضعیت اقتصادی کشور 
بهبود یابد.رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: گردش مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی 
در اســتان به صورت کامل محقق نشــده است.وی با 
انتقاد از اینکه برخی در اســتان کرمان به دنبال مسائل 
سیاسی هســتند، تاکید کرد: باید بهبود وضعیت معیشت 
و حل مشــکلات مردم در اولویت قرار گیرد و مطالبات 
سیاسی مساله اصلی استان کرمان نیست. همچنین رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس از برخی ابعاد رسوب کالا در 

گمرک پرده برداشت و این موضوع را یکی از شگردهای 
دانســت.محمدرضا  واردات بی رویه  بــرای  قاچاقچیان 
پورابراهیمی در برنامه ای تلویزیونی با موضوع بررســی 
پرونده واردات لوازم خانگی خارجی و لزوم حمایت از تولید 
داخلی گفت: کاملًا شفاف و مشخص است فارغ از اینکه 
ارز مورد نیاز توسط شخص، نظام بانکی یا حتی ارز خارج 
از کشور تأمین شود، واردات کالایی که مشابه تولید داخل 
دارد طبق مصوبه سران قوا ممنوع و خلاف است. بنابراین 
اگر مجوز یا مکاتبه ای برای واردات لوازم خانگی خارجی 
صادر شــده، مبنای قانونی نداشــته و باطل بوده و قابل 
استناد نخواهد بود؛ بنابراین کالاهای واردشده به گمرک 

باید طبق قانون در بازه زمانی محدودی مرجوع گردد.

رییس اتحادیه مشاوران املاک:

ایرانی ها آپارتمان خود را در دوبی رها کردند و برگشتند
رییس اتحادیه مشــاوران املاک بــا بیان اینکه 
وعده اقامت بــا خرید آپارتمان در ترکیه و دوبی، 
سرابی است که بعضی هموطنان عزیز گرفتارش 
می شــوند گفت: به دلیل مشــکلات زندگی، نبود 
شــغل و فشــارهای اقتصادی در ترکیه، دوبی یا 
قبرس بســیاری از هموطنان مجبور به ترک این 
کشــورها شــدند؛ به طوری که در فرودگاه دوبی 
خودروشــان را رها کرده و آمدند و دیگر سراغی 

نگرفتند. آپارتمان خود  از 
مصطفی قلــی خســروی در گفت وگــو با ایســنا 
اظهار کرد: آدم دلش می ســوزد که سرمایه های 
ایرانیــان عزیز به خرید آپارتمان و ملک در ترکیه 
اختصاص پیدا می کند و بســیاری از آنها مالباخته 
می شــوند. در تبلیغات شــبکه های ترکی و عربی 
طوری وانمود می شود که در ترکیه یا دوبی همه 
چیز گل و بلبل است و با وعده اقامت، سرمایه ها 
را از دیگر کشــورها جذب می کنند اما بارها پیش 
آمده که این کشــورها به بهانه هــای مختلف از 
دادن اقامــت امتنــاع می کنند و قوانیــن با تغییر 

مسئولان آن کشورها عوض می شود.
ترکیه   راهکارهای 
برای ندادن اقامت

وی افزود: در ترکیه دو نوع ســند ارایه می شــود 
که یکی از طرف شــهرداری و دیگری سند ثبتی 
است. وقتی خانه را به یک فرد خارجی می فروشند 
بعضا دولت می گوید که این ســند شرایط دریافت 
اقامــت را ندارد یا اینکه می گویند شــما باید چند 
ســال اینجا بمانید و بعد اقامت دریافت کنید. به 
هر حال هزینه های زندگی در آنجا زیاد اســت و 
شغل چندانی برای ایرانی ها وجود ندارد. بنابراین 
در بســیاری موارد با دریافت نصف یا یک ســوم 

پول خانه خود مجبور به بازگشت می شوند.
رییس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه در 
دوبی، قبرس و گرجستان نیز مشکلات اینچنینی 
ایجاد شــده اســت گفت: بعضی  ایرانی ها  برای 
هموطنــان ما خودروشــان را در فــروگاه دوبی 
گذاشــتند و آمدند؛ زیرا فشــارهای اقتصادی به 
آنها وارد شــد و تعدادی از افــراد حتی به زندان 
افتادند. برخی افراد حتــی برای پیگیری وضعیت 

ملک خود دیگر به دوبی نرفتند.
بازیهای  تاکید کرد: کشــورهای منطقه  خسروی 

اقتصادی را بلدند و از ناآگاهی شــهروندان دیگر 
کشورها درباره اوضاع کشــور مقصد سوءاستفاده 
می کنند. ایران از نظر آب و هوا، امنیت و فرهنگ 
بســیار بهتر از ســایر کشورهاســت. ما در کشور 
چهار فصل زندگی می کنیم که بســیاری از اتباع 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس دلشان می خواهد 
در ایــران آپارتمان و ویلا خریداری کنند؛ چرا که 

شیفته فرهنگ و آب و هوای ایران هستند.
معاملات در شمال تهران به یک سوم 

ایرانی ها در ترکیه رسید معاملات 

وی تصریــح کرد: تعــداد معامــلات ماهیانه در 
شــمیرانات به حدود یک ســوم تعداد خانه هایی 
که ایرانیان هر مــاه در ترکیه خریداری می کنند 
رســیده اســت؛ ماه گذشــته ۲۵۹ فقــره خرید 
مســکن در منطقــه ۱ تهران داشــتیم در حالی 
که ایرانی ها حــدود ۷۰۰ خانه در ترکیه خریدند. 
این فاجعه ای اســت که بعدا صدایش در می آید. 
درست است که ترکیه کشــور همسایه و دوست 
ماســت ولی معمــولا قوانین و مقــررات آن با 
تغییر روسا عوض می شــود. هیچ تضمینی وجود 
نــدارد که دولت بعــدی، امــلاک ایرانیان مقیم 
ترکیــه را مصادره نکند. ممکن اســت به قدری 
 مالیات بــرای خانه وضــع کنند کــه رقمش از 

ارزش ملک بالاتر باشد.
رییــس اتحادیه مشــاوران املاک بــا توصیه به 
ایران گفت:  هموطنان بــرای خرید مســکن در 
خرید مسکن، امن ترین ســرمایه گذاری در ایران 
است و همواره ســرمایه را در مقابل تورم مصون 
نگه می دارد. از قدیــم می گفتند ملک را بخر پنج 
ســال نگه دار بعد از پنج ســال، ملک تو را نگه 
می دارد. چرا هموطنان عزیز باید به کشــورهای 

اطراف بروند و سرمایه خود را از دست بدهند؟
خســروی با بیــان اینکه خطرات خرید مســکن 
در کشــورهای اطراف را بارها گوشــزد کرده ام 
خاطرنشــان کرد: در قبرس و گرجســتان موارد 
متعــدد کلاهبرداری بــه بهانه اقامت را شــاهد 
بودیم. مواردی مثل ســاختن سند صوری، فروش 
آپارتمان با چند برابر قیمت واقعی یا فروش خانه 
در اطراف شــهرها که از هیچ امکاناتی برخوردار 
نبوده از جمله مشکلاتی بوده که برای هموطنان 

ایجاد شده است.
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شهرستان اخبار

خبر

دیدار جمعي از متقاضیان 
پروژه هاي مسكن مهر البرز 
با مدیر كل راه و شهرسازي 

استان 

البــرز - تهمینه حیدری،خبرنــگار مملکت- جمعي از 
متقاضیان پروژه هاي مسکن مهر البرز با مدير كل راه و 
شهرسازي استان  ديدار كردند.دراين ديدار  نمايندگاني از 
پروژه هاي نیماسازه گستر و آلانه گستر از شهرك ابريشم 
و همچنین نمايندگاني از پروژه هاي سه تیز ، بتن دانش 
كیمیا آفرينان پاســارگاد و پارينا پي سازه از مسکن مهر 
شهرك البرز ماهدشت حضور يافته و به بیان مشکلات 
خود در زمینه تحويل واحد ، نواقص پروژه و مبلغ آورده 
نقــدي پرداختند .خالقی مدير كل راه و شهرســازی با 
همراهي صفائي فر معاون مسکن و ساختمان ، علیپور 
رئیس حراست ، رحمت پور رئیس اداره ارتباطات و اطلاع 
رساني و كارشناســان زير مجموعه استان البرز میزبان 
برخی مراجعه كننــدگان و متقاضیان اين حوزه بود و از 
نزديك مشکلات آنان را شنید و دستورات و راهکارهاي 
لازم را صادر نمود.مدير كل راه و شهرســازی اســتان 
البرز در اين جلســه ملاقات مردمی در جواب تعدادی از 
متقاضیان مسکن مهر در خصوص افزايش بهای تمام 
شده واحدهای آماده تحويل چنین گفت : تعداد كثیری 
از واحدهای مســکن مهر كه پیشرفت فیزيکی بالايی 
داشته جهت تکمیل قابلیت بهره برداری افزايش قیمت 
ناچیزی داشته اند ولی در خصوص برخی از پروژه ها كه 
تا بهمن ماه سال گذشته عملا غیر فعال بوده و به لحاظ 
ضــرورت امر تحويل واحد به متقاضیان اين پروژه ها را 
فعال نموديم اين افزايش قیمت بر اساس قیمتهای روز 
و دستورالعمل شماره 4 وزارت راه و شهرسازی ، با لحاظ 
نمودن كمترين قیمت مصالح بکار رفته محاسبه شده و به 
متقاضیان اينگونه واحد ها نیز ابلاغ گرديده و اين قیمت 
قانونی است .خالقی در پاسخ به متقاضیان اين واحدها در 
مورد عدم توانايی پرداخت قیمت اعلامی گفت : ما چند 
راهکار در جهت حل مشــکل مردم در نظر گرفتیم اولا 
مهلت پرداخت تا آبان ماه را برای تکمیل موجودی اعلام 
میکنیم .دوما ما با رايزنی هايی كه با سازمان ملی زمین و 
مسکن انجام داده ايم ابتدا مقرر گرديد مبلغی را به عنوان 
قرض به ما بدهند كه فشاری به متقاضیان نیايد ولی در 
نهايت با پیگیريهای به عمل آمده و مساعدت مقامات 
عالیه ســازمان ملی زمین و مسکن مقرر گرديد مبلغ 5 
میلیارد تومان به عنوان هديه به پروژه تزريق شــود و از 
بهای تمام شــده واحدها اين مبلغ كسر گردد و من اين 
قول را به شما میدهم كه متقاضیانی كه در سامانه مسکن 
مهر عضو میباشند و تا آبان ماه جاری نسبت به تکمیل 
موجودی خود اقدام نمايند نسبت به تحويل واحد به آنها 
اقدام نمائیم .خالقی اضافه كرد : راهکار سوم كه پیشنهاد 
بنده بود به وزارت خانه اين بود كه يك وام از طرح اقدام 
ملی مســکن به اين پروژه ها اختصاص دهیم و اين در 
صورتی است كه ضوابط بانك مسکن اين اجازه را به ما 
بدهد و من در شورای مسکن اين پیشنهاد را مطرح میکنم 
و به مقام عالی وزارت نیز گزارش میدهم كه مبلغ 150 
میلیون تومان وام در قالب وام طرح اقدام ملی مسکن به 
اين متقاضیان اختصاص دهد .وی همچنین در خصوص 
اشخاصی كه در سامانه مســکن مهر حذف شده اند از 
غیر قابل برگشت بودن اين اعضا به سامانه مسکن مهر 
سخن گفت و اضافه كرد ما واحدی جهت تخصیص به 
اين عزيزان نداريم و طبق مجوز ابلاغی از سوی وزارت 
راه و شهرســازی اشخاصی كه حداقل موجودی جهت 
تخصیص واحد را در سامانه مسکن مهر تکمیل ننموده 

اند از سامانه مسکن مهر حذف شده اند .
شورای سیاستگذاری آن به بعد از ابلاغ موكول شده است.

 اجرای ۱۴ طرح عمرانی 
در شهرک های صنعتی 

استان سمنان
سمنان-خبرنگارمملکت-مديرعامل شركت شهرك های 
صنعتی استان ســمنان گفت: مراحل اجرای 14 طرح 
عمرانی و زيرساختی در شهرك ها و نواحی صنعتی اين 

استان سال در نیمه نخست سال 1400 به پايان رسید.
حسن آل بويه با علام اين خبر افزود: اين طرح ها به منظور 
توسعه زيرساخت ها در شهرك ها و نواحی صنعتی استان 

سمنان با بیش از ۸۳ میلیارد ريال هزينه اجرا شد.
مديرعامل شــركت شهرك های صنعتی استان سمنان 
بیان كرد: در ۶ ماه ابتدايی ســال ۹۹، پنج طرح عمرانی 
و زيرساختی با بیش از 5 میلیارد و ۷00 میلیون ريال اجرا 

شد.
وی بیــان كرد: قــرارداد اجرای 15 طــرح عمرانی در 
شهرك های و نواحی صنعتی اســتان سمنان در نیمه 

نخست امسال به امضا رسیده است
آل بويه تصريح كرد: بــرای اجرای اين طرح ها بیش از 
۳0۲ میلیارد ريال اعتبار از محل اعتبارات جاری و عمرانی 
شركت شهرك های صنعتی استان سمنان در نظر گرفته 
شده است.مديرعامل شركت شهرك های صنعتی استان 
سمنان يادآور شــد: قرارداد های منعقده در مدت مشابه 
سال گذشته ۸ فقره با اعتبار بالغ بر 1۷۷ میلیارد ريال بود.

وی گفت: :اين طرح ها شامل اجرای زيرسازی، آسفالت 
و جدول، شبکه روشنايی، آب، گاز و برق و غیره است و 
با هدف توسعه و تکمیل زيرساخت ها و همچنین ارتقای 
وضعیت عمرانی در شــهرك ها و نواحی صنعتی استان 

سمنان اجرايی خواهند شد.

مدیر كل بنیاد سمنان
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

راهگشای مشكلات جامعه 
است

سمنان -رضايیان،خبرنگارمملکت -مدير كل بنیاد 
سمنان در قدردانی از ايثارگران روستای افتر گفت: 
ترويج فرهنگ ايثار و شهادت راهگشای مشکلات 

فرهنگی و اقتصادی جامعه است.
به گزارش ايثار واحد سمنان، محمد يزدانی، مدير 
كل بنیاد شهید و امور ايثارگران استان سمنان، در 
ادامه برنامه ديدارهای طرح سپاس روز دوشنبه ۲۲ 
شهريور 1400 به اتفاق معاون فرهنگی و تنی چند 
از ديگــر همکاران بنیادی با دو تن از خانواه های 
ايثارگر روســتای افتر) از توابع شهرستان سرخه( 
به نامهای جانباز حســین حمیدی و پدر شــهید 
ولــی اله عمادی ديدار و ضمــن قدردانی از مقام 
و جايگاه ارزشی خانواده ها و رسیدگی به خواسته 
ها و مشــکلات آنان طی بیاناتــی تصريح كرد: 
اشــاعه فرهنگ والای ايثار و شهادت راهگشای 

مشکلات فرهنگی و اقتصادی جامعه است. 
وی اضافه كرد: شــهدا نقشه راه پیشرفت كشور و 
دستیابی به قله انسانیت و شرافت و خوشبختی را 
برای ما مشخص كرده اند لذا صرفا بايد با قدردانی 
فرصت ها، در پی خدمت رسانی شايسته به نظام 
و میهن و امت اســلامی باشیم تا به ياری خداوند 
شــاهد ايرانی آباد و آزاد بوده و منويات ارزشمند 

شهدا محقق شود.
 

شهردار منطقه ۴ تبریزخبرداد
۲۵هزینه  میلیارد ریالی برای 

آزادسازی خانه ستارخان
منطقه  -شــهردار  تبريز-فرحان،خبرنگارمملکت 
چهار تبريز گفت: تاكنون برای آزادسازی و تملك 
خانه های اطراف خانه قديمی ستارخان بیش از ۲5 

میلیارد تومان هزينه شده است.
اكبر امجدی با اشــاره به اينکــه تملك قطعات 
اطراف خانه ســتارخان ادامه دارد، اظهار كرد: بر 
اســاس برآوردهای انجام شده و نقشه مدون، در 
مجموع تعداد ۲۲ قطعه زمیــن موجود در منطقه 
مورد نظــر و تعداد يازده قطعه برای احداث پارك 

تملك شده و بقیه نیز در حال انجام است.
وی گســترش فضای ســبز و احــداث پارك در 
مجاورت خانه ســتارخان را از برنامه های اولويت 
دار شهرداری منطقه 4 تبريز اعلام و اضافه كرد: 
تملك قطعات اطراف خانه ستارخان جهت تبديل 
به پارك در مراحل نهايی است و به  زودی با اتمام 
تملك مرحله احداث و بهره برداری شروع می شود.

وی گفت: اين امر به  منظور توسعه ی فضای سبز 
منطقه و همچنین ساماندهی و زيباسازی اطراف 

خانه ستارخان انجام می شود.
امجدی با اشاره به اهداف شهرداری منطقه چهار 
طی سال های گذشته مبنی بر گسترش فضاهای 
عمومــی اين منطقه گفت: علاوه بر پارك اطراف 
خانه ســتارخان، احیای باغ در محله ستارخان نیز 
يکــی ديگر از پروژه های در دســت اقدام منطقه 

است كه به شکل جدی دنبال می شود.

.
آزادی ۲۵ زندانی از زندان 

مركزی شهركرد
بازديــد  شــهركرد-رجبی-خبرنگارمملکت-در   
مقامات قضايی اســتان چهارمحال و بختیاری از 
زندان مركزی شــهركرد درخواستها و مشکلات 
زندانیان بررســی و تعداد ۲5 زندانی از زندان آزاد 

شدند.
به گزارش روابط عمومی دادگســتری احمدرضا 
بهرامی رئیس كل دادگســتری استان در حاشیه 
اين بازديد اظهار كرد: به منظور اجرای سیاستهای 
تحول گرايانه قــوه قضائیه و تأكیدات رياســت 
محترم قــوه قضائیه طرح كاهش جمعیت كیفری 
زندانها در دستور كار دادگستری استان قرار دارد. 
وی افزود: به همین منظور در دوره های مختلف 
بســیاری از زندانیان با كمك خیران و استفاده از 
تخفیفات قانونی از زندان آزاد و به آغوش خانواده 

های خود باز می گردند.
بهرامی خاطرنشــان كــرد: زندانیانــی كه امروز 
حکم آزادی خود را می گیرند، پرونده هايشــان در 
جلسات مسئولان قضايی بررسی و عموماً در قالب 
مرخصــی پايان حبس و يا ارفــاق ها و تخفیفات 

قانونی آزاد می گردند.
رئیس كل دادگســتری اســتان با تأكید بر اينکه 
زندانی شــدن هر فرد علاوه بر تحمیل هزينه به 
دولت تبعات منفی اجتماعی و فرهنگی بســیاری 
به دنبال دارد بیان داشــت: زندان جای مجرمان 
خطرناك و برهم زنندگان آســايش و امنیت مردم 
اســت و نبايد فردی صرفا به لحــاظ انجام يك 
تخلف و يا بدهی مدت زمــان طولانی در زندان 

بماند.-
در بازديــد مقامات قضايی اســتان چهارمحال و 
بختیاری از زندان مركزی شــهركرد درخواستها و 
مشکلات زندانیان بررســی و تعداد ۲5 زندانی از 

زندان آزاد شدند.

اخبار

اجتماعی  رجبی،خبرنگارمملکت-معــاون  شــهركرد- 
فرماندهی انتظامی چهارمحال و بختیاری گفت: از ابتدای 
امسال تاكنون بیش از پنج هزار نفر از خدمات مشاوره ای 

رايگان اين نهاد استفاده كرده اند.
سرهنگ علی اصغر مهری  اظهار كرد: همیشه باورهای 
عمیق يك مراجعه كننده نسبت به مشــاوره راه درمان 

مشکلات را هموار می سازد.
وی با بیان اينکه مشکلات جزو جدايی ناپذير زندگی بشر 
هستند، عنوان كرد: برخی معتقدند مشکلاتی كه در زندگی 
بــرای آنها رخ می دهد را بايد خود به تنهايی حل كنند در 

حالی كه اين ديدگاه نادرست است.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی چهارمحال و بختیاری 
ادامه داد: در دوره ای كه فراوانی انديشه و تنوع سلیقه وجود 
دارد دور از ذهن اســت كه خود انسان بتواند به تنهايی از 

پس مشکلات بربیايد.
سرهنگ مهری با اشــاره به اينکه ما در جهانی زندگی 
می كنیم كه در حال تغییر و تحول اســت، تصريح كرد: 
انسان نمی تواند به تنهايی و بدون كمك گرفتن از ديگران 

برنامه ريزی دقیق داشته باشد و زندگی خود را ادامه دهد.
وی با اشاره ضرورت استفاده از مشاوره در حل مشکلات، 
گفت: راهنمايی و مشورت در طول زندگی افراد مطرح بوده 
است و با توسعه علوم انسانی و رشد علوم رفتاری در جامعه، 

به علوم روانشناسی و روانپزشکی توجه ويژه ای شده است 
تا جايی كه امروزه راهنمايی و مشاوره به صورت حرفه ای 

برای كمك به افراد جامعه مطرح می شود.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی چهارمحال و بختیاری 
با بیان اينکه مركز »مشاوره آرامش« به صورت رايگان به 
مراجعه كنندگان خدمات مشاوره ای ارائه می دهد، ادامه داد: 
از ابتدای سال تاكنون بیش از پنج هزار و ۶00 مورد مشاوره 

در اين مركز انجام شده است.
وی تصريح كرد: مشــاوره فــردی، خانوادگی، گروهی، 
زناشــويی، تربیتی، حقوقی، تحصیلــی و ازدواج از جمله 

خدمات مشاوره اين مركز است.

سرهنگ مهری به شیوع ويروس كرونا اشاره كرد و گفت: 
افراد می توانند از طريق شماره گیری 0۹۶5۸0 به صورت 

رايگان و تلفنی از خدمات مشاوره ای استفاده كنند.

توسط فرماندهی انتظامی استان انجام شد

ارائه مشاوره رایگان به بیش از ۵هزار نفر در چهارمحال و بختیاری

خبر

در هفته دفاع مقدس انجام می شود

 اجرای بیش از ۲ هزار برنامه توسط
 بسیج سمنان 

ســمنان -رضايیان،خبرنگارمملکت -سرهنگ »منصور شــوقانی« جانشین سپاه قائم آل محمد استان 
ســمنان در نشســت خبری كه به مناسبت هفته دفاع مقدس برگزار شــد، با اشاره به شعار هفته دفاع 
مقدس با نام »ما مقتدريم« اظهار داشــت: اين شعار بر اساس هويت و عزت ملی به اين عنوان نامیده 

شده است.
جانشــین سپاه قائم آل محمد )عج( استان سمنان با بیان اينکه در چهل و يکمین سالگرد دفاع مقدس 
41 عنوان برنامه اجرا خواهد شد، خاطر نشان كرد: در اين ايام به ياد ۳ هزار شهید استان ۳ هزار فعالیت 
مختلف در قالب كمیته نیرو های مســلح سپاه و بسیج در استان برگزار خواهد شد. همچنین در روز ۳1 
شــهريور رژه خودرويی متمركز در شهر سمنان و شاهرود با حضور كلیه نیرو های مسلح برگزار خواهد 
شد. با توجه به تقارن ايام اربعین و هفته دفاع مقدس می توان فرهنگ ايثار وشهادت و از خودگذشتگی 

با رويکرد عاشواری حسینی را به نمايش گذاشته.
جانشــین سپاه قائم آل محمد )عج( استان ســمنان با اشاره به عدم حضور گسترده مردم در پیاده روی 
اربعین حســینی، خاطر نشــان كرد: ظرفیت بسیار خوبی برای همه دســت اندركاران برنامه های دفاع 
مقدس ايجاد شــده است كه از اين عاشــقان جامانده در برنامه های جاماندگان اربعین حسینی استفاده 
كند. با توجه به شــروع ســال تحصلی نیز برنامه زنگ مقاومت به همراه روايت گری در شبکه شاد در 

قالب برنامه های اسطوره ها برگزار خواهیم كرد.
شوقانی با بیان اينکه در اين هفته با توجه به ايثار مدافعان سلامت، تجلیل از اين قهرمانان را خواهیم 
داشــت، افزود: در اين مدت شــیوع ويروس كرونا عرصه ايثار و جهاد ديگری در بین مدافعان سلامت 

ايجاد كرد و اين مدافعان نقش آفرينی زيادی كرده اند.
جانشــین سپاه قائم آل محمد )عج( استان سمنان با اشاره به اينکه خدمت رسانی به محرومان در اين 
ايــام افزايش پیدا خواهــد كرد، تصريح كرد: هفته دفاع مقدس فرصت مغتنمی اســت تا ادامه خدمت 
رســانی به محرومین و مناطق محروم در قالب كاروان خدمت كه در طول ســال انجام می گرفت به 

صورت ويژه تری انجام گیرد.
وی با بیان اينکه بیش از ۲ هزار برنامه در اقشــار ۲۲ گانه بســیج با مشاركت دستگاه های متناظر اجرا 
خواهد شد، ابراز كرد: در اين ايام نمايشگاه دفاع مقدس را نیز خواهیم داشت كه اقدامات رزمندگان ما 

در آن زمان را نشان می دهد.
شوقانی پیاده روی گسترده مردم در روز اربعین حسینی را از ديگر برنامه های هفته دفاع مقدس دانست، 
و عنوان كرد: اين برنامه با حضور گســترده مردم و با رعايت تمامی پروتکل های بهداشــتی با حضور 

عاشقان و جامندگان اربعین حسینی در سراسر استان سمنان برگزار خواهد شد.

نسبت به مدت مشابه سال گذشته

تولید ذوب آهن ۱۰ درصد افزایش یافت
اصفهان-احسان عالیخانی،خبرنگارمملکت- معاون بهره برداری ذوب آهن 
اصفهان با بیان اينکه با وجود محدوديت های آبی و تامین مواد اولیه در نیمه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال تولید ذوب آهن حدود 10 درصد 
افزايش يافت، گفت: با توجه به وعده های مسئولان در تامین مواد اولیه، انتظار 
داشــتیم سال 1400 سال بهتری برای اين شركت باشد، اما بحران كم آبی و 
به دنبال آن قطعی برق به مشکل تامین مواد اولیه اين شركت اضافه و موجب 

شد طبق برنامه پیش نرويم.
مهرداد تولائیان  با اشاره به روند تولیدات ذوب آهن اصفهان با توجه به مشکل 
شــديد بی آبی و خاموشی ها و تاثیر آن بر روند تعهدات اين شركت در نیمه 
نخســت امسال، اظهار كرد: ذوب آهن اصفهان طبق برنامه پیش بینی تولید 
بیشتری را داشت، اما محدوديت های موجود ما را از برخی پیش بینی ها عقب 

انداخت.
وی با اشاره به اينکه ذوب آهن از سال ها پیش تاكنون محدوديت های تامین مواد اولیه را يدك می كشد، گفت: با توجه به وعده های مسئولان 
در تامین مواد اولیه، ذوب آهن سال گذشته كوره شماره يك را راه اندازی كرد و انتظار داشتیم سال 1400 سال بهتری برای اين شركت باشد، اما 
بحران كم آبی و به دنبال آن قطعی برق در سال جاری به مشکل تامین مواد اولیه اين شركت اضافه و موجب شد طبق برنامه پیش نرويم، هر چند 

از نظر تولید در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته تولید بیشتری داشتیم.
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با بیان اينکه شرايط ذوب آهن با ساير شركت های فولادی متفاوت است، گفت: شركت های فولادی نسبت 
به ذوب آهن وابستگی بیشتری به برق دارند، بنابراين شدت آثار قطعی برق در ذوب آهن كمتر بود، اما محدوديت های آبی در نیمه نخست امسال 

موجب توقف نیروگاه های ذوب و كمبود برق اين مجموعه شد.
وی با تاكید بر اينکه ذوب آهن اصفهان با تمام اين مشکلات به دنبال توسعه سبد محصولات و اضافه اين محصولات با ارزش افزوده بیشتر است، 
تصريح كرد: امسال با وجود تمام محدوديت ها ذوب آهن موفق شد چند محصول جديد را به سبد محصولاتش اضافه كند و در شش ماه نخست 

امسال نسبت به مدت مشابه پارسال تولید ذوب آهن حدود 10 درصد افزايش يافت.
تولائیان در خصوص تعهدات ريلی ذوب آهن به عنوان يکی از مهمترين محصولات اين شركت، گفت: همواره از نظر كشوری تعهدات ريلی ذوب 
آهن بسیار مهم است و با توجه به اينکه ريل جزو محصولات با ارزش افزوده بالا است، اين شركت تعهدات ريلی خود را انجام داده و نگرانی نداريم.

وی با تاكید بر اينکه اگر قرار است تولید اين شركت كم شود، محصولات مهم ذوب آهن همچون ريل را طبق تعهد خود تحويل می دهیم، تصريح 
كرد: ذوب آهن طبق تقاضای راه آهن جمهوری اسلامی، تولید ريل داشته و در موعد معین تحويل می دهد.

تولائیــان همچنیــن درباره افزايش نرخ ارز و جذابیت های صادراتی و تاثیر آن بر افزايش درآمدهای اين شــركت، گفت: به طور قطع صادرات 
محصولات مختلف با توجه به افزايش نرخ ارز صرفه اقتصادی دارد، از سوی ديگر در حال حاضر بازار داخلی به شدت در ركود به سر می برد و 
مشتری در بازار داخل بسیار كم است و به نوعی محصولات عرضه شده در بورس به فروش نمی رود، بنابراين كماكان اولويت و تمركز ذوب آهن 

صادرات است.
وی تاكید كرد: در حال حاضر ذوب آهن نیاز به نقدينگی و مباحث ارزی و دلاری را و بعضا نیازهای ريالی خود را از طريق دلار تامین می كند و 

سیاست و تمركز خود را بر صادرات گذاشته، تا با توجه به ركود در بازار داخلی، بتواند به سودآوری و ارزآوری دست يابد.

يزد-دهقانی زاده،خبرنگارمملکت-5۶0 پايگاه شور عاطفه ها 
كمیته امداد استان يزد از امروز ۲4 شهريورماه به مدت سه روز 
هدايای نقدی و غیر نقدی نیکوكاران را برای كمك به دانش 

آموزان نیازمند دريافت می كنند.
»غلامرضا مشــعل چی« معاون مشاركت های مردمی كمیته 
امداد اســتان با اشــاره به برگزاری رويداد ملی شور عاطفه ها 

هم زمان با سراســر كشــور و با شــعار »باهم مشق محبت 
بنويسیم«، گفت: 5۶0 پايگاه شور عاطفه ها كمیته امداد استان 
يزد از امروز )۲4 شهريورماه( به مدت سه روز هدايای نقدی و 
غیر نقدی نیکــوكاران را برای كمك به دانش آموزان نیازمند 

دريافت می كنند.
وی افزود: ۹0 پايگاه ثابت و ســیار در ســطح شهر و مناطق 

روستايی، ۲00 مركز نیکوكاری، 115 مسجد، ۳5 پايگاه بسیج و 
1۲0 مدرسه در سطح استان هدايای مردمی برای دانش آموزان 

نیازمند را جمع آوری می كند.
معاون كمیته امداد استان ادامه داد: با كمك های نقدی و غیر 
نقدی مردم نیکوكار استان در قالب »شور عاطفه ها« مايحتاج 
تحصیلی ۷000 دانش آموز نیازمند تحت حمايت اين نهاد تهیه 

و در بین آن ها توزيع می شود.
مشــعلچی با بیان اين كه تأكید اين نهاد بیشــتر بر اهدای 
كمك ها به صورت غیرحضوری اســت، تصريح كرد: شماره 
كارت ۶0۳۷۹۹۸1۳۶۷۷۷۷۷۷ و همچنیــن كد دســتوری# 
0۳5*۸۸۷۷* تلفن همراه برای سهولت در پرداخت كمك ها 
در نظر گرفته شــده است، مردم خیرانديش استان می توانند از 

طريق سامانه چهاررقمی 1۸11 با اين نهاد در ارتباط باشند.
 هفتم مهرماه نیز مراســم نمادين شــور عاطفه ها در يکی از 

مدارس منتخب شهرستان يزد برگزار می شود.

آغاز فعالیت ۵۶۰ پایگاه »شور عاطفه ها« در استان یزد

مديرعامل جمعیت هلال  ياسوج-آذرپندار،خبرنگارمملکت- 
احمر استان كهگیلويه و بويراحمد گفت: با ورود كاروان جمعیت 
هلال احمر استان كهگیلويه و بويراحمد به كرمان، صبح امروز 

رسما اجرای طرح نذر آب 4 در شهرستان نرماشیر آغاز شد.
سید امان اله جهان بین از آغاز اجرای طرح نذرآب 4 به همت 
معاونت امور داوطلبان جمعیت كهگیلويه و بويراحمد، در استان 
كرمان خبر داد و افزود:  با حضور مسئول دفتر نمايندگی ولی 
فقیه، معاون امور داوطلبان و تعدادی از مسئولین استانی جمعیت 
هلال احمر كهگیلويه و بويراحمد و استقبال مسئولین استان 
كرمان به صورت رسمی اجرای طرح نذر آب 4 در شهرستان 

نرماشیر آغاز شد.
وی اظهار كرد: طرح نذر آب 4 يك فراخوان عمومی است برای مردمی كه چشم انتظار مهربانی ايران و ايرانی هستند و جمعیت 
هلال احمر جمهوری اسلامی ايران طرح ملی نذر آب را از سال 1۳۹۷ بمنظور ارتقای سطح سلامت آب شرب و رفع مشکلات 

زيستی خانوارهای مناطق محروم كه با خشکسالی مواجه هستند آغاز كرد.
خشکسالی و كاهش بارندگی در سال های اخیر دو عامل انتخاب هشت شهرستان در سیستان و بلوچستان، سه شهرستان در 

خراسان جنوبی، دوشهرستان در هرمزگان، دو شهرستان در جنوب كرمان برای اجرای طرح ملی نذر آب 4 شد.
تحويل بسته های بهداشتی، اعزام تیم های تخصصی پزشکی، توزيع بسته های غذايی و ايجاد زير ساخت های عمرانی شامل: 
ساخت و تجهیز تاسیسات آبی به منظور ايجاد دسترسی پايدار به آب شرب، شیرين سازی و قابل شرب كردن آب موجود در 

مناطق و لايروبی قنات ها و رودخانه ها از جمله اقدامات اين طرح كشوری است.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان

 کاروان نذر آب ۴ کهگیلویه و بویراحمد
 به کرمان رسید

خــرم آباد-صیاد،خبرنگارمملکــت- نماينــده مردم 
سلســله و دلفان در مجلس شورای اسلامی گفت : 
در يکســال اخیر طرح گاز رســانی به 145 روستای 
شهرســتان دلفان درنظر گرفته شــده كه برای ۸5 
روستا گازرســانی انجام و ۶0 روستای ديگر در حال 

انجام است.
دكتر يحیی ابراهیمی در مراســم طرح گازرسانی به 
1۸ روســتای دلفان اظهار كرد: سال گذشته از 5۲0 

روستای دلفان فقط ۲۲0 روستا گازرسانی شده بود.
وی با اشــاره به اينکه در يك سال اخیر ۸5 روستای 
شهرستان دلفان گازرسانی شدند، بیان كرد: هم اكنون 

۶0 روســتا در حال گازرسانی است كه با انجام اين مهم تعداد روستاهايی كه از نعمت گاز برخوردار می شوند به  
145 مورد خواهد رسید.  

نماينده سلســله و دلفان در مجلس شورای اســلامی  تصريح كرد: تنها محوری كه گازرسانی نشده مسیر بابا 
بزرگ اســت كه امیدواريم با كمك مسئولین، استاندار و مدير عامل شركت گاز در راستای بهبود زندگی مردم، 

اين منطقه هم گازرسانی شود.
ابراهیمی با بیان اينکه شهرســتان دلفان يکی از محروم ترين شهرســتان های كشــور است، افزود: مردم اين 
شهرســتان حتی در مسائل اولیه زنگی مشکل دارند، امیدواريم بتوانیم با دولت جديد و ارتباط با وزرا، مشکلات 

زيرساختی همچون راه دسترسی، گازرسانی و اشتغال را مرتفع سازيم.

گرگان-میلازواريــی ،خبرنگارمملکت-مديرعامل اين 
كشــتارگاه گفت: مجهزترين و بزرگترين كشــتارگاه 
صنعتی دام اســتان در شهرســتان آق قلا با پیشرفت 

فیزيکی ۹0 درصد در حال ساخت است.
احمدعلی اســدی  اظهار كرد: اين كشــتارگاه توسط 
شركت بهاران گوشت گلستان در زمینی به مساحت ۶ 
هکتــار و زيربنای بیش از 10 هزار مترمربع در فاز اول 

راه اندازی خواهد شد.
وی خاطرنشــان كرد: در اين كشتارگاه سالن آلايش و 

بســته بندی گوشت با ظرفیت 5 هزار بسته در ساعت و 
1۸ سردخانه با ظرفیت نگهداری ۲000 رأس دام سبك 

و ۲00 رأس دام سنگین در روز ديده شده است.
مديرعامل اين كشتارگاه بیان كرد: يك تصفیه خانه آب 
و فاضلاب مدرن با ظرفیت يك میلیون و 500 هزار لیتر 

در شبانه روز در اين كشتار ايجاد می شود.
وی با اشــاره به اينکه اين مجموعه در ۳ شیفت كاری 
آماده خدمت دهــی خواهد بود، گفت: با راه اندازی اين 
كشــتارگاه زمینه اشــتغال 150 نفر به صورت مستقیم 
در هر شــیفت كاری و 100 نفر به صورت غیرمستقیم 

فراهم می شود.
اســدی خاطرنشــان كرد: اين مجموعه آمادگی ارائه 
خدمات كشــتارگاهی به شهرهای اســتان كه دارای 
 كشــتارگاه های ســنتی و يا فاقد كشــتارگاه هستند

 را دارد.

پیشرفت ۹۰ درصدی احداث بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام گلستان

 نماینده سلسله و دلفان اعلام کرد

 گازرسانی به ۸۵ روستا دلفان
  طی یک سال اخیر
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آغاز واکسیناسیون 
دانش آموزان از دو هفته آینده

وزیر بهداشت از آغاز واکسیناسیون دانش آموزان از 
دو هفته آینده خبر داد. به گزارش گروه ســلامت 
خبرگزازی فارس، بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت 
در حاشــیه بازدید از مرکز واکسیناسیون تالار قرآن 
همدان، اظهار داشت: مردم، دانشجویان و داوطلبان، 
مشارک بسیار گسترده ای در واکسیناسیون عمومی 
علیه کرونا دارند و هیچ کجای دنیا، چنین پتانسیلی 
وجود ندارد و اگر واکسیناســیون می خواست فقط  
توسط دولت انجام شود، هیچ گاه به چنین رکوردی 
در دنیا دســت نمی یافتیم. وی افزود: امیدواریم که 
هفته آینده، میزان تزریق واکســن کرونا در ایران از 
۱۰ میلیــون دُز فراتر رود که افتخار بســیار بزرگی 
اســت. تا تیرماه در کل کشور ۵ میلیون دُز واکسن 
کرونا تزریق شده بود اما امروز از 4۰ میلیون دُز فراتر 
رفتیم و با ســرعتی که پیش می رویم، انتظار داریم 
که جلــوی عوارض بعدی و مــرگ و میر بیماران 
کووید۱۹ را بگیریم.وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: 
به مسئولان اســتانی همدان گفته ام که با افزایش 
مراکز واکسیناسیون، امیدواریم محدودیت سنی برای 
تزریق واکسن کرونا در همدان را برداریم تا به سرعت 
و در عرض یک هفته تا ۱۰ روز، کل جمعیت هدف 
این استان را واکسینه کنیم. عین اللهی افزود: بسته 
به شرایط هر استان، سرعت و مراکز واکسیناسیون 
محدودیت های ســنی را بر می داریم و هر کجا که 
واکسن بیشتری تزریق شود، واکسن های بیشتری 
به آنجا اختصاص می دهیم. وزیر بهداشــت گفت: 
امروز توانستیم رکورد تزریق هفتگی واکسن کرونا 
در جهــان را به نام ایران ثبت کنیم و از ابتدای این 
هفته تا امروز، ۷.۹ میلیون دُز واکسن کرونا در ایران 
تزریق شده که رکورد قبلی با ۶ میلیون دُز در هفته، 
مربوط به آلمان بود و آمار تزریق واکسن در ایران تا 
فردا به حدود ۹ میلیون دُز در هفته جاری می رســد 
که ناشــی از حمایت ها و مشارکت های مردمی در 
واکسیناسیون است.وی خاطرنشان کرد: تقریبا تمام 
اساتید دانشگاه ها را واکسینه کرده ایم و واکسیناسیون 
دانشجویان نیز آغاز شده و دانشگاه های علوم پزشکی 
از اواسط مهرماه بازگشایی می شوند اما در مورد سایر 

دانشگاه ها، وزارت علوم تصمیم گیری می کند.  

آینده کرونایی آرام تری برای 
کشور پیش بینی می شود

معاون آموزشی بیمارستان مسیح دانشوری با اشاره 
به کاهش بیماران مراجعه کننده به این بیمارستان، 
گفت: با توجه به افزایش واکسیناســیون فکر می 
کنیم وضعیت آرام تری در سه چهار ماه آینده داشته 
باشیم.پیام طبرسی،معاون آموزشی بیمارستان مسیح 
دانشوری در گفت وگو با خبرنگار سلامت خبرگزاری 
فارس درباره »آخرین وضعیت بیمارســتان مسیح 
دانشوری«،گفت: خوشبختانه ورودی بیماران نصف 
شــده و از 4۵۰ بیمار آمــار روزانه به روزی ۲۰۰ تا 
۲۵۰ نفر رسیده است. وی ادامه داد: البته این تعداد 
نیز خیلی زیاد بوده و نســبت به پیک های سوم و 
چهارم زیاد اســت؛ چون در اوج آنهــا روزانه ۲۰۰ 
تــا ۲۵۰ نفر بیمار مراجعــه می کردند اما ما در این 
پیک تا 4۵۰ عدد مراجعه بیمار نیز داشتیم.  رئیس 
بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری با اشاره 
به نتایج مثبت افزایش ســرعت واکسیناســیون، 
ابراز داشت: واکسیناسیون سرعت گرفته و به نظر 
می رسد با همین حجم واکسیناسیون و رعایت نکات 
بهداشتی دو ســه ماه آینده وضعیت بهتری داشته 
باشیم.طبرسی در پاسخ به این پرسش که »با توجه 
به در پیش بودن فصل ســرما پیش بینی شــما از 
آینده کرونایی چگونه خواهد بود؟«،تصریح کرد:اگر 
پوشش واکسیناســیون به ۷۰ تا ۷۵ درصد برسد و 
رعایت نکات توصیه شده بهداشتی نیز حفظ شود، 
فکر می کنیم دیگر مشکل کرونا را به این صورت 

که در موج های کنونی داشتیم نداشته باشیم.

درباره ویدئوی عاشقان
محمدرضا گلزار!

ادامه از صفحه اول - 
برای مبارزه برای عدالت و برابری بکوشــند. به 
آن ها امید داد، اما تاکید کرد برای ساختن فردای 
بهتر، نیازمنــد دختران و زنانی شــجاع و مقتدر 
هستند که با دشواری های زندگی مقابله و جایگاه 

واقعی زن در جامعه را تعریف کنند.
 در مستند تماشایی »جایی برای فرشته ها نیست« 
)ســام کلانتــری(، مربی فرانســوی تیم هاکی 
دختران، از آن ها می خواهد مهربانی ذاتی شــان را 
کنار گذاشته، جنگنده و مبارز باشند و مربی ایرانی 
به دختران جوان  گوشزد می کند داخل زمین برای 

رویای شان بجنگند.
ما و دختــران و زنان ایرانی، بــه چنین تصور و 
دیدگاهی نیاز داریم؛ تصور دنیای بدون محمدرضا 
گلزار و اشک ریختن برای آن، دردی از دخترانی 
کــه در کودکی و نوجوانی به خانه بخت می روند، 
دخترانی که توســط پدر یا همسرشــان کشــته 
می شوند یا انبوه دختران نوجوانی که بدون درک 
واقعیت زندگی، قربانی تصور مردسالار از زن زیبا، 
زن دلفریب و زن دوســت داشتنی می شوند و این 
روزها اغلب آنهــا را در خیابان، پارک و فضاهای 

عمومی می بینیم، درمان نمی کند.

فعالان حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، در نشست با 
وزیر ارتباطات، خواهان آن شده اند که دولت موضع گیری 
شــفافی درباره طرح موسوم به صیانت کاربران داشته 
باشد. ضرورت تســریع در ایجاد رگولاتوری، پیشنهاد 
ایجاد منطقه آزاد مجازی برای بازیگران جدید، انتقاد 
از تعدد مراکز تصمیم گیری در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات و انتقاد از قیمت گذاری دستوری و اشاره به 
تحریم ها و اثر آن در ممانعت از ورود فناوری های جدید 
به کشــور نیز از دیگر مواردی بود که در این نشست 
مطرح شد.به گزارش ایسنا، نیاز به توسعه ظرفیت های 
داخلی فنــاوری اطلاعات و ارتباطات از یک ســو و 
اهمیت تعامل با جهان فناوری از ســوی دیگر، کشور 
ما را در شــرایطی قرار داده که مدیریت و برنامه ریزی 
این حوزه را برای تصمیم ســازان دشوار کرده است. از 
یک سو شرکت ها و فناورانی را داریم که جزو نخبگان 
و سرآمدان جهانی هستند و حضورشان غنیمتی برای 
کشور است تا مسیر توسعه را با سرعت بیشتری طی 
کنیم و عاملی باشند برای توسعه اقتصاد دیجیتال، از 
ســوی دیگر با مشــکلاتی مانند تحریم ها مواجه ایم 
که مانع تعاملات بین المللی این نخبگان و بهره وری 
اقتصادی کشور با تکیه بر این سرمایه انسانی شده است. 
این وضعیت گاهی با برخی تعارض ها و اختلاف نظرها 
مانند بحث های چند ماه اخیر درباره »طرح صیانت از 
حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی« 

نیز همراه بوده اســت. با این حــال آنچه کمتر به آن 
توجه شده، نظر کارشناسان بخش خصوصی است که 
راهکاری تخصصــی در این حوزه دارند. فعالان حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، تولیدکنندگان نرم افزار، 
ســخت افزار و محتوای دیجیتال در نشســت با وزیر 
ارتباطات، خواهان آن شدند که دولت سکوت خود را در 
قبال طرح صیانت بشکند و موضع گیری شفافی درباره 
آن داشته باشــد، طرحی که به زعم آن راه حلی غلط 
برای دغدغه ای صحیح است و موجب دلسردی جوانان 
فعال حوزه ارتباطات شــده است. این نشست فرصتی 
فراهم کرد تا فعالان اقتصــادی، دغدغه های خود را 
بازگو کنند و خواستار رفع مشکلات و موانع پیش روی 
کسب وکارها در این حوزه باشند. از جمله مواردی که در 
این جلسه مطرح شد،  تضاد منافع میان بازیگران متقدم 
و بازیگران جدید حوزه فناوری و نیز ضرورت تســریع 
در ایجاد رگولاتوری، همچنین پیشنهاد ایجاد منطقه 
آزاد مجازی برای بازیگران جدید، تدوین آیین نامه های 
مربــوط به صادرات محصولات ICT و انتقاد از تعدد 
مراکز تصمیم گیــری در حوزه فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات بود. انتقاد از قیمت گذاری دســتوری و اشاره 
به تحریم هــا و اثر آن در ممانعت از ورود فناوری های 
جدید به کشــور نیز از دیگر مواردی بــود که در این 
نشست مطرح شد.سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 
طی سال های گذشته با انجام مطالعات و بررسی های 

تخصصــی، طرحی به نام »منطقــه آزاد مجازی« را 
آماده کرده اســت که به گفته رییس این سازمان، نه 
تنها می تواند گره گشای مشکلات کشور در حوزه فاوا 
باشد بلکه دروازه ای جدید برای توسعه اقتصادی کشور 
بــر پایه اقتصاد دیجیتال نیز خواهــد بود و همگان از 
مزیت هایش بهره مند خواهند شد.هاشمی درباره اهمیت 
»طرح منطقه آزاد مجازی« گفته که تجربه مناطق آزاد 
اقتصادی در نقاط مختلف جهان از جمله کشور ما موفق 
بوده و ثابت کرده که در این مناطق، تلاش بر این است 
که همه روال های دســت و پاگیر و فرسایشی اداری 
کنار گذاشته شــود و حمایت از سرمایه گذار و بخش 
خصوصی در اولویت قرار بگیرد. به همین دلیل با وجود 
برخی اشکالات و کاستی های موجود در این مناطق، در 
مجموع می توان گفت ایجاد آن، نتایج مثبت متعددی 
از جمله ایجاد فرصت های شغلی، جذب سرمایه گذاری 
خارجی، ارزآوری و مهم تر از این ها، بسترســازی برای 
ورود ما به بازارهای جهانی را به همراه داشــته است.با 
توجه به این که ما در قرن ۲۱ با تحولات گسترده ای در 
جهان مواجه ایم که بخش قابل توجهی از آن در بستر 
اینترنت و فضای مجازی در جریان است. همان طور که 
تا به امروز شرکت های تجاری نیازمند بستر مشترک 
برای ارتباطات و تعاملات بین المللــی بوده اند، امروز 
نیز شــرکت های فعال در صنعت فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، به ویژه شرکت های نرم افزاری، نیاز به بستر 
مناسب ارتباطی داشته تا بتوانند محصولات و خدمات 
خود را معرفی و وارد بازار جهانی کنند. در این شرایط 
وجود یک منطقه آزاد روی بستر فضای مجازی با نام 
 World Free Cyber Zone(( اختصــاری
WFCZ، برای این صنعت لازم و ضروری به نظر 
می رسد. رئیس سازمان نصر کشور به مسائل فنی درباره 
چگونگی ایجاد منطقه آزاد مجازی هم اشــاره کرد و 
گفت: در طرح منطقه آزاد مجازی فرآیند ثبت شرکت ها 

و قراردادهــا همگــی روی بســتر بلاک چین انجام 
می شــود چرا که میزان استفاده از فناوری بلاک چین 
در جهان روز به روز در حال افزایش اســت و به دلیل 
عدم وابستگی آن به بخش دولتی، علاوه بر شفافیت، 
میزان امنیت آن نیز در ســطح بسیاری بالایی است. 
همچنین شرکت های ثبت شده در این منطقه از مزایای 
شــرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور بهره مند 
می شــوند و از پرداخت مالیات معاف خواهند بود؛ اما 
در نقطه مقابل، زمینه مناسبی برای توسعه همکاری  
آن ها با شــرکت های بین المللی فراهم می شود که در 
نهایت به افزایش بهره وری اقتصادی کشور در عرصه 
فاوا می انجامد و همگان از مزایای آن بهره مند خواهد 
شــد. وی درباره ویژگی های خــاص و منحصربه فرد 
منطقه آزاد مجازی هم توضیحاتی ارائه و اظهار کرد: 
با پیاده سازی طرح پیشنهادی ما، می توان فضایی ایجاد 
کرد که کلیه شــرکت های فعــال در صنعت فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشورمان، آزادانه و با استفاده از 
حداکثر امتیازهایی که در مناطق آزاد تجاری وجود دارد، 
ارتباطات و معاملات خود با شرکت های بین المللی را 
توسعه داده و با ارتقای سطح درآمدزایی خود، بتوانند در 
رونق اقتصادی کشور نیز نقش آفرینی کنند. خوشبختانه 
طی سال های گذشته بسترهای مناسب برای توسعه 
فعالیت های حوزه فاوا در کشــور ایجاد شده و در حال 
حاضر به یک اکوسیســتم مناسب در این حوزه دست 
یافته ایم. شــکل گیری و فعال شدن پارک های علم و 
فناوری، پارک های فناوری اطلاعات، مراکز ارتباط با 
صنعت در دانشگاه ها، مراکز رشد و نوآوری، شرکت های 
دانش بنیان و همچنین واحدهای فناور و مراکز پژوهشی، 
ثمره تلاش های بخش خصوصی و حمایت های دولتی 
در این عرصه بوده و ســبب شده از نظر ظرفیت های 
داخلی، به ســطح قابل قبولی در عرصه فاوا برســیم. 
اما حالا زمان آن رســیده که بتوانیم همه این اعضای 

جامعه فــاوا را در منطقه آزاد مجازی گرد هم آوریم تا 
هم زمینه توسعه ارتباطات بین المللی آن ها فراهم شود 
و هم بتوانیم از دیگر مزیت هــای آن، از جمله کم اثر 
کردن تحریم های ظالمانه دشمنان استفاده کنیم. درباره 
نوع تبادلات مالی در این منطقه آزاد نیز گفته شده که 
با توجه به فراگیر شــدن استفاده از رمزارزها در فضای 
مجازی، می توان یک رمزارز ملی با پشتوانه غیرارزی 
ارائه کرد و با حمایت از آن، ارزش این رمزارز داخلی را 
در بازار جهانی نیز ارتقا بخشید تا علاوه بر شرکت های 
داخلی، شرکت های خارجی نیز به استفاده از آن ترغیب 
شوند. با طراحی این پلتفرم، سرمایه گذاران بین المللی 
بدون نگرانی از تحریم ها و موانع موجود قادر خواهند 
بود با شرکت های فناور ایرانی همکاری داشته باشند و 
از آنجایی که کل قراردادها و پلتفرم بر پایه بستر شفاف 
بلاک چین است، در نتیجه هیچ گونه شک و شبهه ای 
درباره عملکرد شرکت ها وجود نخواهد داشت و تمام 
اعضا می توانند به راحتی نقل و انتقالات مالی و تجاری 
را مشاهده کنند. شاید این سوال مطرح شود که ایجاد 
منطقه آزاد مجازی چه کمکی به طرح صیانت از کابران 
فضای مجازی و طرح های این حوزه خواهد کرد. پاسخ 
رئیس سازمان نصر کشور این است که تدوین کنندگان 
این گونه طرح ها، یکی از شــرایط و ضوابط مهم خود 
برای عقد قراردادها را مجبور کردن شرکت های بزرگ 
آی تی به همــکاری با ما و پذیرش قوانین داخلی مان 
عنوان می کنند. در حالی که باید بپذیریم، بســیاری از 
این شــرکت ها به دلیل عدم امکان هماهنگ شدن با 
برخی ضوابط اداری داخل کشور است که از همکاری 
با ما اجتناب دارند. بنابراین اگر ما بتوانیم ایده منطقه آزاد 
مجازی را اجرایی کنیم، بستر همکاری امن و آسان با 
این شرکت ها نیز فراهم خواهد شد و می توانیم بسیاری 
از مشــکلات و دغدغه ها را رفع کنیم. با این کار، هم 
دسترسی به برخی خدمات جهانی مسدود نخواهد شد.

کاریکاتور

دانستنی هایی درباره فواید و معایب تست آنتی ژن کرونا:

طالبان عوض شده!
تایلور جونز با انتشار کارتونی در سایت کگل به تلاش نافرجام نیروهای خشن و افراطی طالبان برای معرفی چهره ای جدید و تغییر 

یافته از خود در فضای مجازی، واکنش نشان داد.

اکنون دو نوع تست جهت تشخیص ابتلای 
افــراد به ویروس کرونا در سراســر دنیا به 
 کار گرفته می شــود؛ آزمایــش PCR و 

آزمایش آنتی ژن.
تست Rapid )به معنای سریع( که با نام 
آنتی ژن نیز شــناخته می شود، ویژگی های 
ســاختاری خارجــی ویروس را شناســایی 
خارجی،  ویژگی هــای  از  منظــور  می کند. 
پروتئین های کوچکی هســتند که در سطح 
ویروس هســتند و در نمونه ی گرفته شــده 
از بیمــار وجــود دارند. تســت آنتی ژن که 
اغلب به عنوان تســت رپید یا تست سریع 
کرونا شــناخته می شــود، قطعات پروتئینی 
اختصاصی ویروس کرونا را مورد بررســی 
قرار می دهد. پزشــکان نمونه های مخاطی 
بینی(  از قســمت هایی )مانند مجــرای  را 
نمونه بــرداری می کنند  که در آن، ویروس 
بیشــترین تکثیــر را دارد. این تســت در 
کلینیک، مطب و بیمارســتان توســط کادر 
درمان قابل انجام اســت و زمان مورد نیاز 

برای اعلام نتیجه آن بســیار سریع است؛ 
تست آنتی ژن معمولًا فقط ۱۵ تا ۳۰ دقیقه 

طول می کشد.
 نحوه انجام تست آنتی ژن 

چگونه است؟
آزمایش هــای آنتــی ژنــی و مولکولی به 
نمونه هایــی )مانند ســلول های ســطحی 
نازوفارنکــس یا خلط/ بزاق( کــه احتمالًا 
اکثر  نیــاز دارند.  حاوی ویروس هســتند، 
آزمایشــات در بیماری های تنفســی مانند 
کوویــد-۱۹، از نمونه مخــاط بینی فرد )با 
استفاده از سوآب های حلق و بینی یا سوآب 
هــای قدامی بینی( یا دهان )با اســتفاده از 

فنجان جمع آوری بزاق( استفاده می کنند.
 کدام تست کووید 
دقت بیشتری دارد؟

تست رپید یا آنتی ژن معمولًا سریع تر انجام 
می شــود اما حساســیت کمتری نسبت به 
تست PCR دارد. با توجه به اینکه تست 
آنتی ژن به اندازه PCR دقیق نیست، اگر 

جواب تســت آنتی ژن منفی شــود، پزشک 
مربوطه می تواند برای اطمینان بیشترتست 

PCR را تجویز کند.
آزمایش PCR توانایی کشــف عفونت در 
مراحل اولیه را دارد. از طرف دیگر، تســت 
ســریع نیز می تواند افرادی را که در مراحل 
اولیه ابتلا به عفونت هستند، شناسایی کند؛ 
بنابراین، این تست باعث جلوگیری از شیوع 
و انتشار کرونا می شود به ویژه در افرادی که 
 هیــچ یک از علائم ویروس کرونا را ندارند.

سازمان غذا و داروی امریکا )FDA( اخیراً 

انتشار کیت های تست رپید را در داروخانه ها 
مجاز اعلام کرده اســت تا شهروندان بدون 
نسخه پزشــک نیز قادر به تهیه آن باشند. 
 PCR هرچند این تســت به اندازه تست
قابــل اعتماد نیســت اما برای تشــخیص 

خانگی گزینه خوبی به شمار می آید.
مزایای تست رپید:

پروتئیــن   فعــال  تولیــد  می توانــد   -
کنــد. شناســایی  را  ویروســی   هــای 

- نسبتاً ســریع )نتیجه در عرض ۱۵تا ۳۰ 
دقیقه آماده می شود(

- احتیاجی به اســتخراج RNA و مراحل 
تقویت نوکلئیک اسید نیست.

معایب تست رپید:
- نیازمند طراحی گسترده و بی عیب و نقص 
پروتئین های  به  که  اســت  آنتی بادی هایی 
ویروســی در نمونــه )همــان آنتی ژن ها( 

واکنش نشان دهد.
- نیازمنــد دانش عمیقــی از پروتئین های 
ویروسی تولیدشــده در محیط های مختلف 

بافت است.
- در صورتــی کــه میزان تولیــد پروتئین 
ویروســی پایین باشــد یا ویروس در محل 
نمونه بــرداری به اندازه کافی تکثیر شــده 
نباشد، ممکن اســت با نتیجه منفی کاذب 

روبه رو شویم.
تست رپید برای کدام دسته از 

افراد توصیه می شود؟
تســت رپید برای کســانی تجویز می شود 
که علائــم بیماری کووید را دارند. در حالی 
که نتیجه ی این تســت به سرعت مشخص 

می شــود، اما این احتمال هم وجود دارد که 
نتیجه تست همیشه دقیق نباشد.

تســت رپید یا آنتی ژن حتــی برای افرادی 
که واکسینه شده اند نیز مورد استفاده است.  
همچنین این تســت برای افرادی که قصد 
ســفر به کشــوری دیگر را دارند، کاربردی 
است. با انجام تســت رپید، افراد علاوه بر 

خودشانٍ از دیگران نیز محافظت می کنند.
تست رپید چقدر مؤثر است؟

از  نمونه گیر باید دستورالعمل نحوه استفاده 
کیت را بدانــد و آن را رعایت کند تا بتواند 

نتیجه را به درستی تشخیص دهد. 
درصــد اطمینــان از نتیجــه تســت بــه 
عواملی ماننــد توانایی فــرد نمونه گیرنده، 
رعایــت دســتورالعمل ها و میــزان تکثیر 
ویروس بســتگی دارد. بر اساس تحقیقاتِ 
انجام شــده، تســت رپید به کنترل اپیدمی 
کمک شــایانی می کند. این تست ها سریع 
 و ارزان هســتند و هزینه کمتری نسبت به 

تست PCR  دارند.

محمدرضــا جنت خواه دوســت، 
تهیه کننده و کارگــردان معتقد 
اســت بازیگرمحــوری، آفــت 
ســینمای ایران شــده است و 
به جای آن باید روی نوشــتن 
فیلمنامه خــوب و کیفیت تولید 

کار کرد.
خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
هــاوس  کلاب  خبرآنلایــن، 
خبرآنلاین با موضوع »ســینمای ایران در ژانر وحشت از کرونا؛ فردا 
چه می شــود؟«، شامگاه دوشــنبه ۲۲ شــهریور، با حضور گروهی از 
کارگردانان، تهیه کنندگان، ســینماداران، کارشناسان و منتقدان برگزار 

شد.
محمدرضا جنت خواه دوست، تهیه کننده و کارگردان، یکی از مهمانان 
این نشست بود و با بیان این که سینمای ایران همیشه مخاطب خاص 
خود را داشــته و برای آن برنامه ریزی کرده و به نتایجی هم رســیده 
اســت، گفت: »این طیف خاص چه پیــش از کرونا و چه پس از آن، 
همواره حضور داشته اســت اما امروز سینما فرصت ویژه دیگری هم 
در اختیار دارد و آن این اســت کــه می تواند در کنار مخاطب خاصش 
از مخاطب عام هم اســتفاده کند. مخاطب عامی که آمدن به ســینما 
به همراه خانــواده همچنان ارزان ترین راه برای تفریحش به شــمار 

می آید.«  
جنت خواه دوست با اشاره به صحبت های سیدامیر سیدزاده، تهیه کننده 
سینما که گفته بود چون فیلمش بازیگر چهره نداشت، نتوانست نوبت 
اکران بگیرد، افزود: »نمی توان از واقعیت فرار کرد و از خود نپرســید 
واقعا چند نفر از سوپراستارهای مان بازیگرند؟! زمانی که فیلم سینمایی 

»محمد رســول الله« اکران شــد، تنها چهره شناخته شده اش آنتونی 
کوئین بود و باقی بازیگرانش بعدها تبدیل به چهره شــدند اما نتیجه 
چــه بود؟ این که بعد از این همه ســال، اگر همچنــان ببینیم که از 
تلویزیون در حال پخش اســت، امکان ندارد فرصت داشته باشیم و به 
تماشایش ننشــینیم. درد ما نداشتن سناریو است. وقتی سناریو نداریم 
به ســمت بازیگرمحوری می رویم و بعد از خود می پرسیم چه طور این 
بازیگر را بزرگش کنیم؟! و با برگزاری یک جشنواره و جایزه دادن به او 

این کار را انجام می دهند.« 
او با اشــاره به این که صنف ســینما تکلیف خــود را نمی داند، ادامه 
داد: »در صنــف کفاش ها، یکی می شــود کفش نــادر و دیگری در 
زیرپلــه کار می کند اما در صنف اهالی ســینما فقــط فیلم هایی که 
در حد کفــش نادرند نوبت اکــران می گیرند و فیلم هــای زیرپله ای 
حذف می شــوند. در حالی که اگر ژســت ما، ژســت صنفی اســت، 
 عملکردمان هم باید صنفی باشد و نمی توانیم بگوییم کسی حق ورود 

و آزمایش شدن ندارد.«  
او در جمع بندی صحبت هایش گفت: »وظیفه ما فقط این نیســت که 
نسبت به جیب خودمان متعهد باشیم و یک جعل تاریخی را روانه پرده 
ســینما کنیم. چون آن دیگر نامش سینما نیســت و شهربازی است. 
پوران درخشــنده »بچه های ابدی« را می سازد اما تنها در یک سینما 
نوبت اکران می گیرد و  ۵۰ میلیون تومان می فروشد ولی اگر چند نفر 
بدون مقدمه سازی بزنند و آوازی بخوانند و رقصی بکنند چه؟ ما باید 
از خود بپرســیم با ســلیقه مخاطب چه کرده ایم که به فیلم مفهومی 

نیم نگاهی هم نمی کند؟«  
جنت خواه دوســت در پایان گفت: »معتقدم ســینما بعد از کرونا افول 
نخواهد کرد چرا که همچنان هــم مخاطب خاص خود را دارد و هم 

برای بخش بزرگی از مردم تنها وسیله تفریح است.«

طرح منطقه آزاد مجازي چیست؟ 

دولت موضع  شفافی درباره طرح صیانت داشته باشد

تست سریع کرونا برای چه کسانی توصیه می شود و چقدر قابل اعتماد است؟

 محمدرضا جنت خواه دوست: 

سینما فیلمنامه درست می خواهد، نه بازیگر چهره


